
قطعات کوچک سکه، راه خود را از دیگر قطعات 
سکه  و طلا جدا کردند

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در تشــریح وضعیــت یک هفته اخیر 
بازار سکه و طلا، مسیر حرکت ربع سکه و سکه های یک گرمی را متفاوت 
از دیگر قطعات ســکه  و البته مصنوعات طلا و همچنیــن طلای جهانی 

توصیف کرد.
نادر بذرافشــان  در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و طلا اظهار 
کرد: در هفته ای که گذشــت، مجدد در بازارهای جهانی تا امروز )جمعه( 

روند اونس جهانی طلا روندی صعودی بود. 
در طول هفته روند افزایشی تاکنون ادامه داشــته و به کانال ۲۸۰۰ دلار 
وارد شده است؛ در مجموع در طول هفته با ۲۹ دلار افزایش آخرین قیمت 

۲۸۰۰ دلار ثبت شد.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران خاطرنشــان کرد: در بازارهای داخلی 
نیز از ابتدای هفته روند افزایشی قیمت ها را داشــتیم که در مجموع هر 
گرم طلای ۱۸ عیار تقریباً با ۵۵ هزار تومان افزایش، در آخرین معاملات 
روز )پنجشــنبه( پنج میلیون و ۶۱۶ هزار تومان بــه ازای هر گرم معامله 

شد.

وی افزود: در بازار ســکه نیز روند افزایشی قیمت ها را شــاهد بودیم؛ هر 
قطعه ســکه تمام طرح جدید با افزایش ۴۰۰ هزار تومانی، در پایان هفته 
۶۰ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان قیمت داشت. ســکه تمام طرح قدیم نیز با 
۵۰۰ هزار تومان افزایش به ۵۸ میلیون و ٣۰۰ هزار تومان رسید. نیم سکه 
با ۷۵۰ هزار تومان افزایش در طول هفتــه ٣٣ میلیون و ۴۵۰ هزار تومان 

معامله شد.
 ربع سکه و سکه های یک گرمی بانک مرکزی تنها قطعاتی از سکه بود که 
باتوجه به روند بازار و عدم وجود تقاضا، کاهش قیمت را نســبت به ابتدای 
هفته در آخرین معاملات پایانی هفته تجربه کرد. ربع سکه در این هفته، 
۱۵۰ هزار تومان در طول هفتــه کاهش داشــت و در آخرین قیمت ۱۸ 
میلیون و ٣۵۰ هزار تومان بود. سکه های یک گرمی بانک مرکزی هم این 
هفته ۱۰۰ هزار تومان کاهش قیمت داشت که آخرین قیمت ۹ میلیون و 

٣۰۰ هزار تومان تعیین قیمت شد.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در رابطه با وضعیت حباب سکه در این 
هفته نیز گفت: حباب سکه هم نســبت به ابتدای هفته، ۲۰۰ هزار تومان 
کاهش داشــته و در حال حاضر آخرین میزان آن در بازارهای داخلی پنج 

میلیون و ۹۰۰ هزار تومان است.
بذرافشــان در رابطه با علت روند متفاوت قطعات کوچک سکه نسبت 
به دیگر قطعات، تصریح کرد: احتمالاً در طــول هفته تا حدودی تقاضا 
نسبت به سایر قطعات دیگر کمتر بوده، از ســوی دیگر نسبت به سایر 
قطعات، این قطعات کوچک،  هفته های گذشــته افزایش بیشــتری را 

تجربه کرده بود.

طلا معاونوزیرراهوشهرسازیعنوانکرد

تاکید بر مدیریت مصرف انرژی در ویرایش جدید مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان

خریدار   معــاون معماری و شهرســازی 
وزارت راه و شهرســازی گفــت: ویرایــش 
فعلی مبحث ۱۹ مقررات ملی ســاختمان 
که همان ویرایش چهارم اســت، به موضوع 
صرفه جویی در مصرف انرژی ساختمان ها 
می پردازد که در پیش نویس ویرایش پنجم، 
عنوان آن به مدیریت مصــرف انرژی تغییر 

یافته است؛ یعنی انرژی باید در ساختمان ها 
مدیریت شــود.غلامرضا کاظمیــان افزود: 
به عبارتی هم در فراینــد تولید و هم فرایند 
مصرف انرژی، اندازه گیــری مصرف و نوع 
ارتباط گیری با سامانه های واپایشی که در 
مراجع رســمی وجــود دارد، باید مدیریت 

داشته باشیم.
وی بیان داشــت: در مبحث ۱۹ به موضوع 
تاسیسات برقی و مکانیکی بیشتر از گذشته 
پرداخته شــده و الزاماتــی را در خصوص 
طراحی و نصب تاسیســات یاد شده پیش 
بینی کــرده اســت و به ویــژه در خصوص 
سیستم های کنترلی در ساختمان ها تاکید 
دارد.معاون معماری و شهرسازی وزارت راه 
و شهرسازی تاکید کرد: در ویرایش مبحث 
۱۹ مقررات ملی ســاختمان، تاسیســات 

ساختمان باید به صورت هوشمند مدیریت 
شــوند و این جریان را توسعه خواهیم داد تا 
هم مصرف انرژی قابل کنترل باشــد و هم 

قابل اندازه گیری.
وی ادامــه داد: همچنین نصب یک ســری 
اندازه گیرها و میترینگ ها در ســاختمان ها 
برای انرژی هــای مختلــف گاز، برق، آب 
و حتی نصــب میترینگ هــا و اندازه گیرها 
برای برخی تاسیســات به صــورت خاص 
مورد تاکید قــرار گرفته اســت. البته این 
الزامات بــرای همه ســاختمان ها نبوده و 
برای ســاختمان های بزرگ و عمومی دیده 
شده است.این مقام مســئول با بیان اینکه 
در ایــن موضوعات از نظر فنــاوری به هیچ 
عنوان در مضیقه نیستیم، خاطرنشان کرد: 
امروز شــرکت های دانش بنیــان خوبی در 

کشور وجود دارند که این تجهیزات را تولید 
می کنند و کافیســت تقاضای بیشتری به 
آنها رســیده و مورد حمایت قرار بگیرند تا 
تولیداتشان را افزایش دهند؛ لذا توان تولید 
آنها در کشــور توسط شــرکت های دانش 

بنیان وجود دارد.
کاظمیــان همچنین در خصوص توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر در ســاختمان ها، 
گفت: تسهیلات توســعه این فناوری ها از 
ســوی ســازمان انرژی های تجدید پذیر و 
بهره وری برق ایران )ساتبا( پیش بینی شده 
است.وی تصریح کرد: در کشــورمان علی 
القاعده باید به این سمت و سو حرکت کنیم، 
اما باید به صورت برنامه ریزی شده و از پیش 
آگاهی داده شده باشد و همزمان با اعلام آن 

باید الزامات فنی لازم نیز فراهم شود.

معــاون معماری و شهرســازی وزارت راه و 
شهرسازی اظهار داشت: وزارت راه در قالب 
مقررات ملی ســاختمان این مــوارد را باید 
تدوین و ابلاغ کند کــه از وظایف انحصاری 
این وزارتخانه اســت.وی همچنین با اشاره 
به ایمنی ســاختمان ها، گفت: این موضوع 
به طور مشخص در مبحث ۱۲ مقررات ملی 
ســاختمان که ویرایش جدید آن به تازگی 
ابلاغ شده است، اشاره شــده و ملاک عمل 

قرار خواهد گرفت.
وی بیان داشت: مهمترین تغییر در ویرایش 
جدید مبحث ۱۲ مربوط به الزامات محیط 
زیستی است، همچنین انجام اصلاحاتی در 
متن قبلی ضرورت داشت تا مطابق با آخرین 
آیین نامه های روز جهان به روزآوری شــود 

که اکنون این کار انجام شده است.

پیشبینییکاقتصاددانازنرختورمدرسالآینده

کاهش تورم به زیر ۳۰ درصد چگونه ممکن می شود؟
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دقیقه ای یک میلیارد تومان، سود قاچاق سوخت؟
هاشــم اورعی، رئیس اتحادیه انجمن های علمی انرژی ایران و استاد دانشگاه  
گویی نظام حکمرانی در ارتباط با مردم به این فرمول دست یافته کـــه رانـت سیاسـی 
مال من، منابع طبیعی مال شما. ترجمه اش این اســت که من انرژی ارزان می دهم تا 
بســوزانید، هدر بدهید و حالش را ببرید به شــرط آنکه کاری به کار من نداشته باشید! 
برای بررسی علل ناترازی ها درابتدا سری به آمار در حوزه انرژی بزنیم و ببینیم چه شـد 

کـه غـول چهـارم انـرژی جهان این چنین غرق در ناترازیست.

یادداشت

 اقتصاد را به دست مردم می سپاریم
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دقیقه ای یک میلیارد تومان، سود قاچاق سوخت؟
هاشــم اورعی، رئیس اتحادیه انجمن های علمی انرژی ایران و استاد 
دانشگاه  گویی نظام حکمرانی در ارتباط با مردم به این فرمول دست 
یافته کـه رانـت سیاسـی مال من، منابع طبیعی مال شما. ترجمه اش 
این است که من انرژی ارزان می دهم تا بسوزانید، هدر بدهید و حالش 

را ببرید به شرط آنکه کاری به کار من نداشته باشید!
برای بررســی علل ناترازی ها درابتدا سری به آمار در حوزه انرژی بزنیم 
و ببینیم چه شـد کـه غـول چهـارم انـــرژی جهان این چنین غرق در 

ناترازیست.
ما با تولید ۴/۲۵ میلیون بشــکه نفت و میعانــات گازی در روز در رتبه 
پنجم جهان قرار داریـم و در سال ۲۰۲٣ میلادی با تولید ۲۵۲ میلیارد 
مترمکعب گاز پس از امریکا و روسیه جایگاه سـوم را بـه خود اختصاص 
داده ایم. بدین ترتیب با تولید ۸/۵ تا ۹ میلیـــون بشـکه معـادل نفـت 
خـام در روز چهارمین تولید کننده نفت وگاز جهان هستیم. کشورهای 
آمریکا، روسیه و عربسـتان بـا تولیـد بـه ترتیب ،٣۰/۶  ، ۲۰/۵ و ۱۱/۶ 
میلیون بشکه معادل نفت خام در جایگاه اول تا سوم قرار دارند.در حوزه 
انرژی الکتریکی با تولید سالانه ٣۸۰ میلیارد کیلـــووات ســـاعت در 
رتبـه ۱۱ جهـان قـــرار داشته و حدود ۱ درصد برق جهان را تولید می 

کنیم.
بدین ترتیب ملاحظه می کنیم که در بخــش تولید آمار امیدوارکننده 
اســت. حـــال بیاییم نگـــاهی بـــه مصرف انرژی بیاندازیم. مصرف 
سالیانه کشـور ۶۵۰ میلیـون بشـکه فـــراورده نفتـی، ۲۵۰ میلیـارد 
مترمکعب گاز و ٣۸۰ میلیارد کیلووات ساعت برق جمعاً به ارزش ۱۸۰ 

میلیارد دلار است.
 فاجعـه از اینجا آغاز می شود که ارزش انرژی مصرفی ۴۰ تا ۵۰ درصد 

از تولید ناخـالص داخلـی کشـور است!
بدین ترتیب با اطمینان می توان گفت که مشــکل اصلــی ما نه تولید 
بلکه مصرف است. شـگفتا کـــه هنوز هم تمام تمرکز بر تولید معطوف 
بوده و مصرف رها شده اســت. ادامه این روند در سال آینده کشور را در 
معرض ٣٣ درصد ناتــرازی در گاز، ٣۵ درصد در بــرق، ۲۰ درصد در 
بنزین و ۵ درصد در گازوئیل قرار خواهــد داد. در حال حاضر ما در رتبه 
چهارم مصـرف گـاز جهـــان قـرار داشـــته و سرانه مصرف انرژی در 

ایران حدود دو برابر جهان است.
با توجه به اینکه متوســط تولید ناخالص داخلی جهان ۲/۲ برابر ایران 
است، به این نتیجه می رسیم که شدت مصرف انرژی ایران ۴/۴ جهان 
است. یعنی چنانچه جهانیان برای تولید کـــالا و یـا ارائـه خدمتی ۱۰ 
واحد انرژی مصرف کنند، ما برای تولید همان کالا و یا ارائه همان خـد 

مت ۴۴ واحـد انرژی مصرف می کنیم.
در بخش انـــرژی تجدیدپـذیر در ســـال۲۰۲٣- ٣۰ درصـد از بـرق 
مصـرفی جهـان توسـط منـابع تجدیدپذیر تامین شده که حدود نیمی 
از آن بـه برقـابی و مـابقی بـه انـــرژی بـادی و خورشـیدی اختصاص 

دارد.
 نکته قابل توجه اینکه رشــد بخش بادی وخورشیدی بـــه مراتـــب 
بیشـــتر از برقـــابی است.اما در ایران سهم انرژی تجدیدپذیر از برق 
مصـرفی نـاچیز و کمتـر از ۱ درصـد اســـت و در ایـن بخش تقریباً از 

همه کشورهای جهان عقب مانده ایم.
با مرور روند توسعه انرژی تجدیدپـــذیر در جهـــان در دوره زمـــانی 
۲۰۱۴ تـا ۲۰۲۵ ایـن واقعیـت روشن می شود که جهان شاهد جهش 
قابل توجه انرژی بادی و خورشــیدی بوده و همه پیش بینی ها تا میانه 
قرن میلادی جاری یعنی تا ســال ۲۰۵۰ حاکی از ان است که استفاده 
از زغال سـنگ بـه عنوان الاینده ترین سوخت فسیلی برای تولید برق 
تقریباً متوقف شده و تمرکز بر نفـــت و گـاز بـــا شیب منفی ملایم تر 

کاهش خواهد یافت.
 نکتــه قابل توجه اینکه ســهم انرژی هســته ای نیـــز از ســـبد 
انرژی الکتریکی جهــان افزایش نیافته و تنها ســهم انرژی بادی و 
خورشیدی شاهد رشد قابل توجـه خواهد بود بطوریکه پیش بینی 
میشود دو سوم برق مصرفی جهـان از ایـن دو منبـع تجدیدپـذیر 

تامین شود.
در بخش یارانه انرژی نیز که بحث مفصلی است به ذکر این نکته بسنده 
می کـنم کـه طبـق اعـــلام آژانس بین المللی انرژی، ایران با پرداخت 
۱۲۷ میلیارد دلار یارانه انرژی در سال پس از روسـیه و جلوتر از چین و 

عربستان سعودی رتبه دوم را به خود اختصاص داده است.
اخیراً روســای قوای مقننه و مجریه اعلام کردنـــد کـــه روزانه تا ٣۰ 
میلیون لیتر ســوخت مایع قاچاق می شود و محاسبات من حاکی از آن 
است که ســـود حاصل از این تجارت بیش از یک میلیارد تومان در هر 

دقیقه است! 
تجارتی به ایـــن گســـتردگی را دیگر نمی توان قاچاق نامید و شاید 
منظور صادرات حکومتی است، یعنی صادراتی کـه حسـاب و کتاب ان 

در بودجه دولت منظور نمی شود. 
شاید ما رابطه علت  معلولی را وارونه مـــی بینـــیم بـــه این معنی که 
این نیست که چون قیمت انرژی در کشور خیلی ارزان اســـت مقـادیر 
قابـل تـــوجهی قاچاق می شود بلکه اصل ماجرا این است که چون باید 

قاچـاق شـود قیمـت سـوخت ارزان مـی ماند!
 از انجا که ناتــرازی نه تنها در انــرژی بلکه در آب، هــوا، اقتصاد و حالا 
فهمیده ایم در سیاســـت منطقه ای وجود دارد پس نتیجه می گیریم 

که ناترازی نه علت بلکـه معلـول اسـت . 
به قول شاعر

عمر زاهد همه طی شد به تمنای بهشت
 او ندانست که در ترک تمناست بهشت

گوترش:
  ۲ هزار و ۵۰۰ کودک فلسطینی باید برای درمان

ج شوند  از غزه خار
دبیر کل سازمان ملل خواســتار درمان صدها کودک فلسطینی خارج 

از نوار غزه شد.
 به نقل از الجزیره، جنگ ۱۵ ماهه خونین غزه که با هدف نســل کشی 
فلسطینیان از ســوی صهیونیست ها طرح ریزی شــده بود، در نهایت 
با شکســت مفتضحانه تل آویو به پایان رســید. با این حال، دشــمن 
صهیونیســتی تمامی زیرســاخت ها از جمله بیمارســتان ها و مراکز 
درمانی غزه را ویران کرده و اکنون جان هزاران غیرنظامی به دلیل عدم 

دسترسی به خدمات درمانی در خطر است.
بر این اســاس، آنتونیو گوترش، دبیر کل ســازمان ملل با اشاره به نبود 
امکانات درمانی در غزه، خواســتار خارج کردن کودکان فلســطینی از 

این باریکه به منظور دریافت خدمات درمانی شد.
گوتــرش در این بــاره در صفحه شــخصی خود در شــبکه اجتماعی 
ایکس )توئیتر سابق( نوشــت: من عمیقاً تحت تأثیر شهادت ۴ پزشک 
آمریکایی درباره شــرایط غــزه و فــداکاری آنها در امدادرســانی به 

غیرنظامیان فلسطینی در این باریکه قرار گرفتم.
در ادامه این پیام آمده است: ۲ هزار و ۵۰۰ کودک فلسطینی اکنون 
نیازمند آن هســتند که برای درمــان از غزه خارج شــوند. باید این 
اطمینان حاصل شــود که این کودکان پس از درمان اجازه بازگشت 
به غزه را داشــته باشــند و به خانواده های خود در این باریکه ملحق 

شوند.
صندوق کودکان ملل متحد موســوم به یونیســف می گوید کودکان 
بیشترین آسیب را از جنگ غزه متحمل شده و بسیاری از آنها از تحصیل 

به دلیل وقوع این منازعه خونین بازمانده اند.

یادداشت

تریبون

خریدار   رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفت: طــرح تعطیلی های پایــان هفته در 
دستور کار مجلس قرار دارد و نهایتا تا ۲ ماه 
آینده این موضوع به نتیجه رســید و تعیین 

تکلیف می شود.
محمدباقر قالیباف روز جمعه در شــورای 
گفــت و گوی دولــت و بخــش خصوصی 
استان یزد افزود: در مشکلات امروز اقتصاد 
کشــور بخش خصوصی و دولتی هر دو کم 
کاری هایی داشــته اند، نمی توان تک بعدی 
ارزیابی کرد و برای عبور از این شــرایط باید 
ابعاد مختلــف اثرگذار بر اوضــاع اقتصادی 
ارزیابی و به صورت یکپارچــه در این زمینه 

تصمیم گیری شود.
وی ادامــه داد: به همان میــزان که دولت و 
مجلس در زمینه نابســامانی و مشــکلات 
اقتصــادی کشــور نقــش دارنــد، بخش 
خصوصی نیز با ســهمی کم تر در این زمینه 
مقصر اســت، همــه باید به ســمت یکی از 

آرمان هــای مهم انقلاب اســلامی حرکت 
کنیم و برای عبــور از تنگناهــای موجود 

اقتصاد را به دست مردم بسپاریم.
قالیباف تصریح کــرد: یارانه هایی که دولت 
به بخش هــای مختلف پرداخــت می کند 
قابل ســنجش نیســت، وقتی آمــار و عدد 
مشخصی در کشــور وجود ندارد، نمی توان 
روی اعدادی نامعلوم تحلیل  و برنامه ریزی 
کرد و این رویه درست نیست، برخی مدعی 
هســتند که تحلیل هایی که ارائه می دهند، 
درست اســت اما نتیجه چنین تحلیل های 
ناقصی همیــن چندنرخی بودن بــازار ارز 

است.
رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در 
زمینه قیمت گذاری نیز دولت موظف است 
برای کالاهایی اساسی و ضروری و خدماتی 
که یارانه پرداخت مــی کند، ورود موثرتری 
داشته باشــد، دولت در زمینه های مختلف 
باید نقش شــتاب گر و تســهیل گری را به 

جای نقش اجرایی برعهده بگیرد.
قالیباف در خصــوص دغدغه های موجود 
در اســتان یــزد در زمینه هــای مختلف 
اظهار داشــت: با توجه بــه اینکه ۴٣ درصد 
بیمه شــدگان تأمیــن اجتماعی اســتان 
یزد غیربومی هســتند این موضوع تبعات 
مختلفی مانند توســعه نامتوازن، آلودگی 
زیســت محیطی و مســائل اجتماعی را به 
دنبال داشــته و در زمینه موضــوع تامین 
آب، اتباع غیرمجاز و تغییر رویکرد توســعه 
اســتان تصمیمات متناســبی گرفته شده 

است.
وی با بیان اینکه در اســتان یزد حدود ۸۰۰ 
واحد نیمه تمام و تعطیل وجود دارد، گفت: 
بازنگری در مســیر توســعه یزد به ویژه در 
تکمیل این واحدهای صنعتــی و تولیدی 
باید به نحوی باشــد که در ۱۰ ســال آینده 
شاهد بروز مشکلاتی مانند امروز در استان 

نباشیم.

در این نشست که با حضور جمعی از فعالان 
اقتصــادی، کارآفرینــان و تولیدکنندگان 
استان یزد برگزار شد، مســائل و مطالبات 

این بخش مورد بررسی قرار گرفت.
رییــس مجلس شــورای اســلامی عصر 
چهارشنبه وارد استان یزد شد و در فرودگاه 
بین المللی شــهید صدوقی مورد استقبال 
اســتاندار، معاونان اســتاندار، نمایندگان 
اســتان در مجلــس شــورای اســلامی و 

جمعی از مســوولان اســتان قرار گرفت، 
شــرکت در هجدهمین پاسداشت ادبیات 
جهــاد و مقاومت و نیز مراســم رونمایی از 
تفریظ رهبر معظم انقــلاب بر کتاب معبد 
زیرزمینی افتتــاح یک طرح در شــرکت 
فولاد آلیاژی و حضور در جلســه شــورای 
برنامه ریزی اســتان از برنامه های ســفر 
۲ روزه رییس مجلس شــورای اسلامی به 

استان یزد بوده است.

رییس جمهوری اســلامی ایــران در پیامــی به آیین 
پایانی چهل و یکمین دوره مسابقات بین المللی قرآن 
کریم در مشــهد نوشــت: بدون تردید بخش بزرگی از 
مسایل امروز جهان اســلام نتیجه دوری از آموزه های 
قرآنی اســت که پیامد آن جز تفرقه و اختلاف نبوده و 

زمینه را برای دشمنان بشریت فراهم کرده است.
 دکتر مسعود پزشــکیان عصر جمعه در پیام خود که 
توسط حجت الاسلام خاموشی رییس سازمان اوقاف 
و امور خیریه در مشــهد قرائت شــد افزود: قرآن کریم 
معجزه جاویدان پیامبر اکــرم)ص( بزرگترین ثمره و 

میوه بعثت و نجات بخش بشریت در تمام عصرهاست.
وی ادامه داد: پیامبر به درســتی فرمودبرتری قرآن بر 
دیگر ســخنان مانند برتری خداوند بر بندگان اســت. 
در واقع هیچ شــاهکار ادبی در بلاغت و شیوایی و هیچ 
سخنی حکیمانه در حکمت و اســتواری و هیچ کتاب 
علمی در تبیین حقایق عالم همپای قرآن کریم نیست 

و به درستی نسخه کمال است.
رییــس جمهوری اظهار کــرد: قرآن فطرت 
بشــر را فارغ از نژاد، رنگ، طبقــه و مذهب 
خطاب قرار می دهد و بشریت را به سرمنزل 

کمال رهنمون می شود.
پزشــکیان افزود: در سایه آموزه های متعالی 
قرآن است که انسان ها می توانند در جهان پر 

آشوب  امروز تکیه گاه محکم و امید بخشی برای رهایی 
از جهل و ظلم و نابرابــری بیابند و با صلــح و عدالت و 
مهربانی و بدون هرگونه خشــونت در کنار هم زندگی 

مسالمت آمیزی داشته باشند.
وی ادامــه داد: در قرآن کریم، مســلمانان امت واحده 
خطاب شده اند و از آنان خواسته شده است تا همگی به 
ریسمان الهی چنگ بزنند و حول یک محور جمع شوند 

تا از هرگونه تفرقه جلوگیری شود.
او افزود: بر همین اســاس باید همه تلاش خود را به کار 

ببندیم تا وحدت، برابری و برادری مورد نظر 
قرآن را در جوامع اسلامی عینیت ببخشیم.

رییس جمهوری اســلامی ایران اظهار کرد: 
یکــی از واقعیت های مهم منطقــه و جهان 
امروز، مقاومت و ایســتادگی در مقابل ظلم و 
نابرابری و کمک به مظلوم است که برآمده از 

آموزه های جهانبخش قرآن است.
پزشــکیان افزود: تجربه نشان داده اســت این جریان 
اصیل با هیچ ســلاحی از بین نخواهد رفت بلکه هر روز 
مقاوم تر و ریشــه دار خواهد شــد.وی ادامه داد: امروز 
امپریالیسم جهانی با اســتفاده از رسانه های گوناگون 
در تلاش است دین رحمانی اســلام و قرآن را در قالب 

اسلام هراسی، خطری برای بشریت معرفی کند.
رییس جمهوری اســلامی ایران اظهــار کرد:هرچند 
هدف اصلی این جریان، غارت و چپاول ســرمایه های 
انسانی و مادی مسلمانان است اما به لطف الهی و همت 

همه خادمان، قاریان و عاملان به قرآن که هر کدام یک 
رســانه کامل برای مخاطب جهانی هستند نقشه های 

ناصواب آنها ناکام خواهد ماند.
پزشــکیان افزود: اینجانب به عنوان یکــی از خادمان 
کوچک قرآن کریم از همه قاریان و مهمانان گرامی این 
مراســم که مطمئناً با هدف اعتلای گسترش مفاهیم 
انسانی و معنوی این کتاب آســمانی گرد هم آمده اند 

قدردانی می کنم.
وی اضافه کــرد: همچنیــن از دســت اندرکاران این 
رویداد بزرگ تشکر ویژه می کنم و از پیشگاه پروردگار 
مهربان، پــاداش خدمت به قرآن کریم و حفظ و نشــر 
و ترویج آن را کــه جایگاه رفیعی اســت برای همگان 
خواســتار هســتم و امیدوارم بتوانیم از ظرفیت های 
انســان  ســاز قرآن در جهت تفاهم، درک مشترک و 
نزدیک شدن هرچه بیشــتر جوامع انسانی به یکدیگر 

بهره شایسته ببریم.

دولت

رییس جمهوری: بخش بزرگی از مشکلات جهان اسلام به خاطر دوری از آموزه های قرآن است

رامیــن عبداله شــاهی  معــاون اول 
رئیس جمهور در ســفر به قزاقســتان و در 
همایش » آلماتــی، دیجیتــال ۲۰۲۵«، 
پیشنهادهای پنج گانه ایران در حوزه اقتصاد 

دیجیتال را مطرح کرد.
 محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور 
که به قزاقستان سفر کرده است در همایش 
آلماتــی، دیجیتال ۲۰۲۵، پیشــنهاداتی 
همچون اتصال زیر ســاخت های ارتباطی، 
یکپارچگــی قوانیــن و تســهیل مقررات 
حوزه اقتصاد دیجیتــال، همکاری در ایجاد 
و توســعه ســکوهای مشــترک، مقابله با 
یکجانبه گرایــی برای حاکمیــت بر حوزه 
دیجیتالــی و اقتصــاد هــوش مصنوعی و 
همکاری در توســعه محصولات دیجیتالی 
مشــترک و ابزارهــای هــوش مصنوعی 
برای بهره بــرداری از تــوان و ظرفیت های 
کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
در توســعه همکاری ها در حــوزه اقتصاد 
دیجیتال را مطــرح و تاکید کــرد: اکنون 
زمان آن رسیده است که ایران و کشورهای 
منطقه، با یکپارچگــی و همکاری، پایه های 
یک عصر دیجیتال و صنعتــی جدید را بنا 
کنند.متن کامــل ســخنرانی محمدرضا 

عارف به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

حضار محترم،
خانم ها، آقایان!

سلام علیکم
بســیار خرســندم که در همایش آلماتی 
دیجیتال ۲۰۲۵ شرکت می کنم. از دولت و 
ملت جمهوری قزاقستان به جهت میزبانی 
گرم و صمیمانه از اینجانــب و هیأت همراه 
سپاسگزارم. بسیار خوشحالم که امروز این 
فرصت فراهم شــد تا در جمع فعالان حوزه 

دیجیتال و هوش مصنوعی صحبت کنم.
پس از یک دهه رشــد خیره کننده در سهم 
اقتصاد دیجیتــال از تولیــد ناخالص ملی 
کشــورهای جهــان، امروزه شــاهد ظهور 
اقتصاد هوشــمند و انقلاب صنعتی چهارم 
هستیم. در این دهه شاهد شکوفایی صنایع 

مبتنی بر داده خواهیم بود.
با توجه به فراگیر شــدن حسگرها و کنترل 
صنعتی و دیجیتالی شدن همه چیز، داده ها 
نقشی در اقتصاد هوشمند ایفا می نمایند که 
نفت در اقتصاد عصر انقــلاب صنعتی بازی 
می کرد. بسیاری از کشــورها به این نتیجه 
رسیده اند که اگر به ســرعت با این تحولات 
همگام نشوند، ممکن است از رقابت جهانی 
باز بماننــد. اقتصادهایی که توانســته اند 
و  اطلاعــات  فنــاوری  از ظرفیت هــای 
فناوری های مبتنی بر داده به خوبی استفاده 
کرده و رشد اقتصاد هوشمند را هدف گذاری 
نمایند، گام هــای بزرگــی در جهت ایجاد 
بســترهای جدید اشــتغال زایی، توســعه 

کســب وکارها با هدف مصرف مســئولانه، 
جلوگیری از اتلاف انرژی، استفاده مجدد و 
بازیافت مواد خــام و بهره گیری از مدل های 
تجاری پایــدار و رشــد پایــدار اقتصادی 

برداشته اند.
در همین راستا، مایلم اشاره کنم جمهوری 
اســلامی ایران جزو کشــورهای پیشرو در 
اقتصاد دیجیتال اســت و در تلاش اســت 
تا با بهره گیری مناســب از نیروی انســانی 
تحصیل کرده خــود جایگاه مناســبی در 
اقتصاد هوشــمند کســب کند. ایران برای 
اولین بار یک فصل از قانون برنامه ۵ ســاله 
هفتم پیشــرفت خود را به موضوع اقتصاد 
دیجیتال اختصاص داده و در جهت تسهیل 
فعالیت هــای دیجیتال و هوشمندســازی 
تمام خدمات دولت، تقویت تدابیر حفاظت 
از داده ها، تدویــن برنامه هــای لازم برای 
بهره مندی از فناوری هــای جدید از جمله 
هوش مصنوعــی و اینترنت اشــیا با هدف 
تلاش بــرای ارتقــای بهــره وری گام های 

مهمی برداشته است.
بر اســاس آمارهــای اتحادیــه بین المللی 
مخابــرات )ITU(، بانک جهانــی و مرکز 
آمار ایران، اقتصاد دیجیتــال ایران نزدیک 
به هفت درصــد از تولیــد ناخالص داخلی 
ایران را تشکیل می دهد و طبق برنامه هفتم 
پیشــرفت باید این شــاخص به ده درصد 
افزایش یابد. برخی آمارهای مراجع رسمی 
در این زمینه حاکی اســت تعداد کســب و 
کارهای فعــال در حوزه اقتصــاد دیجیتال 
طی ســال های اخیر به بیــش از ۴۵۰ هزار 
واحد شامل استارتاپ ها، سکوهای آنلاین، 
و شــرکت های فناورانه در حــوزه تجارت 
الکترونیک، فین تک، ســلامت دیجیتال و 
آموزش رسیده اســت. در بخش دولتی نیز 

با توســعه دولت الکترونیک و ایجاد درگاه 
ملی مجوزها، بســتر مناسبی برای خدمات 

آنلاین فراهم شده است.
همچنین طبق گزارش مرکــز ملی فضای 
مجازی ایــران، میزان ســرمایه گذاری در 
بخش ICT ایــران در ســال ۲۰۲۲ بالغ بر 
۱۵ میلیارد دلار بوده و این ســرمایه گذاری 
شامل توســعه زیرســاخت های ارتباطی 
و شــبکه های موبایلــی نســل پنجم )۵( 
می باشــد. گــزارش آماری مرکز توســعه 
تجارت الکترونیــک ایران نیــز حجم کل 
تجارت الکترونیک ایران در ســال ۲۰۲۲ را 

بیش از ۶۰ میلیارد دلار برآورد نموده است.
از ســوی دیگــر ایــران به عنــوان یکــی 
منطقــه،  در  پیشــرو  کشــورهای  از 
توانمندی های قابل توجهی در حوزه هوش 

مصنوعی دارد.
ســالانه بیــش از ٣۵۰۰ نفــر در مقاطــع 
کارشناسی ارشــد و دکتری در رشته های 
مرتبط با هوش مصنوعی از دانشــگاه های 

معتبر کشور فارغ التحصیل می شوند.
ایران از نظر تعــداد و کیفیت مقالات علمی 
در حوزه هــوش مصنوعــی در جایگاه دوم 
منطقه قــرار دارد و مشــارکت متخصصان 
ایرانی در پروژه هــای بین المللی و منبع باز، 
نشان دهنده روند رو به رشــد ایران در این 

زمینه است.
از نظر تعداد شــرکت های فعــال در حوزه 
هوش مصنوعی نیز، ایران در ســال ۲۰۲٣ 
در رتبه چهارم منطقه قرار گرفته اســت. از 
لحاظ کاربردهای متفاوت هوش مصنوعی، 
مزیت رقابتــی ایــران در حوزه های محتوا 
و نشــر و خدمات اداری، رسانه و سرگرمی، 
حریم خصوصی و حمل ونقل می باشد. این 
موضوع می تواند بستر مناسبی برای توسعه 

بیشــتر و صادرات فناوری های نوظهور به 
منطقه باشد.

ایران در زمینــه قوانین و اســتانداردهای 
حوزه هــوش مصنوعی نیــز، اقدامات قابل 
توجهی انجام داده و در ســال ۲۰۲۴ سند 

ملی هوش مصنوعی را منتشر کرده است.
این دستاوردها گویای ظرفیت بالای ایران 
برای تبدیل شــدن به یک قطب منطقه ای 
در فناوری هــای نوظهور اســت. در ایران 
توسعه دیپلماســی فناوری به ویژه فناوری 

اطلاعات در دستورکار قرار دارد.
البته بــا چالش های زیادی در این مســیر 
مواجــه بوده ایــم. از جملــه تحریم های 
ظالمانــه و یکجانبــه کــه دسترســی به 
برخــی فــن آوری هــا و بازارهــا را برای 
ایران محدود ســاخته اســت. با این حال، 
ایــن موانع فرصت هایــی را بــرای تکیه بر 
ظرفیت های داخلــی فراهم آورده اســت 
و ما توانســته ایم با تقویت ایــن ظرفیت ها 
از طریق ســرمایه گذاری های مســتمر در 
حوزه زیر ســاخت های دیجیتال و فناوری، 
جایگاه قابل توجهــی در منطقه و جهان به 
دســت آوریم. از این رو، ما پیوســته شاهد 
رشد چشــمگیر اســتارتاپ های فناورانه 
و بومی ســازی فن آوری هــای پیشــرفته 

هستیم.حضار محترم، خانم ها، آقایان!
اگر در موضوع اقتصاد دیجیتال و کســب و 
کارهای هوشمند فقط به اقتصاد ملی خود 
اتکا نمائیم، شــرکتهای ما شانســی برای 
رقابت با شــرکت های بزرگ فرامنطقه ای 
فناوری اطلاعات ندارند. توسعه و شکوفایی 
اقتصاد دیجیتال و اقتصاد هوشمند در یک 
بستر منطقه ای و یا بین المللی به عنوان یک 

بخش از زنجیره اقتصادی میسر می شود.
»پلتفرم دیجیتال اوراســیا« یــک ابتکار 

تحول آفرین اســت که به ایجاد یکپارچگی 
دیجیتال و همکاری میان کشورهای عضو 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا و شرکایی مانند 
ایران می پــردازد. این پلتفرم با اســتفاده 
از فناوری هــای پیشــرفته، از جمله هوش 
مصنوعی، بلاکچیــن و رایانش ابری، امکان 
تبــادل داده های ســریع، بهبــود تجارت 
و نــوآوری در خدمــات مالــی و تجــارت 

الکترونیک را فراهم می کند.
در این راستا مایلم به منظور بهره برداری از 
توان و ظرفیت های کشورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا در توسعه همکاری ها در 
حوزه اقتصاد دیجیتال پیشــنهادهای ذیل 
را مطــرح کنم:۱- اتصال زیر ســاخت های 
ارتباطــی: ایجــاد شــبکه های ارتباطی و 
فناوری های نوین مشترک میان کشورهای 
عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا می تواند به 
تقویت جریان اطلاعات و تســهیل تجارت 
دیجیتال به ویــژه از طریــق ترانزیت داده 

میان این کشورها کمک نماید.
۲- یکپارچگی قوانین و تســهیل مقررات 
حوزه اقتصــاد دیجیتال: تصویــب قوانین 
جهت سازگاری بیشتر و هم سویی مقررات 
مرتبط با فناوری اطلاعات و هوش مصنوعی 
می تواند بستر قانونی برای ارتقای تعاملات 

حوزه دیجیتال فراهم نماید.
٣- همکاری در ایجاد و توســعه سکوهای 
مشــترک: ایجــاد ســکوهای مشــترک 
منطقــه ای بــرای ارائــه خدمــات مالی، 
آموزشــی، و تســهیل ارتباطــات تجار و 
بازرگانــان کشــورهای عضــو اتحادیــه 
اقتصادی اوراســیا می تواند به رشد تجارت 

میان اعضا کمک کند.
۴- تلاش مشترک برای غیرمتمرکز کردن 
و مقابله با یکجانبه گرایی برای حاکمیت بر 

حوزه دیجیتالی و اقتصاد هوش مصنوعی
۵- همــکاری در توســعه محصــولات 
دیجیتالــی مشــترک و ابزارهــای هوش 
مصنوعی: همکاری در توســعه سامانه های 
دیجیتــال مشــترک مخصوصــاً بــرای 
خریدهای خرده فروشــی و ســامانه های 
دریافت و پرداخت مســتقل برای توســعه 
تجارت بین کشورهای عضو اتحادیه بسیار 

راهگشا است.
در پایان امیــدوارم این نشســت ها به آغاز 
فصل جدیــدی از همکاریهای مشــترک 
دیجیتــال محور و بــر پایــه فناوری های 
نوظهــور در اتحادیــه اقتصادی اوراســیا 
منجر شود و شاهد رشــد و شکوفایی بیشتر 
همکاری ها در این بخش مهم و سایرحوزه ها 
باشــیم. اکنون زمان آن رســیده است که 
ایران و کشــورهای منطقه، با یکپارچگی و 
همــکاری، پایه های یک عصــر دیجیتال و 

صنعتی جدید را بنا کنند.
از توجه شما سپاسگزارم
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کاهش تورم به زیر ۳۰ درصد چگونه ممکن می شود؟
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وزیرراهوشهرسازی:
 پیگیر برقراری پرواز ایران - پاریس هستیم

 وزیر راه و شهرسازی ارتباط ایران ایر با لغو پرواز ایران - پاریس را شایعه 
دانســت و گفت: لغو پرواز تهران - پاریس، ارتباطی به عدم هماهنگی و 

مشکلات فنی ندارد و موضوعی یکطرفه از جانب فرانسه بوده است.
 فرزانه صادق در حاشیه مراســم نمادین ورود امام خمینی به فرودگاه 
مهرآباد در جمع خبرنــگاران درباره چرایی لغو پــرواز تهران - پاریس 
افزود: موضوع عدم هماهنگی یا مشکلات فنی نبود بلکه تصمیم یکباره 

ای بود که گرفته شد اما تلاش داریم این موضوع حل و فصل کنیم.
وزیر راه و شهرسازی اظهارداشــت: امروز پرواز تهران به پاریس انجام 

نشد اما همچنان در تلاش هستیم که این پرواز برقرار شود.
وی افزود: لغو پرواز ارتباطی بــه موضوع تحریم ایرلاین ها ندارد. وزارت 
امور خارجه و دســتگاه های دیپلماســی هم آن را پیگیری می کنند و 

مشکل را حل خواهیم کرد.
وزیر راه و شهرسازی گفت: این موضوع به ایران ایر ارتباطی ندارد. تمام 
ایرلاین هایی که در کشــور فعالیت می کنند در جهت ارتقا و بالندگی 
کشور هســتند. پس این شایعه ای بیش نیســت و این موضوع از طرف 

کشور فرانسه و یکجانبه اتفاق افتاد.
صادق گفت: در ایام دهه فجر در همه حوزه های ریلی ، هوایی، جاده ای 
پروژه هایی افتتاح خواهد شــد.وی اضافه کرد: در بخش مسکن نیز ۵۰ 

هزار واحد مسکونی افتتاح می شود.
صادق درباره میزان پیشرفت راه آهن اردبیل - میانه اشاره کرد و گفت: 
این راه آهن هنوز از لحاظ ریل گذاری و زیرســازی به پایان نرســیده و 

همه ایستگاه ها نیز ساخته نشده است.
وی افزود: تلاش داریم به زودی این راه آهن افتتاح شود.

 پیــرو تحریم ناقــض مقــررات و معاهــدات بین المللــی هوانوردی 
شرکت های هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران )هما(، ماهان و ساها 
توســط شــورای وزرای امور خارجه اتحادیه اروپا در روز دوشنبه )۱۴ 
اکتبر ۲۰۲۴(، شــرکت هواپیمایی ایران ایر پروازهای مقاصد اروپایی 
خود را به دلیل اجتناب از تبعات ناشــی از عدم صــدور اجازه فرود در 
فرودگاه های کشــورهای اروپایی و همچنین جلوگیری از سرگردانی 

مسافران در فرودگاه های داخل و خارج از کشور، ابطال کرد.
با رایزنی های انجام شده از سوی سازمان هواپیمایی کشوری، مقرر شد 
پروازهای اروپایی از ۱۲ بهمن ماه با پــرواز پاریس- تهران مجدد برقرار 
شود. بر اساس هماهنگی های انجام شــده، مقرر بود از روز جمعه )۱۲ 
بهمن ماه( نخستین پرواز شرکت  ایران ایرتور از مبدا شهر فرودگاه امام 

خمینی)ره( به مقصد فرودگاه شارل دوگل پاریس انجام شود.

بودجه وام ازدواج و فرزندآوری برای سال آینده 
چقدر است؟

به گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه، بودجه وام ازدواج و فرزندآوری 
برای ســال ۱۴۰۴ کاهش نیافته و بانک مرکزی و مجلس بر تخصیص 
۲۷۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به توافق رسیدند. این 
در حالی است که بودجه این تســهیلات قرض الحسنه در سال جاری 

۲۰۰ همت بود.
در قانون بودجه ســال ۱۴۰٣ همانند قانون بودجه سال ۱۴۰۲ حداقل 
۲۰۰ همت بودجه برای تســهیلات ازدواج اختصاص داده شــد. اما در 
عین حال سقف فردی این تســهیلات به ٣۰۰ میلیون تومان افزایش 
یافت. این سقف برای زوج های زیر ۲۵ ســال و زوجه های زیر ۲٣ سال 

حتی به ٣۵۰ میلیون تومان نیز رسیده است.
متعاقب آن به علت عدم افزایش میزان تسهیلات ازدواج نسبت به سال 
گذشته در قانون بودجه، این ســهم با توجه به افزایش مبلغ تسهیلات 
اعطایی به متقاضیان در نهایت به افراد کمتری اعطاء می شود. علیرغم 
این موضوع، متقاضیان بسیاری هســتند که هنوز در صف دریافت وام 
ازدواج مانده و در برخی از موارد حتــی نمی توانند مراحل ثبت نام خود 

را به علت محدودیت در سایت برخی از بانک ها به سرانجام برسانند.
با این حال، بانک مرکزی در اواخر شــهریور ماه سال جاری از تخصیص 
۵۰ همت مازاد از ســقف تکلیفی تعیین شده در قانون بودجه )۱۴۰٣( 
از سوی شــبکه بانکی برای پرداخت تســهیلات ازدواج و فرزندآوری 
خبر داد. تا گامی در جهت کاهــش صف طولانی انتظار متقاضیان برای 

دریافت وام ازدواج برداشته شود.
به طوری که بانک مرکزی اعلام کرد که براســاس تکالیف قانون بودجه 
۱۴۰٣ )جزء ۱و۲ بند )ث( تبصره ۱٣ قانون بودجه( پرداخت ۱۹۰ همت 
تســهیلات ازدواج و فرزند توسط شــبکه بانکی برای سال جاری پیش 
بینی شــده بود که با پرداخت ۲۲۹.۸ همت تســهیلات ازدواج و فرزند، 
تاکنون ٣۹.۸ هزار میلیارد تومان بیشــتر از تکالیف تعیین شده توسط 
شبکه بانکی اعطا شده اســت.با این حال، روز چهارشنبه )۹ بهمن ماه(  
احمد دنیامالی - وزیر ورزش و جوانان - تعداد متقاضیان در صف دریافت 

وام ازدواج را ۴۲۰ هزار نفر اعلام کرد که عدد قابل ملاحظه ای است.

بازار

معاون وزیر اقتصاد تأکید کرد: عدم مدیریت فرصت ها 
و تهدیدهای توصیه های FATF در کشــور و مشمول 
زمان کــردن تصمیم گیری های کلیــدی در خصوص 
اســتانداردهای بین المللی، عملًا این فضا را در اختیار 
کشــورهای دشــمن ما قرار می دهد کــه رفتارهای 
خصمانه علیه منافع ملی ما را به راحتی توجیه و ســایر 
کشــورها را در همراهی با خود قانع و شبکه سازی های 

منطقه ای و بین المللی علیه ایران را تشدید کنند.
هادی خانی - دبیر شــورای  عالی پیشــگیری و مقابله 
با جرایم پولشــویی و تأمین مالی تروریسم در تشریح 
نگرانی هایی رسانه ای مبنی بر سیاسی کاری احتمالی 
FATF با کشــورمان در مسیر عادی ســازی پرونده و 
خروج از لیست ســیاه، عنوان کرد: اصولاً در تعاملات 
بین المللــی طرفین، تلاش می کنند از تمــام ابزارها و 
بهانه های در دســترس برای تحقق منافع مورد انتظار 

خود اســتفاده کنند و تجربه سایر کشورها 
 FATF در مدیریت فرصت هــا و تهدیدهای
مؤید عزم ملــی و انســجام و همگرایی تمام 
ظرفیت هــای داخلــی حول محــور تأمین 

منافع ملی و امنیتی است.
معاون وزیر اقتصاد یادآور شــد: در موضوع 
تأخیــر FATF در خروج نام ایــران از ذیل 

توصیه ۷ آن نهــاد، موضوع را مصداق رفتار سیاســی 
بیان و اعتــراض کردیم و موفق شــدیم با مطالبه گری 
منسجم و باوجود مانع تراشــی برخی کشورها، نتیجه 

لازم را بگیریم.
خانــی تأکیــد کــرد: رفتــار سیاســی و خــارج از 
چارچوب های منطقی، خوراک و ابــزار توجیه جهت 
همراه ســازی دیگران را نیاز دارد و مطالبــه و نگرانی 
کشورهای همسو و دوســت ما در FATF ، این بوده و 

هســت که ایران بهانه را از برخی کشورهای 
عضو که تلاش در اجماع ســازی سایر اعضا 
علیه کشــورمان دارند را بگیرد و میدان را به 

نفع آنها خالی نکند.
وی ادامــه داد: متأســفانه عــدم مدیریت 
توصیه هــای  تهدیدهــای  و  فرصت هــا 
FATF در کشــور و مشــمول زمان کردن 
تصمیم گیری های کلیدی در خصوص استانداردهای 
بین المللــی، عملًا این فضــا را در اختیار کشــورهای 
دشــمن ما قرار می دهد که رفتارهــای خصمانه علیه 
منافع ملی ما را به راحتی توجیه و ســایر کشورها را در 
همراهی با خود قانع و شبکه ســازی های منطقه ای و 

بین المللی علیه ایران را تشدید کنند.
این مقام مســئول تصریح کرد: خروج نام ایران از ذیل 
توصیه هفت FATF، همراهی FATF با کشــورمان 

بعد از گذشــت بیش از ۷ ســال از انقضا زمانی برنامه 
اقدام کشــور در مقایسه با کره شــمالی، تقدیر رسمی 
گروه منطقه ای FATF در اوراســیا از اقدامات کشور 
در حوزه مبارزه با پولشــویی و تأمین مالی تروریســم 
و تصویب ارائه خدمات مشــاوره فنی بــه ایران جهت 
 FATF خروج از لیست سیاه توســط گروه منطقه ای
در اوراســیا با رأی قاطع تمام اعضا از مصادیق مدیریت 
شــرایط برای جلوگیری از رفتارهای سیاســی عنوان 

کرد.
وی تأکید کرد: این ما هستیم که تعیین می کنیم طرف 
مقابلمان چه رفتاری با ما داشته باشد و اگر فرصت های 
موجــود را به درســتی مدیریت نکنیم شــاهد تغییر 
رفتارها خواهیم بود و آن موقــع نمی توانیم بگوییم با 
ما سیاسی رفتار کرده اند و حداقل کشورهای دوست و 

همسو با ما این توجیه را نخواهند پذیرفت.

یک نماینده مجلس بــا انتقاد از کاهش وام ســاخت 
مســکن به ۶۵۰ میلیون تومان، این اقدام را در تضاد با 
اهداف قانون جهش تولید مســکن و مغایر با نیازهای 

واقعی ساخت وساز دانست.
حبیب قاســمی، نماینده دهاقان و شهرضا در مجلس 
شورای اســلامی و عضو کمیســیون عمران مجلس 
کاهش مبلغ وام ساخت مسکن از ۸۰۰ میلیون تومان 
به ۶۵۰ میلیون تومان توسط شــورای عالی مسکن را 
تصمیمی اشــتباه و مغایر با اهداف کلان قانون جهش 

تولید مسکن دانست.
وی با اشــاره به افزایش قیمت مصالح ســاختمانی در 

ســال جاری، تأکید کرد: این کاهش نه تنها 
کمکی به تســهیل ساخت وســاز نمی کند، 
بلکه روند اجــرای پروژه های مســکن را با 

چالش های جدی مواجه خواهد کرد.
»در  گفــت:  بــاره  ایــن  در  قاســمی 
اردیبهشت ماه، شــورای عالی مسکن سقف 
وام ساخت را به ۸۰۰ میلیون تومان افزایش 

داد، اما در کمال تعجب، اخیراً تصمیم گرفته شــد این 
مبلغ به ۶۵۰ میلیون تومان کاهــش یابد. این تصمیم 
در شرایطی اتخاذ شــده که قیمت مصالح ساختمانی 
نســبت به ابتدای سال که شــورای عالی مسکن مبلغ 

۸۰۰ میلیــون را مصوب کرده بــود، حدود 
۲۰ تــا ٣۰ درصــد افزایش یافته اســت. با 
این شــرایط، وام ۶۵۰ میلیون تومانی تنها 
می تواند هزینه ساخت ۴۰ مترمربع مسکن 
را پوشش دهد، آن هم بدون احتساب هزینه 

زمین و سایر عوامل.«
این عضو کمیســیون عمران مجلس افزود: 
»یکی از دلایل این تصمیم، فشار بانک ها برای کاهش 
تعهدات خود در قبال قانون جهش تولید مسکن است. 
بانک ها بر اســاس این قانون موظف بودند ۲۰ درصد از 
تسهیلات خود را به بخش مسکن اختصاص دهند، اما 

به دلیل کوتاهی در اجــرای این تعهدات، جریمه هایی 
معادل ۲۰۰ هــزار میلیارد تومان بــرای آن ها در نظر 
گرفته شــد. کاهش مبلــغ وام احتمالاً تلاشــی برای 
کاهش فشار بر بانک ها بوده اســت.«عضو کمیسیون 
اصل نودم قانون اساسی مجلس همچنین به مشکلات 
دیگری در روند اجــرای قانون جهش تولید مســکن 
اشــاره کرد و گفت: »حدود ۱۰ هزار نفر از متقاضیان 
مســکن ملی، با بانک ها قرارداد منعقد کرده و ســهم 
آورده خود را واریز کرده اند. کاهش مبلغ وام، این افراد 
را با مشکلات بیشــتری مواجه می کند و عملًا اهداف 

قانون جهش تولید مسکن را زیر سوال می برد.«

FATF

مسکن

امیرعباس آذرم وند  اســتاد دانشــگاه 
تهران معتقد اســت که گرچــه نمی توان 
نرخ تورم در ســال آینده را پیش بینی کرد 
اما می توان به یقیــن گفت که هدف گذاری 
تــورم ٣۰ درصدی که دولت اعــلام کرده، 
محقق نخواهد شد. گرچه او تاکید دارد که 
تورم اگر ٣۰ درصد هم باشد به معنای ادامه 

بحران است، نه رفع آن.
 در روز تقدیــم لایحــه بودجــه ۱۴۰۴ به 
مجلــس در ابتــدای آبــان مــاه، حمید 
پورمحمدی، رییس سازمان برنامه و بودجه 
از هدف گذاری تورم ٣۰ درصدی برای سال 
آینده خبر داد. از آن روز به بعد اما شرایط در 
حال تغییر بوده اســت؛ در روزی که لایحه 
پیشنهادی ســال آینده را دولت به مجلس 
تحویل داد، هر دلار آمریکا کمتر از ۶۵ هزار 
تومان قیمت داشــت، ولی اکنــون نرخ آن 
به حدود ۸۵ هزار تومان رســیده و در کنار 
آن، قیمت بســیاری از کالاها و خدمات هم 

افزایش یافته است.
 همین تحولات اخیر بوده که ســبب شده 
نگاه عمده کارشناسان از عدم تحقق اهداف 
دولت در ســال آینده خبر دهد. بسیاری از 
کارشناســان معتقدند با تداوم روند فعلی، 
باید در سال آینده انتظار تورمی بیش از ۴۰ 

درصد را داشته باشیم.

تورم آینده را نمی توان پیش بینی کرد
در همین رابطه آلبرت بغزیان، استاد اقتصاد 
دانشــگاه تهران درباره چشــم انداز تورمی 
کشــور به خبرآنلاین گفت: »بــا اینکه رقم 
تورم آتی کشــور را نمی توانــم پیش بینی 
کنم، امــا می توانیم از همین امروز مســیر 
آتی تورم را ترســیم کنیم. تورمی که دولت 
به عنوان هدف خود برای ســال آینده اعلام 

کرده، تــورم ٣۰ درصدی اســت، ولی من 
نمی دانم بر مبنای کدام اســتدلال این رقم 

اعلام شده است.«
او افزود: »اصــل در اقتصاد این اســت که 
بگویند بــا کــدام اقدامات و سیاســت ها 
می خواهند از شدت تورم بکاهند و نرخ تورم 
را به سطح معقولی برســانند. هدف گذاری 
برای تورم ٣۰ درصدی، حــرف بیهوده ای 
است، زیرا تورم ٣۰ درصدی به معنای وجود 
بحرانی بزرگ در کشور است، نه موفقیتی در 
رســیدن به اهداف. این تصور که می توان با 
شــیب ۵ درصدی یا ۱۰ درصدی طی چند 
سال تورم را کاهش داد، در عمل هم ممکن 

نخواهد شد.«
این استاد دانشگاه ادامه داد: »دولت به جای 

عدد و رقم باید بگوید از کدام اقدامات برای 
کاهش تورم اســتفاده خواهد کرد. به جای 
اعلام نرخ تورم باید می گفتند چگونه رشــد 
نقدینگی یا نرخ دلار را مدیریت خواهند کرد 
که به کاهش تورم بیانجامد. من اعتقادی به 
این رویکرد »تدریج گــرا« در زمینه کاهش 
تورم ندارم؛ چراکه این طــور معنا می دهد 
که دولت می خواهد تنها اندکی از اقدامات 

تورم زای خود بکاهد.«
بغزیان هشــدار داد: »دولت زمانی قول داد 
که تورم سال آینده ٣۰ درصدی خواهد شد 
که دلار کمتر از ۷۰ هزار تومان بود و اکنون 
نرخ هر دلار در آســتانه عبــور از ۸۵ هزار 
تومان اســت. پس تحقق این هدف گذاری 
همین امروز هم دســت نیافتنی تر از زمانی 

اســت که وعده داده شد. فکر می کنم دولت 
چنان مطمئن است که بابت این وعده های 
نامحققی کــه داده مورد حسابرســی قرار 
بگیرد که بر خلاف روندهــای موجود، قول 

می دهد.«

تورم محصول چیست؟
ایــن تحلیلگــر اقتصــادی در رابطــه با 
اینکه تورم محصول چیســت، پاســخ داد: 
»سیاســت های اقتصادی که در کشور ما به 
شدت دنبال می شــوند، تورم زا هستند و به 
این اعتبار هم می توان دولت را مسبب تورم 
دانست. به همین اقدامات ماه های اخیر در 
بخش غیرارزی بنگرید؛  در این ماه ها اجازه 
افزایش قیمت به هر کالایی، از لبنیات تا گاز 

را دادند و گفته می شــود در سال آینده هم 
در پی گران کردن بنزین هستند.«

این اســتاد اقتصاد با بیان اینکه کشــور هم 
اکنــون در یک بحــران تورمی قــرار دارد، 
گفت:  »اینکه امروز در جهان میانگین تورم 
کمتر از ۵ درصد اســت و در کشور ما برای 
تورم هدف گذاری ٣۰ درصدی می شــود، 
گواهی است بر اینکه در چه بحران عمیقی 

قرار گرفته ایم.«
او درباره راهکارهــای رفع این بحران گفت: 
»الگوهای مختلفی برای این مســاله وجود 
دارد اما اگر قد و قامت کارشناســی و توان 
نظام تصمیم گیری را هــم در نظر بگیریم، 
باید بگویم تنها راه نجات اقتصاد کشورمان 
از بحــران فعلــی، از طریق رفــع تحریم ها 
خواهد بــود. البته بــا رفــع تحریم ها هم 
نمی توان خــوش خیالانه تصــور کنیم که 
اقتصاد خــود به خود راه درســت را خواهد 
یافت، بلکه بایــد رویکردی توســعه گرا بر 
اقتصاد حاکم شود و به  ویژه از سوی وزارت 
اقتصاد، ســازمان برنامه و بودجــه و بانک 

مرکزی دنبال شود.«
بغزیان خاطرنشــان کرد: »ایــن در حالی 
اســت که در ماه های گذشته بانک مرکزی 
در حوزه پولــی و ارزی عملکرد قابل قبولی 
داشت، اما در چند ماه گذشته از بس از سوی 
وزارت اقتصاد به آنها فشــار آمد، که آنها نیز 
دیگر اقدامات پیشــین را کنار گذاشــتند. 
متاســفانه این تصور واهی کــه می توان در 
شرایط تحریمی فعلی، بازار ارز را تک نرخی 
کرد، باعث شــده برخی از مسئولان چشم 
خود را بر نکات مهم دیگــری ببندند. اینکه 
ارز تک نرخی شود ولی ســالانه ۵۰ درصد 
گران تر شود، نه تنها دســتاورد نیست بلکه 

اقدامی خسارت بار است.«

دبیر شورای  عالی پیشگیری و مقابله با جرایم پولشویی: زمان بر شدن تصمیم گیری درباره FATF منجر به فضاسازی علیه ایران شد

کاهش وام ساخت مسکن تصمیمی در تضاد با قانون جهش تولید مسکن

اتصال ریلی ایران و ترکیه؛ گامی به سوی تقویت کریدور شرقی - غربی
خریدار  رئیــس مرکز امــور بین الملل 
وزارت راه و شهرســازی گفت: توافق اتصال 
ریلی ایران و ترکیه، گامــی مهم در تقویت 
کریدور شــرقی - غربی و تسهیل تجارت و 

حمل ونقل میان دو کشور است.
امین ترفع رئیــس مرکز امــور بین الملل 
وزارت راه و شهرسازی با اشاره به سفر اخیر 
وزیر راه و شهرسازی به ترکیه و ملاقات های 
صورت گرفته با مقامات این کشــور گفت: 
فرزانه صــادق وزیــر راه و شهرســازی دو 
ملاقات داشــتند؛ دیدار نخســت بــا وزیر 
تجارت ترکیه، که همتای ایشــان به عنوان 
رئیــس کمیســیون مشــترک همکاری 
اقتصادی بین دو کشور است و ملاقات دوم 
با وزیر حمل و نقل ترکیه برگزار شد، که دو 
جلسه با هدف بررســی راهکارهای توسعه 
همکاری های ایــران و ترکیــه، به ویژه در 

حوزه ترانزیت و حمل و نقل برگزار شد.

ضرورت همکاری راهبردی در حوزه 
حمل و نقل

وی با تاکید بر اهمیــت همکاری راهبردی 
بین ایــران و ترکیه در حــوزه کریدورهای 

ترانزیتــی و حمــل و نقــل چندجانبــه و 
دوجانبــه ادامــه داد: لازم اســت نقشــه 
همکاری بــرد - برد بین دو کشــور، که هر 
دو عضو اکو هســتند، ترسیم شــود. برای 
این منظــور، ضروری اســت موانعی که در 
حوزه هــای دوجانبــه محدودیــت ایجاد 
می کنند، برداشته شــوند. خوشبختانه در 
این جلسات، توافقاتی حاصل شد و یک بازه 
ســه ماهه برای ادامه مذاکرات تعیین شد تا 
نقشه جامع همکاری های حمل و نقل بین 
وزارتخانه های دو کشور ایران و ترکیه تهیه 

شود.

هدف گذاری 30 میلیارد دلاری 
تجارت ایران و ترکیه

رئیس مرکز امــور بین الملــل وزارت راه و 
شهرســازی با اشــاره به هدف گذاری ٣۰ 
میلیارد دلاری تجارت بیــن ایران و ترکیه 
اظهار کرد: این هدف گــذاری به معنای آن 
اســت که حداقل ســالی یک میلیون تردد 
باید بین دو کشــور انجام شود؛ برای تحقق 
این هــدف، لازم اســت ظرفیــت مرزها و 
زیرساخت های مربوطه، از جمله محورهای 

جــاده ای و فرایندهای مرزی، تســهیل و 
روان سازی شــود تا بتوانیم زمینه این یک 
میلیون تردد جــاده ای و همین طور بخش 

ریلی را فراهم کنیم.

راه اندازی مجدد قطار تهران - وان 
پیش از عید نوروز

وی دربــاره توافقــات صــورت گرفته در 
خصوص راه اندازی مجدد قطار مسافربری 
تهران - وان گفت: این قطار که پس از شیوع 
کرونا متوقف شــده بود، قرار است به زودی 
مجدداً راه اندازی شــود. پیگیری های لازم 
در حال انجام اســت و به احتمال زیاد قطار 
مســافربری تهران - وان پیش از عید نوروز 

فعالیت خود را آغاز خواهد کرد.

 ضرورت اتصال شبکه ریلی ایران 
و ترکیه

ترفع در خصوص توســعه و اتصال خطوط 
ریلی میــان دو کشــور بیان کرد: شــبکه 
ریلی ایــران و ترکیه هنوز بــه طور کامل به 
یکدیگر متصل نیســت، خطوط ریلی ایران 
تا محدوده دریاچه وان ادامــه دارد و از آنجا 

قطع می شود. ضرورت دارد که شبکه ریلی 
دو کشور از نقطه مشــخصی به هم متصل 
شــوند تا بتوانیــم ظرفیت هــای کریدور 
شرقی - غربی را افزایش دهیم، این موضوع 
نیز یکی از محورهای گفتگــوی وزیر راه و 

شهرسازی بود.
رئیــس مرکز امــور بین الملــل وزارت راه 

و شهرســازی در خصــوص حمــل و نقل 
هوایی بین ایران و ترکیه گفت: بر اســاس 
موافقتنامــه هوایی میان دو کشــور، تعداد 
پروازهــای هفتگی ۱۷۵ پرواز اســت، این 
ظرفیت می تواند در آینده نیز افزایش یابد تا 
نیازهای فزاینده مســافران و تجار دو کشور 

را پوشش دهد.

کارشناس اقتصادی مطرح کرد

ارز چند نرخی فاجعه است

اقتصاد کلان
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد
وپا وازها به ار ۱۲ بهمن آغاز مجدد پر

 وزیر راه و شهرســازی درباره آغاز مجدد پروازهای هواپیماهای ایرانی 
به اروپا گفت: از ۱۲ بهمن پروازها به اروپا دوبــاره با یک تا دو پرواز آغاز 

خواهد شد.
فرزانه صــادق مالواجــرد روز چهارشــنبه در حیاط دولــت در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به اینکه در ســفر رئیس جمهوری به کشورهای 
تاجیکســتان و روســیه حضور دارد، اظهار داشــت: در تاجیکستان 
تفاهم نامه هایی در دو موضــوع که به وزارت راه و شهرســازی مرتبط 

است، به امضا می رسد.
وی ادامــه داد: این کشــور چون محصور در خشــکی اســت و نیاز به 
دسترســی به آبهای آزاد دارد، اولین تفاهم نامه درباره تسهیل سرمایه 
گذاری طــرف تاجیــک در چابهار به عنــوان پروژه ها و ســایت های 
لجســتیک برای این کشور اســت و در این تفاهم نامه به دنبال تسهیل 

سرمایه گذاری تاجیکستان در پروژه های چابهار هستیم.
وزیر راه، تفاهم نامه بعــدی را مربوط به صدور خدمات مهندســی در 

حوزه های ساختمان تاجیکستان است.
وی درباره تفاهم نامه های میان ایران و روسیه نیز گفت: در سال ۱۴۰۲ 
وزیر راه و شهرسازی وقت تفاهم نامه هایی را با طرف روس برای احداث 
کریدور شمال - جنوب و رشــت به آستارا به امضا رســاند که توافقات 

بعدی در این سفر انجام می شود.
صادق تصریح کرد: با برگزاری جلســات متعدد با وزیر راه و حمل و نقل 
روســیه در طی یک ماه و نیم گذشــته به توافقاتی برای توسعه حمل و 
نقل، کریدوری، ریلی، جاده ای، دریایی و بندری در نقشــه راه ۲۰۲۵ 
رسیدیم و خوشبختانه این نقشــه راه به تایید دو طرف رسیده و در این 

سفر بین دو وزیر حمل و نقل به امضا خواهد رسید.
وی در درباره تفکیک وزارت راه و شهرســازی نیز گفت: این موضوع با 
تاکید رئیس جمهوری، چون موضوعی ساختاری است به سازمان امور 

اداری و استخدامی واگذار شده است.
صادق درباره تحویل واحدهای ساخته شده مسکن تا پایان سال جاری 
نیز اظهار داشت: تمامی تلاش ما این است که چه زمین براساس قانون 
جوانی جمعیت تحویل داده و چه تکمیل ســاختمان هایی که در حال 

ساخت داریم به بیش از ۵۰ هزار واحد برسد.

درخواست افزایش ۴۰ درصدی قیمت 
شوینده ها در انتظار تصویب سازمان حمایت

نایب رئیس انجمن صنایع شــوینده گفت: با توجه بــه افزایش قیمت 
پت و سایر محصولات پتروشــیمی، درخواست ما افزایش ۴۰ درصدی 
قیمت شــوینده هاســت اما ســازمان حمایت هنوز مجــوزی در این 
خصوص صــادر نکرده اســت.علیرضا کیانی آذربایجــان نایب رئیس 
انجمن صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی درباره تأثیر افزایش قیمت 
پت بر صنایع شــوینده و… اظهار کرد: بســته بندی تمام محصولات 
شوینده، آرایشــی و بهداشــتی در ظروف پت و انواع پلاستیک هاست 
بنابراین وقتی قیمت این محصولات متناســب با دلار افزایش می یابد 

تأثیر خود را بر محصولات صنایع شوینده نیز می گذارد.

وی با بیان اینکه مواد پلاســتیک را بــه عنوان ماده اولیــه از بورس و 
غیره می خریم، افزود: با توجه به اینکه پــت را به ۹۵ درصد قیمت فوب 
صادراتی حساب می کنند پس مســتقیماً متناسب با قیمت ارز قیمت 

ظروف محصولات آرایشی بهداشتی و شوینده ها نیز بالا می رود.
کیانی تصریح کرد: نه تنها پت این موضوع را دارد بلکه سایر محصولات 
پتروشیمی از جمله ال ای بی که یکی از اصلی ترین مواد شوینده هاست 
هم با قیمت ۹۵ درصد فوب صادراتی به تولیدکننده فروخته می شود؛ 
بنابراین قیمت محصولات پتروشــیمی علاوه بر بسته بندی، در قیمت 

نهایی محتوایی که تولید می شود نیز تأثیر می گذارد.
وی با بیان اینکه با بالا رفتــن قیمت ارز علاوه بر بســته بندی، قیمت 
محتویات صنایع شــوینده و بهداشــتی هم بالا می رود، گفت: افزایش 
قیمت صنایع شوینده و بهداشــتی با تأیید ســازمان حمایت صورت 
می گیرد که ما چندی پیش مدارک را به این ســازمان فرستاده ایم اما 
هنوز تأیید نشده اســت.کیانی تصریح کرد: در خواست تولیدکنندگان 
افزایش میانگین ۴۰ درصدی قیمت اســت اما مشــخص نیســت که 

سازمان حمایت چه زمانی مجوز افزایش قیمت را صادر کند.
وی دربــاره تأثیر ناترازی انــرژی بر فعالیت صنایع شــوینده هم اظهار 
کرد: صنعت ایران سال گذشته به صورت میانگین با ۴۱ درصد ظرفیت 
خود کار کرده اســت که این شاخص برای صنعت شــوینده، آرایشی و 
بهداشتی میانگین ۴۰ تا ۵۰ درصد بوده اســت.نایب رئیس کمیسیون 
پول و ســرمایه اتاق بازرگانی ایران گفت: البته این عدد در شرایطی بود 
که پارسال به اندازه امسال بی برقی نداشتیم؛ در چند ماه اخیر بین ۲ تا ۳ 

روز واحدها برق ندارند و به طبع آن ظرفیت تولید هم پایین آمده است.

بازار

 رئیس ســازمان برنامه و بودجه از تدوین بسته مربوط 
به موضوعات کلان کشور در شــورای راهبری برنامه 
هفتم توســعه خبر داد و گفت: این موضوعات شــامل 
۲۶ مورد اســت که به تفکیک هر هفته به بررســی آن 

می پردازیم.

 ســیدحمید پورمحمدی روز چهارشــنبه در حاشیه 
جلســه هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
شــورای عالی راهبری برنامه هفتم توسعه به ریاست 
معاون اول رئیس جمهوری به صورت هفتگی تشکیل 
می شــود و در این شــورا موضوعاتی که قانون برنامه 

تکلیف کرده را به تفکیک در دستور کار قرار می دهد.
وی ادامــه داد: از جمله موضوعاتی که در دســتور کار 
قرار گرفته دســت کم در ۲۶ موضوع است که موضوع 
ناتــرازی ها، طــرح های پیشــران، مباحــث و ثبات 
اقتصادی، تورم، نقدینگی، تولید، اشــتغال و بهره وری 

است و هر هفته این موارد دســتور کار است و بررسی 
می شود.

پورمحمدی خاطر نشــان کرد: بسته ای متشکل از این 
موضوعات کلان آماده شــده که آن هم در دستور کار 

شوراست.

خریدار  یک اقتصاددان گفت: با توجه به 
واقعیت های اقتصــادی و تعدیل نظام چند 
نرخی ارز، سیاســتگذار ارزی و دولت باید 
الزامات اساســی را از جمله حکمرانی ریال، 
کنترل حساب ســرمایه تجاری، مدیریت 
منابــع ارزی و مبــارزه با قاچــاق رعایت و 
اعمال کنند.وحید شقاقی، با اشاره به اقدام 
سیاستگذار ارزی در جهت حرکت به سمت 
تعدیــل نرخ هــای ارز و همچنینی کاهش 
تعدد نرخ ارزی و ابعــاد و الزامات آن گفت: 
دولت های گذشته، یک نظام چند نرخی ارز 
را به دلیل تحریم های اقتصادی در کشــور 
اعمال کردند. اما ایراد کار در آن بود که نظام 
چند نرخی ارز الزاماتی دارد که متاســفانه 
در هیچ کدام از دولت های گذشــته رعایت 
نشــد و نظام چند نرخی ارز بــدون الزامات 
مورد اشاره فاجعه به بار آورد که باعث ایجاد 
و توزیع رانت بزرگ ارزی، تشــدید خروج 
ســرمایه از کشــور، افزایش کســری های 
تجاری غیر نفتی و هــم چنین حیف و میل 

شدن منابع ارزی در کشور شد.
وی افزود: خوشــبختانه، دولت چهاردهم 
زمانــی کــه روی کارآمد، بر ایــن موضوع 
واقف بود کــه نظام چند نرخــی ارز فاجعه 
آفرین است. بنابراین، تلاش کرد تا عملا ارز 
نیمایی را کنار گذاشته و یک نرخ نزدیک به 

نرخ بازار آزاد و تعدیل شده را اعمال کرد.
این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: اما 
ایراد کار در آن اســت که همچنان الزامات 
نظام چنــد نرخی رعایت نمی شــود. برای 
مثال، نرخ بازار آزاد هنوز پذیرفته نشــده و 
با عناوینی از جمعه بازار غیر رســمی و غیر 
واقعــی آن را می شناســد. موضــوع دیگر 
اینکه فاصله میــان نرخ ارز توافقــی و بازار 
آزاد همچنان زیاد اســت، به عبارتی هنوز 

چالش فاصله زیاد میــان ارز نیمایی و بازار 
آزاد یا غیر رسمی نیز در ساختار بازار جدید 
نیز وجــود دارد.دولت های گذشــته، یک 
نظام چند نرخــی ارز را به دلیل تحریم های 
اقتصادی در کشــور اعمال کردند. اما ایراد 
کار در آن بــود که نظــام چنــد نرخی ارز 
الزاماتــی دارد که متاســفانه در هیچ کدام 
از دولت های گذشــته رعایت نشــد و نظام 
چند نرخــی ارز بدون الزامات مورد اشــاره 
فاجعه به بار آورد، که باعــث ایجاد و توزیع 
رانت بزرگ ارزی، تشــدید خروج سرمایه 
از کشور، افزایش کســری های تجاری غیر 
نفتی و هم چنین حیف و میل شــدن منابع 
ارزی در کشــور شد.شــقاقی تصریح کرد: 
در نظام چنــد نرخی ارز بایــد حکمرانی و 

مدیریت ریال به صورت واقعی محقق شود. 
به عبارتی اگر موضوع و مســئله حکمرانی 
ریال پذیرفته نشــود، نمی توان چالش های 
نظام چند نرخی ارز را مدیریت کرد. موضوع 
دیگر بحث کنترل حساب ســرمایه است. 
در کشوری که احتمال تشدید تحریم های 
اقتصادی وجــود دارد و نظــام چند نرخی 
ارز، اعمال می شــود، بدون کنترل حساب 

سرمایه، یک رها شدگی رخ می دهد.
وی ادامه داد: موضوع دیگر، بحث مدیریت 
و نظــارت بر منابع ارزی کشــور اســت که 
اهمیت بالایی دارد. همچنین بحث کنترل 
و مهار واردات زیر دســتی در اقتصاد است. 
در اقتصــادی کــه نزدیک بــه ۲۰ میلیارد 
دلار قاچاق در آن صــورت می گیرد، بدون 

مهار مســئله قاچاق و نظارت ســنگین بر 
آن، امکان کنترل بازار بــه هیچ وجه وجود 
نخواهد داشت.مســئله دیگر، بحث کاهش 
کسری های تجاری غیر نفتی است که از دو 
بعد مدیریت و ســاماندهی وردات رسمی و 
توســعه صادرات غیر نفتی خود را نشــان 
می دهد. امروز شــرایط تحریمی به نحوی 
است که ما ناچاریم هم در حوزه واردات و هم 
در حوزه صادرات مدیریت های هوشمندی 
را اعمال کنیم تا بتوانیم کسری های تجاری 
را کنترل کنیم.این کارشــناس اقتصادی 
اظهار کــرد: همچنین موضــوع نظارت بر 
توزیع کالا در بازار یکی دیگر از این الزامات 
است. به نحوی که از مرحله واردات تا مرحله 
عمده فروشــی و در نهایت تا مرحله خرده 

فروشی باید یک نظارت کامل بر بازار وجود 
داشته باشــد.  وقتی شــرایط تحریمی در 
اقتصاد و احتمال تشدید تحریم های نفتی 
نیز وجود دارد، ما باید نظــام چند نرخی را 
بــا الزامات اصلــی آن بپذیریــم. همانطور 
که گفته شــد در دولت های گذشته به این 
الزامات رعایت نشــد و در نهایت نظام چند 

نرخی نتیجه مطلوبی به به همراه نداشت.
شــقاقی گفت: براین اســاس، بــه دولت 
چهاردهم پیشــنهاد می شــود کــه یا این 
الزامات اساســی را اجرایی کند و یا دیگر با 
شــاهد مشــکلات و چالش های اقتصادی 
خواهیم بــود، به طوری که ایــن بار چالش 
موجود، وجود فاصله میان بــازار آزاد و نرخ 

ارز توافقی خواهد بود.
در اقتصادی که نزدیک به ۲۰ میلیارد دلار 
قاچاق در آن صورت می گیــرد، بدون مهار 
مسئله قاچاق و نظارت سنگین بر آن، امکان 
کنترل بازار بــه هیچ وجه وجــود نخواهد 
داشــت.وی در پایان تاکید کرد: همچنین 
باید تاکید کــرد که در شــرایط تحریمی، 
امکان تک نرخی شدن محض به هیچ وجه 
وجود نــدارد. از نگاه اقتصادی، در شــرایط 
تحریم اقتصادی یکسان سازی محض نرخ 
ارز انجام نمی شود و اگر در این شرایط، قصد 
یکسان ســازی کامل نرخ ارز باشد، به نظر 
می رسد که درک درســتی از واقعیت های 
اقتصــادی وجود نــدارد. بنابرایــن، نباید 
تصمیماتی اتخاذ شــود که بــا واقعیت ها 
همخوانی نداشته باشــد. به نظر می رسد با 
توجه به شــرایط واقعی اقتصاد کشور، باید 
یک سیاست دو نرخی در پیش گرفته شود. 
بنابراین، اگــر این الزامات پذیرفته نشــود 
بی شــک مســئله و چالش های مربوط به 

سیاستگذاری ارزی حل نخواهد شد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد؛ بسته موضوعات کلان کشور در دستور کار شورای عالی راهبری برنامه هفتم

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات عنوان کرد
برگزاری نشست »ایران کریدور« در دوبی

خریدار   وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات از برگزاری نشســت »ایران 
کریدور« در بهمن ماه در شهر دوبی خبر داد و گفت: امیدواریم در این نشست 
دو روزه شاهد اتفاقات خوبی برای کشــورمان باشیم و در مسیر تبدیل شدن به 

کریدور ترافیکی منطقه ای حرکت کنیم.
 سید ستار هاشمی روز چهارشنبه در حاشیه جلســه هیات دولت در پاسخ به 
خبرنگاران گفت: در کمیته ای که تشکیل شــده تمام مسائل و مصوبات حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات پیگیری خواهد شــد. پیگیری مسائل مختلف از 
جمله کیفیت اینترنت و بحث بازگشــایی پلتفرم هــای خارجی در هفته های 

گذشته نیز به همین شکل انجام شد.
وی گفت: همانطور که در گذشته اعلام کردیم و رئیس جمهور نیز بر آن تاکید 
کرده اند، پیگیری مســائل فضای مجازی باید بر مبنای نظرات کارشناســی 
انجام شــود تا عملا بتوانیم با نگاه وفاق به یک نگاه مشترک برسیم. نخستین 
اتفافات در این خصوص را شــاهد بودیم و در تلاش خواهیم بود تا آنچه که فکر 

می کنیم درست را در فضای مجازی گسترش دهیم.
هاشمی تصریح کرد: یکی از موضوعات جدی که در وزارت ارتباطات مربوط به 
دیپلماسی فناوری است. طی سفری که به امریکای لاتین داشتیم چند قرارداد 
همکاری به امضا رســاندیم. کارها در حوزه آمریکای لاتین در حال پیشرفت 
است و وزارت ارتباطات و دیگر وزرا در حال کمک هســتند. این تجربه بسیار 
خوبی برای شــرکت های دانش بنیان ایجاد خواهد کرد که بتوانند خودشان را 

در عرصه بین المللی محک بزنند.
وزیر ارتباطات ادامه داد: بهمن ماه امســال یک برنامــه دو روزه را با محوریت 
ایران کریدور در دبی برگــزار خواهیم کرد و امیدواریم در آن اجلاس شــاهد 
اتفاقات خوبی در کشورمان باشیم و در مسیر تبدیل شدن به کریدور ترافیکی 

منطقه ای حرکت کنیم.

اعلام فیلترشکن فروش ها وظیفه وزارت ارتباطات نیست
هاشمی در پاســخ به ســوالی درباره اعلام اسامی کســانی که اقدام به فروش 
فیلترشــکن می کنند، گفت: یک بررســی ســاده نشــان می دهد که اعلام 
فیلترشــکن فروش ها وظیفه و ماموریت وزارت ارتباطات نیست. برآوردهایی 
که بر اســاس پیمایش های میدانی انجام شده نشــان می دهد میزان فروش 
فیلترشــکن عدد قابل توجهی است و اگر این افراد مشــحص باشند، نهادهای 

ذی ربط در این زمینه ورود و برخورد می کنند.
وزیر ارتباطات درباره آمار منتشــر شــده درباره ۳۰ هزار کاربر استارلینک در 
ایران افزود: آمار اعلام شــده برآوردها و گمانه زنی است ما نیز در حال بررسی 
هســتیم اما چیزی که در دولت چهاردهم بارها درباره آن صحبت کردیم این 
اســت که از ظرفیت فناوری های نوین براســاس قوانین بین المللی استفاده 
کنیم. البته آن ها باید حقوق ســرزمینی ما را به رسمیت بشناسند. همین الان 
نیز از ظرفیت ماهواره و امکانات مخابراتی برای مناطق صعب العبور اســتفاده 

می کنیم.
هاشــمی افزود: با بازگشــایی پلتفرم هــای خارجی قابــل پیش بینی بود که 
مقداری جابه جایی و ریزش مخاطب در پیام رســان های داخلی داشته باشیم 
اما مشــخص بود که این عدد و رقم قابل توجه نیست. خدماتی که پلتفرم های 
داخلی ارائه دادند بر اســاس نیازهای مردم اســت. نگاه ما این است که بتوانیم 
خدمات پرتکراری که مردم به آن نیاز دارند را به پلتفرم های داخلی بدهیم تا از 

آن ها حمایت صورت بگیرد.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: از ابتدای شــروع به کار بحث کیفیت را در دستور 
کار قرار دادیم و شکایت هایی که دریافت می کردیم نسبت به آغاز به کار دولت 
چهاردهم کاهش یافته اســت. البته به این معنا نیست که الان مشکلات کاملا 
مرتفع شــده اما بازخوردهایی که از مردم داریم به صورت نسبی نشان می دهد 

میزان شکایات کاهش یافته است.
هاشــمی برگزاری مزایده بــرای واگــذاری فرکانس های رادیویی مناســب 
برای توسعه نســل پنجم اینترنت در کل کشــور و خصوصا کلانشهر و توسعه 

فیبرنوری را از جمله اقدامات این وزارتخانه برای توسعه اینترنت خواند.

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1866393

یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  سه  مالکیت  سند  اینکه  به  نظر 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۴۶٫۴۱ متر مربع قطعه 
۹۴ تفکیکی پلاک ۱۶۴۶ فرعی از پلاک ۳۲۸ اصلی جز حوزه 
ثبتی شهرستان ساوجبلاغ سند مالکیت تک برگ بشماره چاپی 
۸۹۸۶۱۳ سری ب سال ۹۹ بشماره مستند مالکیت ۲۳۵۰۵ - 
۱۳۹۹٫۱۱٫۲۱ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۱۹ شهر ساوجبلاغ 
استان البرز و انحصار وراثت  ۲۲۴٫۸۹ - ۱۳۸۹٫۰۵٫۱۱ شورای حل 
اختلاف چندار بنام زهرا پیرزاده فرزند اسداله ثبت و صادر و تسلیم 
شده است سپس مالک ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق 
شده اعلام نموده است که سند مالکیت چاپی ۸۹۸۶۱۳ سری ب 
سال ۹۹ پلاک مورد ثبت به علت سهل انگاری مفقود گردیده و 
درخواست صدور سند مالکیت المثنی نموده است . لذا مراتب به 
استناد به ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت اگهی میشود 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز 
اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق 

مقررات عمل گردد .
رونوشت به ستاد اجرائی محترم فرمان حضرت امام )ره( 

سعید صبر علیلو -کفیل اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ -از طرف کریم انصاری

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان ایلام
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ملکشاهی 

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضي برابر آرای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي 

مستقر در واحد ثبتي شهرستان ملکشاهی تصرفات مالكانه بلامعارض اشخاص ذیل همگی در شهرستان ملکشاهی قطعه ده ایلام می باشند. 
برای هیات مربوطه  قطعه ده ایلام می باشد. محرز گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یك ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید. بدیهي است در صورت 

انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
۱- رامین یار محمدی فرزند صادق - خانه - مساحت ۲۰۳.۳7 متر مربع پلاک ۲۸۹۸ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز

۲- مرضیه فرجی فرزند علی خانه - مساحت ۲۲۶.۳7 متر مربع پلاک ۲۹۰۱ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
۳- یونس لطیفي فرزند علی -اكبر زمین زراعی - مساحت ۲۱۱.7۰ متر مربع پلاک ۱۱۸۶ فرعی از ۳۹ اصلی قلعه جوق 

۴- امین اشناب فرزند سلیم- زمین زراعی - مساحت ۴۴۴.۶7 متر مربع پلاک ۲۹۰۰ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 
۵- ایوب مرادی فرزند امامعلی - زمین زراعی - مساحت ۴7۸۴.7۶ متر مربع - پلاک ۲۵ فرعی از ۸۶ اصلی چهار زیر ملکشاهی 

۶- علی رضائی نژاد فرزند غلام - زمین زراعی - مساحت ۱۰۴۶.۲۲ متر مربع - پلاک ۲۹۰۳ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
7- محمد حسین شامحمدی فرزند مراد علی - زمین زراعی - مساحت ۴۵۶۵.۰۴ متر مربع - پلاک ۲۸۹7 فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 

۸- علی غلامی فرزند داود بگ - زمین زراعی - مساحت ۸۲۶.۴۰ متر مربع پلاک ۲۹۰۲ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 
۹- مهدی محرابیان فرزند منصور خانه - مساحت ۲۳۸.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۹۰۶ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 

۱۰- سجاد وزهرا تام -فرزندان -حیدر دو قطعه زمین زراعی - مساحت های ۱۵۰۶.۱7 متر مربع و ۱۵۸۰.۲۹ متر مربع - پلاک های ۸۱۰ و ۸۱۱ فرعی از ۴۵ اصلی مهر
۱۱- حسن محمدی فرزند عبدل - خانه - مساحت ۲۱۶.7۸ متر مربع - پلاک ۲۸۲۱ فرعی از ۳۸ اصلی دلگشا 

۱۲- علی رضا كوثری فرزند صالح - خانه مسکونی - مساحت ۱۲۱.۶۵ متر مربع پلاک ۱۹۱۸ فرعی از ۴۲ اصلی ارکواز 
۱۳- جعفر محمدی فرزند سخته -زار زمین مزروعی - مساحت ۱۰۰77.۵۰ متر مربع - پلاک ۲۰۴ فرعی از ۴۶ اصلی گل

۱۴- مراد ولی زاده فرزند احمد - زمین زراعی - مساحت ۳۰۰۶۳.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۸۹۹ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
۱۵- سلیمان قاسمنیاء فرزند شامحمد زمین زراعی - مساحت ۸۸7.۵۱ متر مربع پلاک ۱۵۳ فرعی از ۳7 اصلی باونگ

۱۶- مهدی قاسم نیاء فرزند عبدی زمین زراعی مساحت ۹۰۰.۲۲ متر مربع پلاک ۱۵۲ فرعی از ۳7 اصلی 
۱7- مالک دلاوری مراد زمین زراعی -مساحت ۴۵۸۸.۸۰ متر مربع - پلاک ۲۰7 فرعی از ۴۱ اصلی میان تنگ 

۱۸- یسری مرادی فرزند علي در زمین زراعی مساحت ۳۵۶۲.۶7 متر مربع - پلاک ۲۴۴۳ فرعی از ۳۸ اصلی واقع در باونگ 
۱۹- صغری بیگ یاری فرزند محمد - دو قطعه زمین زراعی - به مساحت های ۱۲۶۵.۳۶ و ۱۳۱۱.۳۵ متر مربع - پلاک های ۲۴۱۹ و ۱۶۸۹ فرعی از ۳۸ اصلی واقع 

در باونگ 
۲۰- کبری بیگ یاری فرزند محمد دو قطعه زمین زراعی به مبه مساحت ۳۳۰۵.۴7 متر مربع و ۱۳۱۴.۸۶ متر مربع پلاک های ۲۴۲۰ و ۲۴۲۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۱- لیلا بگ باری فرزند محمد دو قطعه زمین زراعی به مبه مساحت ۱۴۴۶ متر مربع و ۱۰۸۸.۴۴ متر مربع پلاک های ۲۴۵7 و ۲7۴۳ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲۲- علی بیگ یاری فرزند محمد یک قطعه زمین زراعی - مساحت ۵۸۶۴.۰۱ متر مربع - پلاک ۲۱۶۳ فرعی از ۳۸ اصلی باولنگ 

۲۳- کلتومه آرمینه فرزند چراغعلی - سه قطعه زمین زراعی - مبه مساحت ۴۶7۹.۴۸ متر مربع و۲۸۶۹.7۲ متر مربع و ۱۱7۱۳.۶۹ متر مربع ۲7۶۰ و ۲7۶۱ و ۲7۳۲ 
فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۴- خدیجه بگ یاری فرزند -محمد- زمین زراعی - مساحت ۹۵۳.۶۲ متر مربع - پلاک ۲7۴۰ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲۵- ثریا بگ یاری فرزند محمد - زمین زراعی - مساحت ۱۲۹۵.۸۸ متر مربع - پلاک ۲7۴۲ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ

۲۶- علی اكبر بالو فرزند اکبر زمین زراعی - مساحت ۴۸۱۵۵.۵۱ متر مربع - پلاک ۲۴۰۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲7- محمدرضا بنشاسته فرزند علی میرزا - زمین زراعی - مساحت ۲۶۳.۰7 متر مربع - پلاک ۸۱۳ فرعی از ۴۵ اصلی مهر ملکشاهی

۲۸- سجاد آذرخش یگانه فرزند -حیدر ۴ قطعه زمین زراعی - مساحت های ۱۹۴۴۲.7۶ متر مربع و۲۲۸۸.۲۱ متر مربع و ۹۰۸۱.7۵ متر مربع و ۱۲۴.۳۴ متر مربع 
- پلاک های ۲7۴۴ و ۲۴۰۴ و ۲۴۱۶ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۹- آمی تیدا زیبرم جوانمرد فرزند روح الله - دو قطعه زمین زراعی - به مساحت های ۴۴۵.۵7 متر مربع و ۱۰۴۲.۲۲ متر مربع - به پلاک های ۱۲۱۱ و ۱۲۱۲ فرعی 
از ۳۹ اصلی قلعه جوق 

۳۰- مجید بشیری فرزند خیر الله - زمین زراعی - مساحت ۲۸۸.۰۵ متر مربع - پلاک ۸۹۱ فرعی از ۱۴ اصلی 
۳۱- النا گل گلی فرزند تیمور زمین زراعی - مساحت ۱۴۸۹.7۵ متر مربع - پلاک ۲۴۱۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۳۲- جواد آذرخش یگانه فرزند -حیدر زمین زراعی - مساحت ۳۵۵۶.۹۰ متر مربع - پلاک ۲7۳۸ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۳۳- حسن وبهرام وعباس و مهدی وجواد شهرت همگی عشرتی پور یک قطعه زمین زراعی سهام مساوی - مساحت 7۳7.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۱۴۲ فرعی از ۳۸ 

اصلی باونگ 
۳۴- عبد الصمد بادكیو فرزند برخش - زمین زراعی - مساحت ۹۵۵.۳۱ متر مربع - پلاک ۲۴۸۶ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۰/۲7
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۱/۱۳

رادمهر - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ملکشاهی

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1866393

یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  سه  مالکیت  سند  اینکه  به  نظر 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۴۶٫۴۱ متر مربع قطعه 
۹۴ تفکیکی پلاک ۱۶۴۶ فرعی از پلاک ۳۲۸ اصلی جز حوزه 
ثبتی شهرستان ساوجبلاغ سند مالکیت تک برگ بشماره چاپی 
۸۹۸۶۱۳ سری ب سال ۹۹ بشماره مستند مالکیت ۲۳۵۰۵ - 
۱۳۹۹٫۱۱٫۲۱ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۱۹ شهر ساوجبلاغ 
استان البرز و انحصار وراثت  ۲۲۴٫۸۹ - ۱۳۸۹٫۰۵٫۱۱ شورای حل 
اختلاف چندار بنام زهرا پیرزاده فرزند اسداله ثبت و صادر و تسلیم 
شده است سپس مالک ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق 
شده اعلام نموده است که سند مالکیت چاپی ۸۹۸۶۱۳ سری ب 
سال ۹۹ پلاک مورد ثبت به علت سهل انگاری مفقود گردیده و 
درخواست صدور سند مالکیت المثنی نموده است . لذا مراتب به 
استناد به ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت اگهی میشود 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز 
اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق 

مقررات عمل گردد .
رونوشت به ستاد اجرائی محترم فرمان حضرت امام )ره( 

سعید صبر علیلو -کفیل اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ -از طرف کریم انصاری

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان ایلام
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ملکشاهی 

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضي برابر آرای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي 

مستقر در واحد ثبتي شهرستان ملکشاهی تصرفات مالكانه بلامعارض اشخاص ذیل همگی در شهرستان ملکشاهی قطعه ده ایلام می باشند. 
برای هیات مربوطه  قطعه ده ایلام می باشد. محرز گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یك ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید. بدیهي است در صورت 

انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
۱- رامین یار محمدی فرزند صادق - خانه - مساحت ۲۰۳.۳7 متر مربع پلاک ۲۸۹۸ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز

۲- مرضیه فرجی فرزند علی خانه - مساحت ۲۲۶.۳7 متر مربع پلاک ۲۹۰۱ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
۳- یونس لطیفي فرزند علی -اكبر زمین زراعی - مساحت ۲۱۱.7۰ متر مربع پلاک ۱۱۸۶ فرعی از ۳۹ اصلی قلعه جوق 

۴- امین اشناب فرزند سلیم- زمین زراعی - مساحت ۴۴۴.۶7 متر مربع پلاک ۲۹۰۰ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 
۵- ایوب مرادی فرزند امامعلی - زمین زراعی - مساحت ۴7۸۴.7۶ متر مربع - پلاک ۲۵ فرعی از ۸۶ اصلی چهار زیر ملکشاهی 

۶- علی رضائی نژاد فرزند غلام - زمین زراعی - مساحت ۱۰۴۶.۲۲ متر مربع - پلاک ۲۹۰۳ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
7- محمد حسین شامحمدی فرزند مراد علی - زمین زراعی - مساحت ۴۵۶۵.۰۴ متر مربع - پلاک ۲۸۹7 فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 

۸- علی غلامی فرزند داود بگ - زمین زراعی - مساحت ۸۲۶.۴۰ متر مربع پلاک ۲۹۰۲ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 
۹- مهدی محرابیان فرزند منصور خانه - مساحت ۲۳۸.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۹۰۶ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 

۱۰- سجاد وزهرا تام -فرزندان -حیدر دو قطعه زمین زراعی - مساحت های ۱۵۰۶.۱7 متر مربع و ۱۵۸۰.۲۹ متر مربع - پلاک های ۸۱۰ و ۸۱۱ فرعی از ۴۵ اصلی مهر
۱۱- حسن محمدی فرزند عبدل - خانه - مساحت ۲۱۶.7۸ متر مربع - پلاک ۲۸۲۱ فرعی از ۳۸ اصلی دلگشا 

۱۲- علی رضا كوثری فرزند صالح - خانه مسکونی - مساحت ۱۲۱.۶۵ متر مربع پلاک ۱۹۱۸ فرعی از ۴۲ اصلی ارکواز 
۱۳- جعفر محمدی فرزند سخته -زار زمین مزروعی - مساحت ۱۰۰77.۵۰ متر مربع - پلاک ۲۰۴ فرعی از ۴۶ اصلی گل

۱۴- مراد ولی زاده فرزند احمد - زمین زراعی - مساحت ۳۰۰۶۳.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۸۹۹ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
۱۵- سلیمان قاسمنیاء فرزند شامحمد زمین زراعی - مساحت ۸۸7.۵۱ متر مربع پلاک ۱۵۳ فرعی از ۳7 اصلی باونگ

۱۶- مهدی قاسم نیاء فرزند عبدی زمین زراعی مساحت ۹۰۰.۲۲ متر مربع پلاک ۱۵۲ فرعی از ۳7 اصلی 
۱7- مالک دلاوری مراد زمین زراعی -مساحت ۴۵۸۸.۸۰ متر مربع - پلاک ۲۰7 فرعی از ۴۱ اصلی میان تنگ 

۱۸- یسری مرادی فرزند علي در زمین زراعی مساحت ۳۵۶۲.۶7 متر مربع - پلاک ۲۴۴۳ فرعی از ۳۸ اصلی واقع در باونگ 
۱۹- صغری بیگ یاری فرزند محمد - دو قطعه زمین زراعی - به مساحت های ۱۲۶۵.۳۶ و ۱۳۱۱.۳۵ متر مربع - پلاک های ۲۴۱۹ و ۱۶۸۹ فرعی از ۳۸ اصلی واقع 

در باونگ 
۲۰- کبری بیگ یاری فرزند محمد دو قطعه زمین زراعی به مبه مساحت ۳۳۰۵.۴7 متر مربع و ۱۳۱۴.۸۶ متر مربع پلاک های ۲۴۲۰ و ۲۴۲۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۱- لیلا بگ باری فرزند محمد دو قطعه زمین زراعی به مبه مساحت ۱۴۴۶ متر مربع و ۱۰۸۸.۴۴ متر مربع پلاک های ۲۴۵7 و ۲7۴۳ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲۲- علی بیگ یاری فرزند محمد یک قطعه زمین زراعی - مساحت ۵۸۶۴.۰۱ متر مربع - پلاک ۲۱۶۳ فرعی از ۳۸ اصلی باولنگ 

۲۳- کلتومه آرمینه فرزند چراغعلی - سه قطعه زمین زراعی - مبه مساحت ۴۶7۹.۴۸ متر مربع و۲۸۶۹.7۲ متر مربع و ۱۱7۱۳.۶۹ متر مربع ۲7۶۰ و ۲7۶۱ و ۲7۳۲ 
فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۴- خدیجه بگ یاری فرزند -محمد- زمین زراعی - مساحت ۹۵۳.۶۲ متر مربع - پلاک ۲7۴۰ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲۵- ثریا بگ یاری فرزند محمد - زمین زراعی - مساحت ۱۲۹۵.۸۸ متر مربع - پلاک ۲7۴۲ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ

۲۶- علی اكبر بالو فرزند اکبر زمین زراعی - مساحت ۴۸۱۵۵.۵۱ متر مربع - پلاک ۲۴۰۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲7- محمدرضا بنشاسته فرزند علی میرزا - زمین زراعی - مساحت ۲۶۳.۰7 متر مربع - پلاک ۸۱۳ فرعی از ۴۵ اصلی مهر ملکشاهی

۲۸- سجاد آذرخش یگانه فرزند -حیدر ۴ قطعه زمین زراعی - مساحت های ۱۹۴۴۲.7۶ متر مربع و۲۲۸۸.۲۱ متر مربع و ۹۰۸۱.7۵ متر مربع و ۱۲۴.۳۴ متر مربع 
- پلاک های ۲7۴۴ و ۲۴۰۴ و ۲۴۱۶ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۹- آمی تیدا زیبرم جوانمرد فرزند روح الله - دو قطعه زمین زراعی - به مساحت های ۴۴۵.۵7 متر مربع و ۱۰۴۲.۲۲ متر مربع - به پلاک های ۱۲۱۱ و ۱۲۱۲ فرعی 
از ۳۹ اصلی قلعه جوق 

۳۰- مجید بشیری فرزند خیر الله - زمین زراعی - مساحت ۲۸۸.۰۵ متر مربع - پلاک ۸۹۱ فرعی از ۱۴ اصلی 
۳۱- النا گل گلی فرزند تیمور زمین زراعی - مساحت ۱۴۸۹.7۵ متر مربع - پلاک ۲۴۱۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۳۲- جواد آذرخش یگانه فرزند -حیدر زمین زراعی - مساحت ۳۵۵۶.۹۰ متر مربع - پلاک ۲7۳۸ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۳۳- حسن وبهرام وعباس و مهدی وجواد شهرت همگی عشرتی پور یک قطعه زمین زراعی سهام مساوی - مساحت 7۳7.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۱۴۲ فرعی از ۳۸ 

اصلی باونگ 
۳۴- عبد الصمد بادكیو فرزند برخش - زمین زراعی - مساحت ۹۵۵.۳۱ متر مربع - پلاک ۲۴۸۶ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۰/۲7
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۱/۱۳

رادمهر - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ملکشاهی

 آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی: 1873291

 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۲۰۰۱۰۱۳۳۲۵ هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا 
شماره  به  مازندرانی  هانیه  خانم  کلاسه ۱۴۰۳۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۴۵۵تقاضای  معارض 
شناسنامه ۲۰ و کد ملی ۲۱۲۲۸7۹۵۶۴ صادره از گرگان فرزند اسمعیل در ششدانگ 
اعیانی یک باب ساختمان بانضمام چهار دانگ مشاع از ششدانگ عرصه که مابقی آن وقف 
است بمساحت ۳۲۶.۵۰ متر مربع از پلاک شماره ۲۶۴ - اصلی واقع در اراضی انجیراب بخش 
دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی به متقاضی دارد. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از این رو اشخاصی 
که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضائی تقدیم نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۱/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۱/۲۸ 

  مهدی شاه مهری  سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان
 از طرف غلامرضا قاسمی

آگهی ابلاغ 
شناسه آگهی: 1874428

مفاد آرا صادره از هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در ثبت شرق اصفهان 

در اجرای ماده یک قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
و بر حسب ماده قانون مذکور آرا ذیل که از طرف این هیات مبنی بر تایید انتقال عادی و یا 
سهم مفروزی متقاضی صادر ۳  گردیده در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود تا شخص 
یا اشخاصی که به آرا مذکور اعتراض دارند از تاریخ اولین انتشار ظرف مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم نموده و در مهلت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض فرصت دارند 
نسبت به تقدیم دادخواست به دادگاه صالحه و ارایه گواهی مبنی بر طرح دعوی اقدام نمایند 
و اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه خواهد بود و در صورت انقضا مهلت و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود 
۱- رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۲۰۲7۰۱۴۲7۱ مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۲۵ قدیر علی فروغی ابری 
فرزند حاجی اسمعیل بشماره شناسنامه ۲۹ صادره از اصفهان بشماره ملی ۱۲۹۱۳۲۳۸۶۴ 
در ششدانگ یکباب ساختمان مسکونی احداثی بر روی قسمتی از قطعه زمین پلاک ۴ فرعی 
از اصلی ۱۲۸۱۱ واقع در بخش ۵ ثبت اصفهان به مساحت ۱۹۹/۰۱۳ متر مربع خریداری 

طی سند رسمی 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۱/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۱/۲۸

مهدی صادقی وصفی  - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک شرق اصفهان 
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معاونوزیرصمت:
مشکلی در ذخیره کالاهای اساسی در کشور 

وجود ندارد
معاون توســعه بازرگانی وزارت صنعت گفت: ذخیره کالاهای اساسی 
همچون گندم، برنج و شــکر که جز اولویت دولت ها بــوده، هم اکنون 
در این زمینه مشــکلی وجود ندارد.ســید داوود موســوی در سفر به 
چهارمحال و بختیــاری در جمــع خبرنگاران اســتان ضمن تبریک 
۴۶ امین ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی، اظهار کرد: امید اســت با 
فعالیت هایی که مجموعه دولت در خصوص تنظیم بازار انجام می دهد 
شرایط مطلوبی برای مردم رقم بخورد.موسوی با اشاره به اینکه تامین 
کالاهای اساســی جز اولویت های دولت است، افزود: به صورت منظم و 
مرتب جلســاتی در این خصوص برگزار و چالش ها مطرح می شود، کما 

اینکه وظایف هر دستگاه به صورت دقیق مشخص شده است.
معاون توسعه بازرگانی وزارت صنعت با بیان اینکه فروشگاه های بهاره 
برای ایام نوروز و ماه مبارک رمضان درنظر گرفته شــده است، تصریح 
کرد: در ماه مبارک رمضان اقلامی مانند خرما که مصرف بیشتری دارد 
سعی شده با برنامه ریزی تامین شود تا مردم با کمبود کالا روبرو نشوند، 
چه بسا نظارت بر بازار با همکاری تعزیرات حکومتی، اتاق اصناف، جهاد 
کشاورزی و صمت وجود دارد.موسوی با اشاره به تقارن ایام پایانی سال 
و ماه مبارک رمضان، بیان کرد: اگر تخلفی صورت گیرد مانند دیگر ایام 

سال برخورد صورت می گیرد.
معاون توسعه بازرگانی وزارت صنعت خاطرنشان کرد: ذخیره کالاهای 
اساســی همچون گندم، برنج و شــکر که جز اولویــت دولت ها بوده، 

هم اکنون در این زمینه مشکلی وجود ندارد.

وم جذب سرمایه از کشورهای   لز
صاحب تکنولوژی

عضو هیئــت نمایندگان اتــاق تهران گفــت: جذب ســرمایه باید با 
کشــورهای صاحب تکنولوژی محقق شــود و ما باید ببینیم با انتخاب 

کدام تکنولوژی می توانیم در مسیر پیشرفت اقتصادی پیشگام شویم.
محمدحســین برخوردار عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران در رابطه با 
تعامل اقتصادی با سایر کشورها مانند چین و روسیه و همچنین جذب 
سرمایه خارجی در کشــور اظهار کرد: ما سابق بر این هم با این کشورها 
تعامل و روابط طولانی مدت داشتیم و نیاز اســت در این روزها بررسی 

کنیم که چه میزان منجر به سرمایه گذاری آنها در کشور ما شده است.

وی اضافه کرد: اگر میزان ســرمایه گذاری، روند صعودی داشت ادامه 
همکاری ها نتیجه مثبت خواهد داشــت اما اگر اینچنین نیست نتیجه 
منفی خواهد بود.عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران گفت: جدیت روی 
جذب سرمایه باید از همان ابتدای انقلاب شروع می شد اما عدم تحقق 

آن وضعیت امروز را رقم زده است.
برخورداری خاطرنشان کرد: جذب ســرمایه برای تمام کشورها خوب 
است و همه کشورها سعی می کنند جذب سرمایه داشته باشند چرا که 

جذب سرمایه به همراه خود تکنولوژی خواهد آورد.
وی افزود: جذب سرمایه باید با کشــورهای صاحب تکنولوژی محقق 
شود و ما باید ببینیم با انتخاب کدام تکنولوژی می توانیم پیشگام شویم. 
جذب سرمایه از سوی همه کشورها ســرلوحه کار قرار می گیرد ما هم 
باید سراغ کشورهای صاحب تکنولوژی برویم چه آنهایی که در شرق و 

چه آنهایی که در غرب هستند.
عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران تعامل با کشــورهای دارای شرایط 
مشــابه تحریمی و تأثیر آن در اقتصاد اظهار کرد: تعامل با این کشورها 
آورده زیادی برای ما ندارد چرا که آنها خودشــان گرفتار هستند چطور 
می خواهند به ما کمک کنند؟ ما از ابتدای انقلاب با اینها تعامل داشتیم 
اما به لحاظ عدد و رقمی ســرمایه گذاری قابل توجهی از سوی آنها در 

کشور ما رقم نخورده است.

محبی:
وز  و به کر مخالف واگذاری ایران خودر

هستم،چون فساد دارد
بهروز محبــی نجم آبادی نماینده حــوزه انتخابیه ســبزوار می گوید: 
موافق این هســتیم خودروســازی در ایران باید خصوصی شــود؛ اما 
خصوصی سازی به معنای واقعی باید اتفاق بیفتد. با اینکه قطعه سازان 
گردن کلفت به دنبال ایران خودرو باشــد و اختصاصی سازی رخ دهد 
مخالف هستم. بهروز محبی نجم آبادی نماینده حوزه انتخابیه سبزوار 
می گوید: موافق این هستیم خودروسازی در ایران باید خصوصی شود؛ 
اما خصوصی ســازی به معنای واقعی باید اتفاق بیفتــد. با اینکه قطعه 
سازان گردن کلفت به دنبال ایران خودرو باشد و اختصاصی سازی رخ 
دهد، مخالف هستم.وی افزود: این قطعه سازان به دنبال فضای انحصار 
ســازی ویژه هســتند؛ قطعا باید بخش خصوصی درست کار این سهام 
را بخرد تا فضای رقابتی ایجاد شــود؛ مانند بســیاری از کشورها چند 

خودروساز مهم را داشته باشیم تا بتوانیم موفق شویم.
این نماینده مجلس گفت: نمونه های خصوصی سازی اشتباه زیادی در 
کشور داشــتیم مانند هفت تپه و هپکو که خصوصی سازی نبوده بلکه 
اختصاصی سازی بوده است؛ بیت المال را به افرادی که اینکاره نیستند 

و افرادی که شایستگی این کار را ندارند ، نباید واگذار کرد.

مس می تواند به اندازه نفت برای کشور 
درآمدزایی داشته باشد

دبیر انجمن مس ایران گفت: اگر ســرمایه گذاری درســتی در صنعت 
مس صورت بگیرد، مس به تنهایی می توانــد جایگزین نفت در اقتصاد 
ایران شــود. ابوالفضل صالح آبادی دبیر انجمن مس ایران گفت: ایران 
از لحاظ ذخایر معدن مس، بر روی کمربنــد جهانی این فلز قرار گرفته 
اســت. اگر ســرمایه گذاری درســتی در این حوزه انجام شود، مس به 

تنهایی می تواند جایگزین نفت در اقتصاد ایران شود.
وی افــزود: ایران در مرکز کمربنــدی آلپ - هیمالیا کــه یک کمربند 
کانی زایی بســیار مهم اســت قرار دارد و به همین دلیــل مس یکی از 
فراوانترین فلزهایی اســت که در ایران وجود دارد.صالح آبادی یادآور 
شد: اگر بخواهیم در حوزه معدن یک سرمایه گذاری امن معرفی کنیم 
قطعا مس به دلیل فراوانی در رتبه اول قرار می گیرد. مس می تواند نقش 
موثری در آینده اقتصاد کشور داشــته باشد.دبیر انجمن مس ایران، در 
پاسخ به این پرســش که صنعت مس در تحقق رشــد هشت درصدی 
اقتصاد که مورد تاکید مقام مظم رهبری اســت؛ چگونه می تواند ایفای 
نقش کند؟ تصریح کرد: در برنامه هفتم توســعه برای افق ۱۴۰۸، رشد 
بخش معدن ۱٣ درصد هدف گذاری شده است که یک سوم سهم رشد 

معدن به مس اختصاص داده شده است. 

توسعه

وزیرارتباطاتدردیدارباسفیرعراقتاکیدکرد
ورت افزایش همکاری های ایران و عراق در تامین  ضر

شبکه ارتباطی
 وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات بر ضرورت افزایــش همکاری های ایران و 
عراق در تامین شــبکه ارتباطی با کیفیت برای زوار اربعین حسینی )ع( تاکید 

کرد.

به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، ســید ســتار هاشمی در دیدار 
نصیر عبدالمحســن عبدالله الخراوی، ســفیر عراق در تهران به اشــتراکات 
فرهنگی و مذهبی دو کشــور اشــاره کرد و گفت: تهران و بغداد از ســال های 
گذشــته در حوزه پهنای باند برای برگزاری مطلوب مراســم اربعین همکاری 
داشته اند که در نتیجه آن، وضعیت زیرســاخت های ارتباطی در این مراسم از 

کیفیت خوبی برخوردار شده است.
هاشمی در این زمینه، افزایش ســطح همکاری های دو کشور در حوزه تامین 
شبکه ارتباطی با کیفیت برای زوار اربعین را اقدامی ضروری در ارتقای کیفیت 
ارتباطات میان زائــران اربعین و خانــواده ها و در نتیجه رضایت بیشــتر آنها 

توصیف کرد که باید در دستور کار دو طرف قرار گیرد.

لزوم انتقال تجربه های جمهوری اسلامی در دولت هوشمند به عراق
وزیر ارتباطات به همکاری های پیشــین دو کشــور در حوزه دولت هوشمند و 
امنیت سایبری اشــاره کرد و انتقال تجربه ها در این خصوص را از دیگر زمینه 

همکاری با کشور عراق عنوان کرد.
وی به برنامه های وزارت ارتباطات کشــورمان برای توسعه فناوری های نوین 
به ویژه هوش مصنوعی اشــاره کرد و افزود: در این زمینــه، برنامه ریزی جدی 
در ایران انجام شــده تا بتوانیم از ظرفیت  این فناوری ها استفاده کنیم و در این 

عرصه نیز می توانیم با عراق همکاری داشته باشیم.
هاشمی همچنین تصریح کرد: ســرمایه گذاری مشــترک در زمینه ترانزیت 
بین الملل، فیبرهای دریایی و ایجاد دیتاسنترهای بزرگ در ایران، زمینه های 

مناسبی برای همکاری بین دو کشور محسوب  می شود.
نصیرعبدالمحســن عبدالله الخراوی نیز در این دیدار با اشاره روابط مستحکم 
و گسترده ای که بین دو کشور وجود دارد، اظهار داشــت: مقامات بلندپایه دو 
کشــور تاکید کردند که تبادلات بین ایران و عراق باید بــه ۲۰ میلیارد دلار در 
سال برسد و بخشی از این تبادلات مربوط به حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 

می شود که تلاش می کنیم محقق شود.
وی افزود: هوش مصنوعی، امنیت سایبری و زیرساخت های ارتباطی در عراق، 
از جمله حوزه هایی اســت که نیاز به همکاری مشــترک با جمهوری اسلامی 

ایران احساس می شود.
سفیر عراق در ایران به ســفر هشــت تا ۱۰ میلیون زوار ایرانی به عراق و سه تا 
چهار میلیون زائر عراقی به ایران اشــاره کرد و گفت: این حجــم تبادل نیاز به 

همکاری مشترک ویژه ای دارد که باید بین دو کشور انجام شود.
در این دیدار، حمید فتاحی قائم مقام وزیر و رئیس ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی و بهزاد اکبری، معاون وزیر و مدیرعامل شــرکت ارتباطات 
زیرساخت نیز حضور داشــتند و هر کدام در حوزه های کاری خود، زمینه های 

همکاری مشترک بین دو کشور را تشریح کردند.

امیرعبــاس آذرم ونــد  رییــس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایــران و چین معتقد 
است که سیاست خصوصی سازی که در دو 
دهه گذشته در کشــور اجرا شده، اقتصاد 
را از چاله شــرکتهای دولتی به چاه عمیق 
خصولتی ها انداخت. تا زمانی که شــرکتها 
دولتی بودند، مجلس می توانست نسبت به 
تخلفات آنها مداخله کنــد ولی با واگذاری  
آنها، دیگر پاســخگویی وجود ندارد. از نظر 
او بهترین کار بازگشــت از مسیر تاکنونی 

است.
 خصوصی سازی از آن دسته سیاستهایی 
اســت که همــواره مخالفــان و موافقان 
پرشوری داشته اســت اما نقطه اشتراک 
همگی آنهــا در ایــرانِ، ناموفــق بودن 
یــا آن طور کــه طرفــدار اقتصــاد بازار 
می گویند »انحراف« این سیاســت بوده 
اســت. به زبانی دیگر حتی پر شورترین 
مدافعــان اقتصــاد لیبرال هــم وقتی به 
چرایی شکســت این سیاســتها در ایران 
می پردازند از شکســت خورده بودن آن 

هم سخن می گویند. 
ایــن را در گلایه های بخــش خصوصی در 
دیدار با مسئولان کشور به وضوح می توان 

مشاهده کرد.
بــه گفته کارشناســان پــروژه خصوصی 
سازی گرچه از ســهم شرکتهای دولتی در 
کشور کاســت اما نتوانست این واگذاری ها 
را به نحوی انجام دهد که بخش خصوصی 

مالک آنها شود. 
بــه بیــان آمارهــا ۱۰ تــا ۱۲ درصد از 
خصوصی ســازی های صورت گرفته در 
کشــور به نحــوی بودند که شــرکتهای 
دولتی به بخش خصوصی واگذار شــود و 
مابقی آن گرچه به نام خصوصی ســازی 
واگذار شــدند امــا در نهایت به دســت 
نهادهای حاکمیتــی افتادند که در قالب 
رد دیون بخشــی از اموال به دست شان 
افتاد یا اینکــه نهایتا از آن »خصولتی ها« 

شد.
در همیــن رابطــه مجید رضــا حریری، 
رییس اتاق بازرگانی ایــران و چین درباره 
سهم بخش خصوصی به خبرآنلاین گفت: 

»یکی از مشکلات اساسی ما نبود آمارهای 
شفاف، دقیق و رسمی است که کار را برای 
محاسبات بســیار دشــوار کرده است. به 
همین دلیل اغلب ارقامــی که در این گونه 
موارد عنوان می شــود، برآورد اســت و نه 

محاسبات دقیق.«
وی ادامــه داد: »یکــی از شــاخص های 
مهم در بحث ســهم بخــش خصوصی را 
در محاســبه ســهم آن از تولید ناخالص 
داخلی است. آمارها نشان می دهند بخش 
کشــاورزی ۱۲ درصد از تولید ملی را از آن 
خود کــرده و بخش مهمی از کشــاورزی 

کشور ما خصوصی است.
 از سوی دیگر اصناف ســهمی ۸ درصدی 
از تولید دارند و ســهم بخش خصوصی از 
بخش های دیگر ماننــد صنعت، معدن و ... 
حداقل ۱۰ درصد از تولید ناخالص داخلی 

است. 
درنتیجه بــا یک حســاب سرانگشــتی 
می توانم بگویم بخش خصوصی یک ســوم 

تولید را از آن خود کرده است.«
وی افزود: »موضوع دیگری که می تواند 

بیانگر ســهم بخش خصوصــی از اقتصاد 
باشد، نقش آن در سیاســتگذاری است. 
ما به عنــوان بخش خصوصــی نماینده 
مشــخصی در دولــت، مجلس یــا حتی 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام نداریم 
و بــه ایــن اعتبــار می توانیــم بگوییم 
بخــش خصوصــی ســهمی در حــوزه 

سیاستگذاری ندارد.«
حریری در مورد ســهم بخش خصوصی در 
تجارت خارجی گفت: »به جرات می توانم 
بگویــم که تــا ۸۵ درصــد از کل صادرات 
کشــور را بنگاه های حاکمیتی یا خصولتی 
انجام می دهند. البته بخــش مهمی از آنها 
در حرف خصوصی هستند اما واقعا چنین 
نیست. به هر روی سهم بخش خصوصی را 
باید در هر بخش جداگانه بررســی کنیم تا 
بتوانیم یک تصویر کامل تر از امور داشــته 

باشیم.«
به گفته او نقش اتــاق بازرگانی را به عنوان 
تمام بخش خصوصی گرفتــن، به بیراهه 
رفتن اســت زیرا بخش خصوصــی نهایتا 
عده ای از فعالان بخش خصوصی را توانسته 

به عضویت خود در آورد.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران وچین، 
با اشــاره به اینکه دو دهه از اجرای سیاست 
خصوصی ســازی می گــذرد، توضیح داد: 
»در بررسی آمار شــرکتهایی که از بخش 
دولتی به بخش غیردولتی واگذار شــدند، 
گفته می شــود تنها ۱۱ درصد آن واقعا به 
دست بخش خصوصی رسیده و مابقی آن 
به دست نهادهای حاکمیتی رسیده است. 
مثلا بخش مهمی از واگذاری ها در قالب رد 
دیون صورت گرفت که نمی توانیم آن را به 
عنوان واگذاری به بخش خصوصی در نظر 

بگیریم.«
حریــری افــزود: »اگــر بخواهــم صریح 
صحبت کنم بایــد بگویم که مــا در دوره 
خصوصی ســازی چاله به چــاه افتادیم؛ از 
چاله  شــرکتهای دولتی که ناکارآمد بودند 

رسیدیم به چاه خصولتی ها.
 تا زمانی که شــرکتها دولتی بودند با وجود 
ناکارآمدی حاکم بر آنها اگر فساد یا تخلفی 
رخ می داد، مجلس وارد عمل می شد و وزیر 
را مجبور به پاسخگویی می کرد. حالا اما هر 

اتفاقی که رخ دهد مجلــس ورود نخواهد 
کرد. وزرا شــدند مالکان بعدی بنگاههای 
واگذار شــده بدون اینکه دیگر به کســی 
پاسخگو شود. پس هر چه رخ داد شرایط ما 

را نسبت به گذشته بدتر هم کرده است.«
این فعــال بخش خصوصی معتقد اســت 
که با اینکه مســیر را کاملا اشــتباه رفتیم 
اما هیچ اراده ای برای بازگشــت از مســیر 

خسارت بار تاکنونی وجود ندارد.
عضو اتاق بازرگانی درباره اینکه چه مانعی 
برای بازگشت از مســیر کنونی وجود دارد 
تاکید کرد: »منافــع الیگارش ها مانع این 
امر اســت. آنها گروه های قــدرت و ثروتی 
هســتند که این انحراف را بــه نفع منافع 
خودشان هدایت کردند و حالا بازگشت از 
این مسیر به معنای از دســت دادن منافع 
آنها می شود. الیگارش ها تنها در آمریکا یا 
روسیه فعال نیســتند بلکه در کشور ما هم 

وجود دارند.«
وی دربــاره راه برگشــت از مســیر طی 
شــده کنونی گفت: »این امــر به راحتی 
ممکن اســت، همانطوری که در گذشته 
هم دیدیم چند تــا از بنگاه هایی که دچار 
مشکل شــدند را به بخش دولتی واگذار 
کردنــد، می توان بــا دیگــر بنگاهها که 
خارج از ضوابط عمل کردنــد هم چنین 

برخوردهایی شود.«
او ادامه داد: »مقدم بر خصوصی ســازی 
داشــتن یک اقتصاد آزاد است زیرا بدون 
آن نمی توانیــم انتظــار موفقیت در این 
سیاست را داشــته باشــیم زیرا در یک 
اقتصاد آزاد است که روابط میان دولت و 
بخش خصوصی به شــکلی شفاف تنظیم 

می شود. 
من فکــر می کنــم اگر قصــد موفقیت در 
خصوصی سازی باشــد، باید مانند الگوی 

چین باشد. 
در این کشــور هنوز حزب کمونیســت و 
دولت اقصاد را زیر نظر دارند اما با حاکمیت 
بازار، اقتصــاد آزاد را محقق کردند و زمینه 
لازمه برای توســعه کشورشــان و حضور 
گســترده تر بخــش خصوصــی را فراهم 

کردند.«

کارشناس اقتصادی مطرح کرد

ارز چند نرخی فاجعه است

اقتصاد کلان
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد
وپا وازها به ار ۱۲ بهمن آغاز مجدد پر

 وزیر راه و شهرســازی درباره آغاز مجدد پروازهای هواپیماهای ایرانی 
به اروپا گفت: از ۱۲ بهمن پروازها به اروپا دوبــاره با یک تا دو پرواز آغاز 

خواهد شد.
فرزانه صــادق مالواجــرد روز چهارشــنبه در حیاط دولــت در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به اینکه در ســفر رئیس جمهوری به کشورهای 
تاجیکســتان و روســیه حضور دارد، اظهار داشــت: در تاجیکستان 
تفاهم نامه هایی در دو موضــوع که به وزارت راه و شهرســازی مرتبط 

است، به امضا می رسد.
وی ادامــه داد: این کشــور چون محصور در خشــکی اســت و نیاز به 
دسترســی به آبهای آزاد دارد، اولین تفاهم نامه درباره تسهیل سرمایه 
گذاری طــرف تاجیــک در چابهار به عنــوان پروژه ها و ســایت های 
لجســتیک برای این کشور اســت و در این تفاهم نامه به دنبال تسهیل 

سرمایه گذاری تاجیکستان در پروژه های چابهار هستیم.
وزیر راه، تفاهم نامه بعــدی را مربوط به صدور خدمات مهندســی در 

حوزه های ساختمان تاجیکستان است.
وی درباره تفاهم نامه های میان ایران و روسیه نیز گفت: در سال ۱۴۰۲ 
وزیر راه و شهرسازی وقت تفاهم نامه هایی را با طرف روس برای احداث 
کریدور شمال - جنوب و رشــت به آستارا به امضا رســاند که توافقات 

بعدی در این سفر انجام می شود.
صادق تصریح کرد: با برگزاری جلســات متعدد با وزیر راه و حمل و نقل 
روســیه در طی یک ماه و نیم گذشــته به توافقاتی برای توسعه حمل و 
نقل، کریدوری، ریلی، جاده ای، دریایی و بندری در نقشــه راه ۲۰۲۵ 
رسیدیم و خوشبختانه این نقشــه راه به تایید دو طرف رسیده و در این 

سفر بین دو وزیر حمل و نقل به امضا خواهد رسید.
وی در درباره تفکیک وزارت راه و شهرســازی نیز گفت: این موضوع با 
تاکید رئیس جمهوری، چون موضوعی ساختاری است به سازمان امور 

اداری و استخدامی واگذار شده است.
صادق درباره تحویل واحدهای ساخته شده مسکن تا پایان سال جاری 
نیز اظهار داشت: تمامی تلاش ما این است که چه زمین براساس قانون 
جوانی جمعیت تحویل داده و چه تکمیل ســاختمان هایی که در حال 

ساخت داریم به بیش از ۵۰ هزار واحد برسد.

درخواست افزایش ۴۰ درصدی قیمت 
شوینده ها در انتظار تصویب سازمان حمایت

نایب رئیس انجمن صنایع شــوینده گفت: با توجه بــه افزایش قیمت 
پت و سایر محصولات پتروشــیمی، درخواست ما افزایش ۴۰ درصدی 
قیمت شــوینده هاســت اما ســازمان حمایت هنوز مجــوزی در این 
خصوص صــادر نکرده اســت.علیرضا کیانی آذربایجــان نایب رئیس 
انجمن صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی درباره تأثیر افزایش قیمت 
پت بر صنایع شــوینده و… اظهار کرد: بســته بندی تمام محصولات 
شوینده، آرایشــی و بهداشــتی در ظروف پت و انواع پلاستیک هاست 
بنابراین وقتی قیمت این محصولات متناســب با دلار افزایش می یابد 

تأثیر خود را بر محصولات صنایع شوینده نیز می گذارد.

وی با بیان اینکه مواد پلاســتیک را بــه عنوان ماده اولیــه از بورس و 
غیره می خریم، افزود: با توجه به اینکه پــت را به ۹۵ درصد قیمت فوب 
صادراتی حساب می کنند پس مســتقیماً متناسب با قیمت ارز قیمت 

ظروف محصولات آرایشی بهداشتی و شوینده ها نیز بالا می رود.
کیانی تصریح کرد: نه تنها پت این موضوع را دارد بلکه سایر محصولات 
پتروشیمی از جمله ال ای بی که یکی از اصلی ترین مواد شوینده هاست 
هم با قیمت ۹۵ درصد فوب صادراتی به تولیدکننده فروخته می شود؛ 
بنابراین قیمت محصولات پتروشــیمی علاوه بر بسته بندی، در قیمت 

نهایی محتوایی که تولید می شود نیز تأثیر می گذارد.
وی با بیان اینکه با بالا رفتــن قیمت ارز علاوه بر بســته بندی، قیمت 
محتویات صنایع شــوینده و بهداشــتی هم بالا می رود، گفت: افزایش 
قیمت صنایع شوینده و بهداشــتی با تأیید ســازمان حمایت صورت 
می گیرد که ما چندی پیش مدارک را به این ســازمان فرستاده ایم اما 
هنوز تأیید نشده اســت.کیانی تصریح کرد: در خواست تولیدکنندگان 
افزایش میانگین ۴۰ درصدی قیمت اســت اما مشــخص نیســت که 

سازمان حمایت چه زمانی مجوز افزایش قیمت را صادر کند.
وی دربــاره تأثیر ناترازی انــرژی بر فعالیت صنایع شــوینده هم اظهار 
کرد: صنعت ایران سال گذشته به صورت میانگین با ۴۱ درصد ظرفیت 
خود کار کرده اســت که این شاخص برای صنعت شــوینده، آرایشی و 
بهداشتی میانگین ۴۰ تا ۵۰ درصد بوده اســت.نایب رئیس کمیسیون 
پول و ســرمایه اتاق بازرگانی ایران گفت: البته این عدد در شرایطی بود 
که پارسال به اندازه امسال بی برقی نداشتیم؛ در چند ماه اخیر بین ۲ تا ۳ 

روز واحدها برق ندارند و به طبع آن ظرفیت تولید هم پایین آمده است.

بازار

 رئیس ســازمان برنامه و بودجه از تدوین بسته مربوط 
به موضوعات کلان کشور در شــورای راهبری برنامه 
هفتم توســعه خبر داد و گفت: این موضوعات شــامل 
۲۶ مورد اســت که به تفکیک هر هفته به بررســی آن 

می پردازیم.

 ســیدحمید پورمحمدی روز چهارشــنبه در حاشیه 
جلســه هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
شــورای عالی راهبری برنامه هفتم توسعه به ریاست 
معاون اول رئیس جمهوری به صورت هفتگی تشکیل 
می شــود و در این شــورا موضوعاتی که قانون برنامه 

تکلیف کرده را به تفکیک در دستور کار قرار می دهد.
وی ادامــه داد: از جمله موضوعاتی که در دســتور کار 
قرار گرفته دســت کم در ۲۶ موضوع است که موضوع 
ناتــرازی ها، طــرح های پیشــران، مباحــث و ثبات 
اقتصادی، تورم، نقدینگی، تولید، اشــتغال و بهره وری 

است و هر هفته این موارد دســتور کار است و بررسی 
می شود.

پورمحمدی خاطر نشــان کرد: بسته ای متشکل از این 
موضوعات کلان آماده شــده که آن هم در دستور کار 

شوراست.

خریدار  یک اقتصاددان گفت: با توجه به 
واقعیت های اقتصــادی و تعدیل نظام چند 
نرخی ارز، سیاســتگذار ارزی و دولت باید 
الزامات اساســی را از جمله حکمرانی ریال، 
کنترل حساب ســرمایه تجاری، مدیریت 
منابــع ارزی و مبــارزه با قاچــاق رعایت و 
اعمال کنند.وحید شقاقی، با اشاره به اقدام 
سیاستگذار ارزی در جهت حرکت به سمت 
تعدیــل نرخ هــای ارز و همچنینی کاهش 
تعدد نرخ ارزی و ابعــاد و الزامات آن گفت: 
دولت های گذشته، یک نظام چند نرخی ارز 
را به دلیل تحریم های اقتصادی در کشــور 
اعمال کردند. اما ایراد کار در آن بود که نظام 
چند نرخی ارز الزاماتی دارد که متاســفانه 
در هیچ کدام از دولت های گذشــته رعایت 
نشــد و نظام چند نرخی ارز بــدون الزامات 
مورد اشاره فاجعه به بار آورد که باعث ایجاد 
و توزیع رانت بزرگ ارزی، تشــدید خروج 
ســرمایه از کشــور، افزایش کســری های 
تجاری غیر نفتی و هــم چنین حیف و میل 

شدن منابع ارزی در کشور شد.
وی افزود: خوشــبختانه، دولت چهاردهم 
زمانــی کــه روی کارآمد، بر ایــن موضوع 
واقف بود کــه نظام چند نرخــی ارز فاجعه 
آفرین است. بنابراین، تلاش کرد تا عملا ارز 
نیمایی را کنار گذاشته و یک نرخ نزدیک به 

نرخ بازار آزاد و تعدیل شده را اعمال کرد.
این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: اما 
ایراد کار در آن اســت که همچنان الزامات 
نظام چنــد نرخی رعایت نمی شــود. برای 
مثال، نرخ بازار آزاد هنوز پذیرفته نشــده و 
با عناوینی از جمعه بازار غیر رســمی و غیر 
واقعــی آن را می شناســد. موضــوع دیگر 
اینکه فاصله میــان نرخ ارز توافقــی و بازار 
آزاد همچنان زیاد اســت، به عبارتی هنوز 

چالش فاصله زیاد میــان ارز نیمایی و بازار 
آزاد یا غیر رسمی نیز در ساختار بازار جدید 
نیز وجــود دارد.دولت های گذشــته، یک 
نظام چند نرخــی ارز را به دلیل تحریم های 
اقتصادی در کشــور اعمال کردند. اما ایراد 
کار در آن بــود که نظــام چنــد نرخی ارز 
الزاماتــی دارد که متاســفانه در هیچ کدام 
از دولت های گذشــته رعایت نشــد و نظام 
چند نرخــی ارز بدون الزامات مورد اشــاره 
فاجعه به بار آورد، که باعــث ایجاد و توزیع 
رانت بزرگ ارزی، تشــدید خروج سرمایه 
از کشور، افزایش کســری های تجاری غیر 
نفتی و هم چنین حیف و میل شــدن منابع 
ارزی در کشــور شد.شــقاقی تصریح کرد: 
در نظام چنــد نرخی ارز بایــد حکمرانی و 

مدیریت ریال به صورت واقعی محقق شود. 
به عبارتی اگر موضوع و مســئله حکمرانی 
ریال پذیرفته نشــود، نمی توان چالش های 
نظام چند نرخی ارز را مدیریت کرد. موضوع 
دیگر بحث کنترل حساب ســرمایه است. 
در کشوری که احتمال تشدید تحریم های 
اقتصادی وجــود دارد و نظــام چند نرخی 
ارز، اعمال می شــود، بدون کنترل حساب 

سرمایه، یک رها شدگی رخ می دهد.
وی ادامه داد: موضوع دیگر، بحث مدیریت 
و نظــارت بر منابع ارزی کشــور اســت که 
اهمیت بالایی دارد. همچنین بحث کنترل 
و مهار واردات زیر دســتی در اقتصاد است. 
در اقتصــادی کــه نزدیک بــه ۲۰ میلیارد 
دلار قاچاق در آن صــورت می گیرد، بدون 

مهار مســئله قاچاق و نظارت ســنگین بر 
آن، امکان کنترل بازار بــه هیچ وجه وجود 
نخواهد داشت.مســئله دیگر، بحث کاهش 
کسری های تجاری غیر نفتی است که از دو 
بعد مدیریت و ســاماندهی وردات رسمی و 
توســعه صادرات غیر نفتی خود را نشــان 
می دهد. امروز شــرایط تحریمی به نحوی 
است که ما ناچاریم هم در حوزه واردات و هم 
در حوزه صادرات مدیریت های هوشمندی 
را اعمال کنیم تا بتوانیم کسری های تجاری 
را کنترل کنیم.این کارشــناس اقتصادی 
اظهار کــرد: همچنین موضــوع نظارت بر 
توزیع کالا در بازار یکی دیگر از این الزامات 
است. به نحوی که از مرحله واردات تا مرحله 
عمده فروشــی و در نهایت تا مرحله خرده 

فروشی باید یک نظارت کامل بر بازار وجود 
داشته باشــد.  وقتی شــرایط تحریمی در 
اقتصاد و احتمال تشدید تحریم های نفتی 
نیز وجود دارد، ما باید نظــام چند نرخی را 
بــا الزامات اصلــی آن بپذیریــم. همانطور 
که گفته شــد در دولت های گذشته به این 
الزامات رعایت نشــد و در نهایت نظام چند 

نرخی نتیجه مطلوبی به به همراه نداشت.
شــقاقی گفت: براین اســاس، بــه دولت 
چهاردهم پیشــنهاد می شــود کــه یا این 
الزامات اساســی را اجرایی کند و یا دیگر با 
شــاهد مشــکلات و چالش های اقتصادی 
خواهیم بــود، به طوری که ایــن بار چالش 
موجود، وجود فاصله میان بــازار آزاد و نرخ 

ارز توافقی خواهد بود.
در اقتصادی که نزدیک به ۲۰ میلیارد دلار 
قاچاق در آن صورت می گیــرد، بدون مهار 
مسئله قاچاق و نظارت سنگین بر آن، امکان 
کنترل بازار بــه هیچ وجه وجــود نخواهد 
داشــت.وی در پایان تاکید کرد: همچنین 
باید تاکید کــرد که در شــرایط تحریمی، 
امکان تک نرخی شدن محض به هیچ وجه 
وجود نــدارد. از نگاه اقتصادی، در شــرایط 
تحریم اقتصادی یکسان سازی محض نرخ 
ارز انجام نمی شود و اگر در این شرایط، قصد 
یکسان ســازی کامل نرخ ارز باشد، به نظر 
می رسد که درک درســتی از واقعیت های 
اقتصــادی وجود نــدارد. بنابرایــن، نباید 
تصمیماتی اتخاذ شــود که بــا واقعیت ها 
همخوانی نداشته باشــد. به نظر می رسد با 
توجه به شــرایط واقعی اقتصاد کشور، باید 
یک سیاست دو نرخی در پیش گرفته شود. 
بنابراین، اگــر این الزامات پذیرفته نشــود 
بی شــک مســئله و چالش های مربوط به 

سیاستگذاری ارزی حل نخواهد شد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد؛ بسته موضوعات کلان کشور در دستور کار شورای عالی راهبری برنامه هفتم

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات عنوان کرد
برگزاری نشست »ایران کریدور« در دوبی

خریدار   وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات از برگزاری نشســت »ایران 
کریدور« در بهمن ماه در شهر دوبی خبر داد و گفت: امیدواریم در این نشست 
دو روزه شاهد اتفاقات خوبی برای کشــورمان باشیم و در مسیر تبدیل شدن به 

کریدور ترافیکی منطقه ای حرکت کنیم.
 سید ستار هاشمی روز چهارشنبه در حاشیه جلســه هیات دولت در پاسخ به 
خبرنگاران گفت: در کمیته ای که تشکیل شــده تمام مسائل و مصوبات حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات پیگیری خواهد شــد. پیگیری مسائل مختلف از 
جمله کیفیت اینترنت و بحث بازگشــایی پلتفرم هــای خارجی در هفته های 

گذشته نیز به همین شکل انجام شد.
وی گفت: همانطور که در گذشته اعلام کردیم و رئیس جمهور نیز بر آن تاکید 
کرده اند، پیگیری مســائل فضای مجازی باید بر مبنای نظرات کارشناســی 
انجام شــود تا عملا بتوانیم با نگاه وفاق به یک نگاه مشترک برسیم. نخستین 
اتفافات در این خصوص را شــاهد بودیم و در تلاش خواهیم بود تا آنچه که فکر 

می کنیم درست را در فضای مجازی گسترش دهیم.
هاشمی تصریح کرد: یکی از موضوعات جدی که در وزارت ارتباطات مربوط به 
دیپلماسی فناوری است. طی سفری که به امریکای لاتین داشتیم چند قرارداد 
همکاری به امضا رســاندیم. کارها در حوزه آمریکای لاتین در حال پیشرفت 
است و وزارت ارتباطات و دیگر وزرا در حال کمک هســتند. این تجربه بسیار 
خوبی برای شــرکت های دانش بنیان ایجاد خواهد کرد که بتوانند خودشان را 

در عرصه بین المللی محک بزنند.
وزیر ارتباطات ادامه داد: بهمن ماه امســال یک برنامــه دو روزه را با محوریت 
ایران کریدور در دبی برگــزار خواهیم کرد و امیدواریم در آن اجلاس شــاهد 
اتفاقات خوبی در کشورمان باشیم و در مسیر تبدیل شدن به کریدور ترافیکی 

منطقه ای حرکت کنیم.

اعلام فیلترشکن فروش ها وظیفه وزارت ارتباطات نیست
هاشمی در پاســخ به ســوالی درباره اعلام اسامی کســانی که اقدام به فروش 
فیلترشــکن می کنند، گفت: یک بررســی ســاده نشــان می دهد که اعلام 
فیلترشــکن فروش ها وظیفه و ماموریت وزارت ارتباطات نیست. برآوردهایی 
که بر اســاس پیمایش های میدانی انجام شده نشــان می دهد میزان فروش 
فیلترشــکن عدد قابل توجهی است و اگر این افراد مشــحص باشند، نهادهای 

ذی ربط در این زمینه ورود و برخورد می کنند.
وزیر ارتباطات درباره آمار منتشــر شــده درباره ۳۰ هزار کاربر استارلینک در 
ایران افزود: آمار اعلام شــده برآوردها و گمانه زنی است ما نیز در حال بررسی 
هســتیم اما چیزی که در دولت چهاردهم بارها درباره آن صحبت کردیم این 
اســت که از ظرفیت فناوری های نوین براســاس قوانین بین المللی استفاده 
کنیم. البته آن ها باید حقوق ســرزمینی ما را به رسمیت بشناسند. همین الان 
نیز از ظرفیت ماهواره و امکانات مخابراتی برای مناطق صعب العبور اســتفاده 

می کنیم.
هاشــمی افزود: با بازگشــایی پلتفرم هــای خارجی قابــل پیش بینی بود که 
مقداری جابه جایی و ریزش مخاطب در پیام رســان های داخلی داشته باشیم 
اما مشــخص بود که این عدد و رقم قابل توجه نیست. خدماتی که پلتفرم های 
داخلی ارائه دادند بر اســاس نیازهای مردم اســت. نگاه ما این است که بتوانیم 
خدمات پرتکراری که مردم به آن نیاز دارند را به پلتفرم های داخلی بدهیم تا از 

آن ها حمایت صورت بگیرد.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: از ابتدای شــروع به کار بحث کیفیت را در دستور 
کار قرار دادیم و شکایت هایی که دریافت می کردیم نسبت به آغاز به کار دولت 
چهاردهم کاهش یافته اســت. البته به این معنا نیست که الان مشکلات کاملا 
مرتفع شــده اما بازخوردهایی که از مردم داریم به صورت نسبی نشان می دهد 

میزان شکایات کاهش یافته است.
هاشــمی برگزاری مزایده بــرای واگــذاری فرکانس های رادیویی مناســب 
برای توسعه نســل پنجم اینترنت در کل کشــور و خصوصا کلانشهر و توسعه 

فیبرنوری را از جمله اقدامات این وزارتخانه برای توسعه اینترنت خواند.

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1866393

یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  سه  مالکیت  سند  اینکه  به  نظر 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۴۶٫۴۱ متر مربع قطعه 
۹۴ تفکیکی پلاک ۱۶۴۶ فرعی از پلاک ۳۲۸ اصلی جز حوزه 
ثبتی شهرستان ساوجبلاغ سند مالکیت تک برگ بشماره چاپی 
۸۹۸۶۱۳ سری ب سال ۹۹ بشماره مستند مالکیت ۲۳۵۰۵ - 
۱۳۹۹٫۱۱٫۲۱ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۱۹ شهر ساوجبلاغ 
استان البرز و انحصار وراثت  ۲۲۴٫۸۹ - ۱۳۸۹٫۰۵٫۱۱ شورای حل 
اختلاف چندار بنام زهرا پیرزاده فرزند اسداله ثبت و صادر و تسلیم 
شده است سپس مالک ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق 
شده اعلام نموده است که سند مالکیت چاپی ۸۹۸۶۱۳ سری ب 
سال ۹۹ پلاک مورد ثبت به علت سهل انگاری مفقود گردیده و 
درخواست صدور سند مالکیت المثنی نموده است . لذا مراتب به 
استناد به ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت اگهی میشود 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز 
اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق 

مقررات عمل گردد .
رونوشت به ستاد اجرائی محترم فرمان حضرت امام )ره( 

سعید صبر علیلو -کفیل اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ -از طرف کریم انصاری

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان ایلام
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ملکشاهی 

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضي برابر آرای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي 

مستقر در واحد ثبتي شهرستان ملکشاهی تصرفات مالكانه بلامعارض اشخاص ذیل همگی در شهرستان ملکشاهی قطعه ده ایلام می باشند. 
برای هیات مربوطه  قطعه ده ایلام می باشد. محرز گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یك ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید. بدیهي است در صورت 

انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
۱- رامین یار محمدی فرزند صادق - خانه - مساحت ۲۰۳.۳7 متر مربع پلاک ۲۸۹۸ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز

۲- مرضیه فرجی فرزند علی خانه - مساحت ۲۲۶.۳7 متر مربع پلاک ۲۹۰۱ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
۳- یونس لطیفي فرزند علی -اكبر زمین زراعی - مساحت ۲۱۱.7۰ متر مربع پلاک ۱۱۸۶ فرعی از ۳۹ اصلی قلعه جوق 

۴- امین اشناب فرزند سلیم- زمین زراعی - مساحت ۴۴۴.۶7 متر مربع پلاک ۲۹۰۰ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 
۵- ایوب مرادی فرزند امامعلی - زمین زراعی - مساحت ۴7۸۴.7۶ متر مربع - پلاک ۲۵ فرعی از ۸۶ اصلی چهار زیر ملکشاهی 

۶- علی رضائی نژاد فرزند غلام - زمین زراعی - مساحت ۱۰۴۶.۲۲ متر مربع - پلاک ۲۹۰۳ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
7- محمد حسین شامحمدی فرزند مراد علی - زمین زراعی - مساحت ۴۵۶۵.۰۴ متر مربع - پلاک ۲۸۹7 فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 

۸- علی غلامی فرزند داود بگ - زمین زراعی - مساحت ۸۲۶.۴۰ متر مربع پلاک ۲۹۰۲ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 
۹- مهدی محرابیان فرزند منصور خانه - مساحت ۲۳۸.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۹۰۶ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 

۱۰- سجاد وزهرا تام -فرزندان -حیدر دو قطعه زمین زراعی - مساحت های ۱۵۰۶.۱7 متر مربع و ۱۵۸۰.۲۹ متر مربع - پلاک های ۸۱۰ و ۸۱۱ فرعی از ۴۵ اصلی مهر
۱۱- حسن محمدی فرزند عبدل - خانه - مساحت ۲۱۶.7۸ متر مربع - پلاک ۲۸۲۱ فرعی از ۳۸ اصلی دلگشا 

۱۲- علی رضا كوثری فرزند صالح - خانه مسکونی - مساحت ۱۲۱.۶۵ متر مربع پلاک ۱۹۱۸ فرعی از ۴۲ اصلی ارکواز 
۱۳- جعفر محمدی فرزند سخته -زار زمین مزروعی - مساحت ۱۰۰77.۵۰ متر مربع - پلاک ۲۰۴ فرعی از ۴۶ اصلی گل

۱۴- مراد ولی زاده فرزند احمد - زمین زراعی - مساحت ۳۰۰۶۳.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۸۹۹ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
۱۵- سلیمان قاسمنیاء فرزند شامحمد زمین زراعی - مساحت ۸۸7.۵۱ متر مربع پلاک ۱۵۳ فرعی از ۳7 اصلی باونگ

۱۶- مهدی قاسم نیاء فرزند عبدی زمین زراعی مساحت ۹۰۰.۲۲ متر مربع پلاک ۱۵۲ فرعی از ۳7 اصلی 
۱7- مالک دلاوری مراد زمین زراعی -مساحت ۴۵۸۸.۸۰ متر مربع - پلاک ۲۰7 فرعی از ۴۱ اصلی میان تنگ 

۱۸- یسری مرادی فرزند علي در زمین زراعی مساحت ۳۵۶۲.۶7 متر مربع - پلاک ۲۴۴۳ فرعی از ۳۸ اصلی واقع در باونگ 
۱۹- صغری بیگ یاری فرزند محمد - دو قطعه زمین زراعی - به مساحت های ۱۲۶۵.۳۶ و ۱۳۱۱.۳۵ متر مربع - پلاک های ۲۴۱۹ و ۱۶۸۹ فرعی از ۳۸ اصلی واقع 

در باونگ 
۲۰- کبری بیگ یاری فرزند محمد دو قطعه زمین زراعی به مبه مساحت ۳۳۰۵.۴7 متر مربع و ۱۳۱۴.۸۶ متر مربع پلاک های ۲۴۲۰ و ۲۴۲۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۱- لیلا بگ باری فرزند محمد دو قطعه زمین زراعی به مبه مساحت ۱۴۴۶ متر مربع و ۱۰۸۸.۴۴ متر مربع پلاک های ۲۴۵7 و ۲7۴۳ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲۲- علی بیگ یاری فرزند محمد یک قطعه زمین زراعی - مساحت ۵۸۶۴.۰۱ متر مربع - پلاک ۲۱۶۳ فرعی از ۳۸ اصلی باولنگ 

۲۳- کلتومه آرمینه فرزند چراغعلی - سه قطعه زمین زراعی - مبه مساحت ۴۶7۹.۴۸ متر مربع و۲۸۶۹.7۲ متر مربع و ۱۱7۱۳.۶۹ متر مربع ۲7۶۰ و ۲7۶۱ و ۲7۳۲ 
فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۴- خدیجه بگ یاری فرزند -محمد- زمین زراعی - مساحت ۹۵۳.۶۲ متر مربع - پلاک ۲7۴۰ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲۵- ثریا بگ یاری فرزند محمد - زمین زراعی - مساحت ۱۲۹۵.۸۸ متر مربع - پلاک ۲7۴۲ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ

۲۶- علی اكبر بالو فرزند اکبر زمین زراعی - مساحت ۴۸۱۵۵.۵۱ متر مربع - پلاک ۲۴۰۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲7- محمدرضا بنشاسته فرزند علی میرزا - زمین زراعی - مساحت ۲۶۳.۰7 متر مربع - پلاک ۸۱۳ فرعی از ۴۵ اصلی مهر ملکشاهی

۲۸- سجاد آذرخش یگانه فرزند -حیدر ۴ قطعه زمین زراعی - مساحت های ۱۹۴۴۲.7۶ متر مربع و۲۲۸۸.۲۱ متر مربع و ۹۰۸۱.7۵ متر مربع و ۱۲۴.۳۴ متر مربع 
- پلاک های ۲7۴۴ و ۲۴۰۴ و ۲۴۱۶ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۹- آمی تیدا زیبرم جوانمرد فرزند روح الله - دو قطعه زمین زراعی - به مساحت های ۴۴۵.۵7 متر مربع و ۱۰۴۲.۲۲ متر مربع - به پلاک های ۱۲۱۱ و ۱۲۱۲ فرعی 
از ۳۹ اصلی قلعه جوق 

۳۰- مجید بشیری فرزند خیر الله - زمین زراعی - مساحت ۲۸۸.۰۵ متر مربع - پلاک ۸۹۱ فرعی از ۱۴ اصلی 
۳۱- النا گل گلی فرزند تیمور زمین زراعی - مساحت ۱۴۸۹.7۵ متر مربع - پلاک ۲۴۱۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۳۲- جواد آذرخش یگانه فرزند -حیدر زمین زراعی - مساحت ۳۵۵۶.۹۰ متر مربع - پلاک ۲7۳۸ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۳۳- حسن وبهرام وعباس و مهدی وجواد شهرت همگی عشرتی پور یک قطعه زمین زراعی سهام مساوی - مساحت 7۳7.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۱۴۲ فرعی از ۳۸ 

اصلی باونگ 
۳۴- عبد الصمد بادكیو فرزند برخش - زمین زراعی - مساحت ۹۵۵.۳۱ متر مربع - پلاک ۲۴۸۶ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۰/۲7
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۱/۱۳

رادمهر - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ملکشاهی

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1866393

یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  سه  مالکیت  سند  اینکه  به  نظر 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۲۴۶٫۴۱ متر مربع قطعه 
۹۴ تفکیکی پلاک ۱۶۴۶ فرعی از پلاک ۳۲۸ اصلی جز حوزه 
ثبتی شهرستان ساوجبلاغ سند مالکیت تک برگ بشماره چاپی 
۸۹۸۶۱۳ سری ب سال ۹۹ بشماره مستند مالکیت ۲۳۵۰۵ - 
۱۳۹۹٫۱۱٫۲۱ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۱۹ شهر ساوجبلاغ 
استان البرز و انحصار وراثت  ۲۲۴٫۸۹ - ۱۳۸۹٫۰۵٫۱۱ شورای حل 
اختلاف چندار بنام زهرا پیرزاده فرزند اسداله ثبت و صادر و تسلیم 
شده است سپس مالک ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق 
شده اعلام نموده است که سند مالکیت چاپی ۸۹۸۶۱۳ سری ب 
سال ۹۹ پلاک مورد ثبت به علت سهل انگاری مفقود گردیده و 
درخواست صدور سند مالکیت المثنی نموده است . لذا مراتب به 
استناد به ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت اگهی میشود 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز 
اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق 

مقررات عمل گردد .
رونوشت به ستاد اجرائی محترم فرمان حضرت امام )ره( 

سعید صبر علیلو -کفیل اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ -از طرف کریم انصاری

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان ایلام
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ملکشاهی 

هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی و اراضي برابر آرای صادره هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتي اراضي 

مستقر در واحد ثبتي شهرستان ملکشاهی تصرفات مالكانه بلامعارض اشخاص ذیل همگی در شهرستان ملکشاهی قطعه ده ایلام می باشند. 
برای هیات مربوطه  قطعه ده ایلام می باشد. محرز گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكیت متقاضي اعتراضي داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یك ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید. بدیهي است در صورت 

انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
۱- رامین یار محمدی فرزند صادق - خانه - مساحت ۲۰۳.۳7 متر مربع پلاک ۲۸۹۸ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز

۲- مرضیه فرجی فرزند علی خانه - مساحت ۲۲۶.۳7 متر مربع پلاک ۲۹۰۱ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
۳- یونس لطیفي فرزند علی -اكبر زمین زراعی - مساحت ۲۱۱.7۰ متر مربع پلاک ۱۱۸۶ فرعی از ۳۹ اصلی قلعه جوق 

۴- امین اشناب فرزند سلیم- زمین زراعی - مساحت ۴۴۴.۶7 متر مربع پلاک ۲۹۰۰ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 
۵- ایوب مرادی فرزند امامعلی - زمین زراعی - مساحت ۴7۸۴.7۶ متر مربع - پلاک ۲۵ فرعی از ۸۶ اصلی چهار زیر ملکشاهی 

۶- علی رضائی نژاد فرزند غلام - زمین زراعی - مساحت ۱۰۴۶.۲۲ متر مربع - پلاک ۲۹۰۳ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
7- محمد حسین شامحمدی فرزند مراد علی - زمین زراعی - مساحت ۴۵۶۵.۰۴ متر مربع - پلاک ۲۸۹7 فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 

۸- علی غلامی فرزند داود بگ - زمین زراعی - مساحت ۸۲۶.۴۰ متر مربع پلاک ۲۹۰۲ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 
۹- مهدی محرابیان فرزند منصور خانه - مساحت ۲۳۸.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۹۰۶ فرعی از ۴۳ اصلی اركواز 

۱۰- سجاد وزهرا تام -فرزندان -حیدر دو قطعه زمین زراعی - مساحت های ۱۵۰۶.۱7 متر مربع و ۱۵۸۰.۲۹ متر مربع - پلاک های ۸۱۰ و ۸۱۱ فرعی از ۴۵ اصلی مهر
۱۱- حسن محمدی فرزند عبدل - خانه - مساحت ۲۱۶.7۸ متر مربع - پلاک ۲۸۲۱ فرعی از ۳۸ اصلی دلگشا 

۱۲- علی رضا كوثری فرزند صالح - خانه مسکونی - مساحت ۱۲۱.۶۵ متر مربع پلاک ۱۹۱۸ فرعی از ۴۲ اصلی ارکواز 
۱۳- جعفر محمدی فرزند سخته -زار زمین مزروعی - مساحت ۱۰۰77.۵۰ متر مربع - پلاک ۲۰۴ فرعی از ۴۶ اصلی گل

۱۴- مراد ولی زاده فرزند احمد - زمین زراعی - مساحت ۳۰۰۶۳.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۸۹۹ فرعی از ۴۳ اصلی ارکواز 
۱۵- سلیمان قاسمنیاء فرزند شامحمد زمین زراعی - مساحت ۸۸7.۵۱ متر مربع پلاک ۱۵۳ فرعی از ۳7 اصلی باونگ

۱۶- مهدی قاسم نیاء فرزند عبدی زمین زراعی مساحت ۹۰۰.۲۲ متر مربع پلاک ۱۵۲ فرعی از ۳7 اصلی 
۱7- مالک دلاوری مراد زمین زراعی -مساحت ۴۵۸۸.۸۰ متر مربع - پلاک ۲۰7 فرعی از ۴۱ اصلی میان تنگ 

۱۸- یسری مرادی فرزند علي در زمین زراعی مساحت ۳۵۶۲.۶7 متر مربع - پلاک ۲۴۴۳ فرعی از ۳۸ اصلی واقع در باونگ 
۱۹- صغری بیگ یاری فرزند محمد - دو قطعه زمین زراعی - به مساحت های ۱۲۶۵.۳۶ و ۱۳۱۱.۳۵ متر مربع - پلاک های ۲۴۱۹ و ۱۶۸۹ فرعی از ۳۸ اصلی واقع 

در باونگ 
۲۰- کبری بیگ یاری فرزند محمد دو قطعه زمین زراعی به مبه مساحت ۳۳۰۵.۴7 متر مربع و ۱۳۱۴.۸۶ متر مربع پلاک های ۲۴۲۰ و ۲۴۲۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۱- لیلا بگ باری فرزند محمد دو قطعه زمین زراعی به مبه مساحت ۱۴۴۶ متر مربع و ۱۰۸۸.۴۴ متر مربع پلاک های ۲۴۵7 و ۲7۴۳ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲۲- علی بیگ یاری فرزند محمد یک قطعه زمین زراعی - مساحت ۵۸۶۴.۰۱ متر مربع - پلاک ۲۱۶۳ فرعی از ۳۸ اصلی باولنگ 

۲۳- کلتومه آرمینه فرزند چراغعلی - سه قطعه زمین زراعی - مبه مساحت ۴۶7۹.۴۸ متر مربع و۲۸۶۹.7۲ متر مربع و ۱۱7۱۳.۶۹ متر مربع ۲7۶۰ و ۲7۶۱ و ۲7۳۲ 
فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۴- خدیجه بگ یاری فرزند -محمد- زمین زراعی - مساحت ۹۵۳.۶۲ متر مربع - پلاک ۲7۴۰ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲۵- ثریا بگ یاری فرزند محمد - زمین زراعی - مساحت ۱۲۹۵.۸۸ متر مربع - پلاک ۲7۴۲ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ

۲۶- علی اكبر بالو فرزند اکبر زمین زراعی - مساحت ۴۸۱۵۵.۵۱ متر مربع - پلاک ۲۴۰۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۲7- محمدرضا بنشاسته فرزند علی میرزا - زمین زراعی - مساحت ۲۶۳.۰7 متر مربع - پلاک ۸۱۳ فرعی از ۴۵ اصلی مهر ملکشاهی

۲۸- سجاد آذرخش یگانه فرزند -حیدر ۴ قطعه زمین زراعی - مساحت های ۱۹۴۴۲.7۶ متر مربع و۲۲۸۸.۲۱ متر مربع و ۹۰۸۱.7۵ متر مربع و ۱۲۴.۳۴ متر مربع 
- پلاک های ۲7۴۴ و ۲۴۰۴ و ۲۴۱۶ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۲۹- آمی تیدا زیبرم جوانمرد فرزند روح الله - دو قطعه زمین زراعی - به مساحت های ۴۴۵.۵7 متر مربع و ۱۰۴۲.۲۲ متر مربع - به پلاک های ۱۲۱۱ و ۱۲۱۲ فرعی 
از ۳۹ اصلی قلعه جوق 

۳۰- مجید بشیری فرزند خیر الله - زمین زراعی - مساحت ۲۸۸.۰۵ متر مربع - پلاک ۸۹۱ فرعی از ۱۴ اصلی 
۳۱- النا گل گلی فرزند تیمور زمین زراعی - مساحت ۱۴۸۹.7۵ متر مربع - پلاک ۲۴۱۱ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 

۳۲- جواد آذرخش یگانه فرزند -حیدر زمین زراعی - مساحت ۳۵۵۶.۹۰ متر مربع - پلاک ۲7۳۸ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ 
۳۳- حسن وبهرام وعباس و مهدی وجواد شهرت همگی عشرتی پور یک قطعه زمین زراعی سهام مساوی - مساحت 7۳7.۴۰ متر مربع - پلاک ۲۱۴۲ فرعی از ۳۸ 

اصلی باونگ 
۳۴- عبد الصمد بادكیو فرزند برخش - زمین زراعی - مساحت ۹۵۵.۳۱ متر مربع - پلاک ۲۴۸۶ فرعی از ۳۸ اصلی باونگ

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۰/۲7
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۱/۱۳

رادمهر - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ملکشاهی

 آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی: 1873291

 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۲۰۰۱۰۱۳۳۲۵ هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا 
شماره  به  مازندرانی  هانیه  خانم  کلاسه ۱۴۰۳۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۴۵۵تقاضای  معارض 
شناسنامه ۲۰ و کد ملی ۲۱۲۲۸7۹۵۶۴ صادره از گرگان فرزند اسمعیل در ششدانگ 
اعیانی یک باب ساختمان بانضمام چهار دانگ مشاع از ششدانگ عرصه که مابقی آن وقف 
است بمساحت ۳۲۶.۵۰ متر مربع از پلاک شماره ۲۶۴ - اصلی واقع در اراضی انجیراب بخش 
دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی به متقاضی دارد. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از این رو اشخاصی 
که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضائی تقدیم نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۱/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۱/۲۸ 

  مهدی شاه مهری  سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان
 از طرف غلامرضا قاسمی

آگهی ابلاغ 
شناسه آگهی: 1874428

مفاد آرا صادره از هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در ثبت شرق اصفهان 

در اجرای ماده یک قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
و بر حسب ماده قانون مذکور آرا ذیل که از طرف این هیات مبنی بر تایید انتقال عادی و یا 
سهم مفروزی متقاضی صادر ۳  گردیده در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود تا شخص 
یا اشخاصی که به آرا مذکور اعتراض دارند از تاریخ اولین انتشار ظرف مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم نموده و در مهلت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض فرصت دارند 
نسبت به تقدیم دادخواست به دادگاه صالحه و ارایه گواهی مبنی بر طرح دعوی اقدام نمایند 
و اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه خواهد بود و در صورت انقضا مهلت و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود 
۱- رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۲۰۲7۰۱۴۲7۱ مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۲۵ قدیر علی فروغی ابری 
فرزند حاجی اسمعیل بشماره شناسنامه ۲۹ صادره از اصفهان بشماره ملی ۱۲۹۱۳۲۳۸۶۴ 
در ششدانگ یکباب ساختمان مسکونی احداثی بر روی قسمتی از قطعه زمین پلاک ۴ فرعی 
از اصلی ۱۲۸۱۱ واقع در بخش ۵ ثبت اصفهان به مساحت ۱۹۹/۰۱۳ متر مربع خریداری 

طی سند رسمی 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۱/۱۳ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۱/۲۸

مهدی صادقی وصفی  - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک شرق اصفهان 
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وشی به صدا درآمد! زنگ خطر خالی فر

بازار مالی
روزنامهاقتصادیصبحایران
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 قیمت جهانی طلا ۱۲ بهمن؛ طلا 
در آستانه رکوردزنی

قیمت هر اونس طلا با ۰.۰۱ درصد افزایش به ۲۷۹۴ دلار و ۹۸ ســنت 
رسید.

 قیمت طلا در روز جمعه رکورد زده و بــه بالاترین رقم از مارس ۲۰۲۴ 
رسیده است. افزایش نگرانی نســبت به طرح عوارض آمریکا تمایل به 
خرید طلا به عنوان یک پشــتوانه ایمن را بالا برده است. سرمایه گذاران 
منتظر اطلاعات تورم آمریکا هســتند که قرار است امروز منتشر شده و 

سیاست های ترامپ را مشخص تر کند.
قیمت هر اونس طلا امروز با ۰.۰۱ درصــد افزایش به ۲۷۹۴ دلار و ۹۸ 

سنت رسید.
قیمت معاملات آتی طلا در بازار کامکــس نیویورک هم با یک افزایش 

۰.۰۴ درصدی به ۲۸۴۶ دلار و ۲۰ سنت رسیده است.
تعطیلی بازار چین به خاطر تعطیلات ســال نوی چینی معاملات را در 

سطح پایینی نگه داشته است.
در میان ســایر فلزات گران بها، قیمت نقره با ۰.۶۱ درصد افزایش به ٣۲ 
دلار و ۶۹ سنت رسید و پلاتین با یک افزایش ۰.۰۸ درصدی ۹۷۲ دلار 

و ۱۴ سنت معامله می شود.

بازار سرمایه محل مناسبی برای تامین مالی 
شرکت ها است

عضو کمیسیون تلفیق و عمران گفت: با بهبود وفاق مالی، بازار سرمایه 
می تواند زمینه مناسبی را برای ورود سرمایه های خرد و کلان از طریق 

تأمین مالی شرکت ها فراهم کند.
یاســر عربی، عضو کمیســیون تلفیق بودجه و عمران مجلس شورای 
اسلامی پیرامون پیام هفدهمین نمایشــگاه صنعت مالی بورس، بانک 
و بیمه با محوریت »وفاق مالی؛ ســرمایه ملی«، اظهار داشت: سرمایه 
گذاری قلب تپنده و بزرگترین عامل بهبود شرایط اقصادی یک جامعه 
به شــمار می رود و وفاق همچنان که از ظاهرش پیداست نقطه مخالف 
تشتت آرا اســت. علی القاعده در بازارهای مالی آشــفته هیچ سرمایه 
گذاری حضور پیــدا نمی کند که بخواهد منابع مالی خود را به ســمت 

تولید تزریق کند.
وی تاکید کرد: وفاق به معنای عبور از تشتت و ارسال سیگنال مثبت به 
ســرمایه گذاران اغلب حقیقی خُرد و بخش خصوصی و خارجی است. 
پس وفاق اثر مستقیم و شــدیداً قدرتمندی را در بهبود سرمایه گذاری 
داشــته و وفاق مالی نیز ابزار قدرتمندی را در دسترس حاکمیت برای 

بهبود شرایط اقتصادی قرار می دهد.
نماینده مجلس با بیان اینکه ســه عنصر سرمایه، ســرمایه گذار و بازار 
سرمایه تشکیل دهنده سه ضلع موضوع سرمایه گذاری به عنوان بستر 
هم افزای رشد اقتصادی به حســاب می آید، عنوان کرد: عنصر اول هم 
از منظر داخلی و هم از منظر خارجی وجــود دارد و نگرانی از این بابت 
نیست ولی هدایت صاحب سرمایه به سمت سرمایه گذاری امر یکباره 
ای نیست و شدیداً تحت تأثیر ضلع ســوم یعنی بازار مناسب قرار دارد. 
بیشــترین پیش نیازها مربوط به این عامل اســت که بــه فرض ثبات 
شــاخص های اقتصادی برای ایجاد وفاق مالی باید به ثبات سیاســی و 
وفاق ملی دســت یافت تا به این ترتیب سرمایه گذار در این بستر حاضر 
به سرمایه گذاری شــود به عبارتی تا وقتی بحث و نزاع بر سر مفاهیم و 
سیاست های تنش زا باشــد امکان هیچ وفاق مالی برای سرمایه گذاری 

نیست.

به باور عربی زمین گیرشدن فعالان اقتصادی یک کشور موجب تمایل 
به آرام سازی سیاســی و بین المللی با هدف صیانت از سرمایه گذاری 
انجام شده می شود در همین راستا باید گفت وفاق مالی عنصرمناسبی 

برای تحقق این مسائل است.
وی خاطر نشان کرد: ســه عنصر مزبور در فرآیند ســرمایه گذاری به 
ترتیب نقشی اساسی در جذب سرمایه، تزریق و رشد سرمایه و تضمین 
امنیت ســرمایه گذاری بازی می کنند. بورس آئینــه تمام نمای وجود 
وفاق یا تشتت در بازار ســرمایه یک کشور به شــمار می رود و با بهبود 
وفاق در ســطح جامعه، بازار ســرمایه می تواند زمینه مناسبی را برای 
ورود سرمایه های خرد و کلان به عرصه سرمایه گذاری از طریق تأمین 

مالی شرکت های موجود و نوپا را فراهم کند.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اســلامی اظهار داشت: بانک ها 
به عنوان محل امَن سرمایه های سپرده گذاران نقش مهمی را در تأمین 
مالی شرکت های تولیدی فراهم می کنند و بیمه ها هم مهم ترین نقش 

را در تأمین تضمین و امنیت سرمایه گذاری بازی می کنند.
عربی بیان کرد: وقتی سرمایه گذاری در ســایه وفاق مالی بوجود بیاید 
باعث بهبود وضعیت اقتصادی جامعه می شــود و تمامی شاخص های 
امنیتی رفاهی یک کشور را نیز بهبود می بخشــد که این اتفاقات وفاق 
مالی را تبدیل به سرمایه ملی می کند و اینجاست که به بجا بودن شعار 
وفاق مالی؛ سرمایه ملی را می توان مورد وثوق همه فعالان بازار سرمایه 

قرار داد.

اگر تخصص ندارید، وارد بورس نشوید
یک کارشناس اقتصادی گفت: در یک دهه اخیر اگر سود دهی طلا، ارز 
و مسکن را بررسی کنیم، بازار بورس بالاترین بازدهی را داشته است؛ اما 

نه برای تمام کسانی که به این بازار وارد شدند.
 حسین صمصامی نماینده مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: ارزش 
معاملات بورس در آذرماه نســبت به آبان ماه ســال جاری ۲۰۸ درصد 
افزایش داشته؛ همچنین ارزش معاملات نســبت به مدت مشابه سال 
قبل ۱۱ درصد افزایش داشــته اســت.وی افزود: در سال جاری شاهد 
افزایش ارزش معاملات و قیمت سهام هستیم؛ اما آیا سود حاصل ناشی 

از افزایش بهره وری و سوددهی واقعی شرکت ها است؟
صمصامی در ادامه تصریح کرد: زمانــی که نرخ ارز افزایش پیدا می کند 
ارزش معاملات هم افزایش پیدا می کند؛ در نتیجه سود دهی شرکت ها 
تحت تاثیر نرخ ارز اســت. همچنین ســوددهی صنایع شــیمیایی و 
صنایع صادراتی به واســطه نرخ ارز افزایش پیدا می کند.این کارشناس 
اقتصادی افزود: سالهایی که ما شاهد رونق بورس بودیم دقیقا سالهایی 
بوده که نرخ ارزش افزایش پیدا کرده است. سال ۱٣۹۹ شاخص بورس 
بیش از ۲ میلیون بود که آن هم تحت تاثیر نــرخ ارز بود.وی با تاکید بر 
اینکه کسانی که به بازار بورس آشنایی ندارند نباید وارد این بازار شوند؛ 
گفت: شــرایط بازار بورس در اقتصاد ما به دلیل اینکه به شــدت تحت 
تاثیر تلاطم های ارزی است بسیار ناپایدار است. البته در یک دهه اخیر 
اگر ســوددهی طلا، ارز و مسکن را بررســی کنیم، بازار بورس بالاترین 
بازدهی را داشته است اما نه برای تمام کسانی که به این بازار وارد شدند.
صمصامی در پایان تاکیــد کرد: با توجه به سیاســتگذاری ها در حوزه 
اقتصاد و افزایش روزانه نرخ ارز؛ سهام شرکت هایی که صادراتی و تحت 

تاثیر نرخ ارز هستند بازدهی بیشتری دارد.

ویترین

ســمیه رســولی  در شــرایط ناپایدار 
اقتصادی، روش های نوین ســرمایه گذاری 
در طلا مدتی است پر رونق شده که با توجه 
به تجربیات تلخ گذشــته ماننــد کوروش 
کمپانی، گسترش چتر نظارت بر این حوزه 

بسیار اهمیت دارد.
 با توجه به تورم بالایی که سالهاست مهمان 
اقتصاد ایران شده، سرمایه گذاری روی طلا 
رونق زیادی گرفته است؛ این موضوع البته 
خوشایند دولت هم بوده چراکه به نقدینگی 
موجود به جای خرج شــدن در بــازار ارز و 
ورود شــوک به این بازار، به سمت بازار طلا 

سوق داده شده است.
بــا افزایش تمایل مــردم به خریــد طلا به 
عنوان یک دارایی امن و پایدار برای سرمایه 
گذاری و البته تشدید عدم پیش بینی پذیر 
اقتصاد، طی ماه های اخیر شــاهد تبلیغات 
اغوا کننده پلتفرم هــای طلا در اقصی نقاط 
شــهر بوده ایم؛ تبلیغاتی که مردم را ترغیب 
می کنند تا با هر مقدار پولی که دارند -حتی 
۵۰ هــزار تومان- طلا بخرنــد؛ در ادامه نیز 
وقتی میزان سرمایه تزریق شده به پلتفرم، 
به خرید یک گرم طلا برســد، امکان تحویل 

فیزیکی طلا به فرد وجود دارد.
اگرچه این شــیوه فــروش بــه دلیل عدم 
دریافت کارمــزد و خرید با مبالــغ کم، در 
ظاهر به نفع خریداران اســت اما اگر نظارت 
دقیقــی روی فرایند فروش کالا از ســوی 
ایــن پلتفرم ها صــورت نگیــرد احتمال 
وقوع جرایمی مشــابه آنچه که در کوروش 
کمپانی، ســکه ثامــن و… رخ داد، چندان 

دور از انتظار نیست.
بر همین اســاس هم بود که هفته نخســت 
آذرماه، بانک مرکزی با صدور یک بخشنامه 
تلاش کرد نسبت به خطر شــیوع ویروس 
ســایت ها و اپلیکیشــن های فــروش طلا 
هشــدار دهد و اعلام کند فروش آنلاین طلا 
بدون ذخیره سازی در بانک مرکزی ممنوع 
است. در ادامه نیز مرکز تجارت الکترونیک 
وزارت صمت )مرکــز تتا( تاکیــد کرد که 
طلای فروخته شــده باید موجود و در بانک 

ذخیره شود.
البتــه وزارت صمت در تاریــخ ۸ مرداد ماه 
ســال جاری از طرح ســند باکــس خود با 
عنوان اولین ســکوی هوشــمند معاملات 
فلزات گرانبها بــرای جلوگیــری از خالی 
فروشــی فلزات گرانبهــا در فضای مجازی 
و اعمال نظارت های ثانویه و بیشــتر در این 
بازار رونمایــی کرد اما به نظر می رســد که 
این ســامانه چندان به مذاق بانک مرکزی 
خوش نیامده که هر چند وقت یک بار اعلام 
می کند که طلا باید در بانک عامل ســپرده 

باشد.
بنابراین حداقل شرط فعالیت این پلتفرم ها 
این است که باید طلا در بانک عامل سپرده 

شود تا ضمانتی برای معاملات آنها باشد.
همچنین فروش آنلاین طلا نیاز به اخذ سه 
مجوز دارد؛ آنطور که نادر بذرافشان رئیس 
اتحادیه فروشــندگان و ســازندگان طلا، 
جواهر، نقره و سکه تهران به مهر اعلام کرد 

»کســانی که در فضای مجازی در صنوف 
مختلف قــرار اســت فعالیــت اقتصادی و 
فروش آنلاین داشته باشــند بعد از دریافت 
جواز از اتحادیه مورد نظر و اخذ اینماد، باید 
از اتحادیه کسب و کارهای مجازی نیز جواز 

فعالیت بگیرند.«
به گفتــه او »آنطور که از ایــن اتحادیه خبر 
رســیده انتخابات عقب افتــاده و به همین 
علت نیــز اتحادیه مذکور چنــدان فعالیت 
کاملی نــدارد بنابراین طبــق گفته اعضای 
اتحادیه هیچ گونــه نظارتی بر این پلتفرم ها 

از سوی این اتحادیه وجود ندارد.«

زنگ خطر خالی فروشی
در این بیــن نکته قابل توجــه در خصوص 
فروش آنلاین طلا احتمــال وقوع جرایمی 
مانند »خالی فروشــی« بالا اســت چراکه 
پلت فرم هــای آن لایــن به دلیــل ماهیت 
مجازی خود، مســتعد کلاهبرداری و تقلب 

هستند.
خالی فروشــی، نوعی معامله اســت که در 
آن فروشنده بدون داشــتن دارایی واقعی، 
متعهد به فروش آن می شودخالی فروشی، 
نوعی معامله است که در آن فروشنده بدون 
داشــتن دارایی واقعی، متعهد به فروش آن 
می شــود، معمولا با این هدف که از کاهش 
قیمت ســود ببــرد. این اصطــلاح در بازار 
معاملات طلا به معنای فــروش دارایی ای 
است که فروشــنده در حال حاضر مالک آن 

نیست.
از سویی دیگر بســیاری از این فروشندگان 
به طــور مشــخص اعــلام نمی کننــد که 
چه زمانی و چگونه طلای خریداری شــده 
به صــورت فیزیکی تحویل داده می شــود، 
این موضوع به ویژه در مورد طلای آب شده، 
بسیار پررنگ اســت که می تواند در نهایت 

تبدیل به یک کلاهبرداری اینترنتی شود.
بر همین اســاس نیــز با توجه بــه ماهیت 
فروش آنلاین، احتمال وقوع چنین جرمی 

دور از انتظار نیست.

احتمال تحویل طلا با عیار پایین
نکته دیگر در خصــوص فروش آنلاین طلا، 
این اســت که در صورت عدم نظارت بر این 
کسب و کارها، بســیاری از این پلت فرم ها 
ممکن اســت طلایی تحویل مشتری دهند 
که عیــاری پایین تــر از عیار مــورد ادعای 
فروشنده داشته باشد؛ در واقع در این جرم 
طلاهای خریداری شده دارای عیار پایین تر 

از آنچه ادعا شده، است.
بنابراین با توجه به اینکــه در خرید آنلاین 
طلا، امکان بررســی فیزیکی و اطمینان از 
اصالت آن وجود ندارد، خریداران باید صرفاً 
به ادعاهای فروشــنده اعتماد کنند که این 
امر همانطور که ذکر شــد، ریســک بالایی 

به همراه دارد.

لزوم تشدید نظارت بر رشد قارچ گونه 
اپلیکیشن های فروش طلا

بر این اساس تردید در مورد نحوه نگهداری 
طــلا و پشــتوانه فیزیکــی آن، احتمــال 
کلاهبرداری در برخــی پلتفرم ها یا تفاوت 
قیمت طلا در ایــن پلتفرم ها با نــرخ بازار 
آزاد، مهمترین معایب ســرمایه گذاری در 

پلتفرم های آنلاین هستند.
در این ارتباط بذرافشــان بــه خبرنگار مهر 
می گویــد: واحدهای فــروش آنلاین طلا، 
طبق قوانین باید طــلا را به صورت فیزیکی 
تحویل دهنــد اما ارقامی کــه از مردم برای 
فروش طلا اخذ می شود بســیار پایین تر از 
آن چیزی اســت که بتوان در قبال آن طلا 
به صــورت فیزیکی تحویــل داد؛ به عنوان 
نمونــه برخــی از پلتفرم هــا می گویند که 
مردم می توانند با پرداخــت حتی ۵۰ هزار 
تومان تا ۱۰۰ هزار تومان طــلا بخرند! این 
در حالیست که نرخ طلای آب شده از ۵۰ تا 
۶۰ میلیون تومان به بالاســت و با این ارقام 
جزئی اصلًا امکان تحویل فیزیکی نیســت. 
اما همانطــور که گفته شــد طبــق قانون 
کسب و کارهای مجازی باید طلا به صورت 

فیزیکی تحویل مشتری شود.

رئیــس اتحادیه طــلای تهــران تصریح 
می کند: تاکنون جلسات متعددی در رابطه 
با این موضوع با دادســتانی داشتیم. پلیس 
امنیت اقتصادی فراجا نیز در مصاحبه های 
متعددی بر کنترل و نظارت بــر این حوزه 
تاکید کرده است. آنطور که سردار رحیمی 
رئیس پلیس امنیــت اقتصادی فراجا اعلام 
کرد بر فــروش طلای آب شــده به صورت 
آنلاین، توســط این بخش کنترل و نظارت 
می شــود ولی اینکه تــا چه حــد نظارت 

می شود اطلاع نداریم.
به گفته او طلافروشــان مجازی باید نسبت 
به فروشی که می کنند تضامینی در بانک ها 
داشــته باشند،طلافروشــان مجازی باید 
نسبت به فروشی که می کنند تضامینی در 
بانک ها داشته باشند اما اینکه تاکنون تا چه 
حد تضامین و امنیت برای مردم ایجاد شده 

خبر ندارم.
بذرافشــان در خصــوص احتمــال خالی 
فروشــی در این واحدها نیــز می گوید: این 
مســئله به این بر می گردد کــه آیا واحدها 
تضامینی داده اند یا طلا در بانک ها دپو شده 
است یا خیر؛ بنابراین دادستانی باید کنترل 

و نظارت را در این بخش بیشتر کند.
همچنین زینب قیصری عضو کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس شــورای اســلامی 
می گوید: مزایای ســرمایه گــذاری طلا بر 
کسی پوشیده نیست اما امنیت این سرمایه 
گذاری ها نیز حائز اهمیت اســت. ضروری 
است بانک مرکزی اطلاع رسانی شفافی در 
مورد اپلیکیشــن های مورد تائیدش انجام 

دهد.
قیصری تصریح می کند: نســبت به رشــد 
قارچ گونه ایــن اپلیکیشــن ها و همچنین 
ســطح بالای تبلیغات آنها در سطح شهر و 
رسانه ها که می تواند زمینه ای برای افزایش 
بروز احتمال خالــی فروشــی فراهم کند 
هشدار می دهیم و خواســتار نظارت فوری 
بانک مرکــزی، وزارتخانه هــای اقتصاد و 

صمت و دادستانی بر این موضوع هستیم.

درخواست دادستانی از مردم
با توجه بــه اینکه احتمال وقــوع جرایمی 
مانند کلاهبرداری و خالی فروشــی در این 
شیوه فروش طلا وجود دارد، دادستانی نیز 
با ورود به موضــوع پلتفرم های آنلاین طلا، 
از مردم خواسته است با احتیاط بیشتری در 
این زمینه عمل کنند چراکه در حال حاضر 
پرونده هــای متعدد در دادســراها در حال 
رسیدگی است که نشان دهنده گستردگی 
تخلفات است.سردار حسین رحیمی رئیس 
پلیس امنیت اقتصــادی فراجا در این رابطه 
اعلام کرده اســت که این پلیس با همکاری 
قــوه قضائیه به موضوع فعالیت ســایت ها و 
پلتفرم های آنلاین فروش طلای آب شــده 
ورود کرده اســت کــه هدف از ایــن ورود، 
جلوگیــری از سوءاســتفاده های احتمالی 
و دفاع از حقوق شــهروندان اســت. پلیس 
امنیت اقتصادی با همکاری بانک مرکزی، 
اتاق اصناف و سایر ســازمان های مرتبط در 
تلاش است ســازوکارهای لازم برای ایجاد 
امنیت در این حوزه را تعریف و نظارت لازم 
را بر وبگاه هــا و تارنماهای فــروش آنلاین 
طلا اعمال کند.به گفته او، مقرر شده بانک 
مرکزی با همکاری اتاق اصناف نســبت به 
طراحی ســامانه پایش آنلاین اقدام کند و با 
تدوین و ابلاغ ضوابــط متقن، نظارت لازم و 
بر خط را بر وب گاه ها و تار نماهای فروش بر 

خط طلا داشته باشند.
ســردار رحیمی همچنین با تاکید بر اینکه 
با افرادی که در بســتر این ســایت ها بدون 
مجوزهای لازم فعالیت کننــد و همچنین 
کســانی که اقدام به خالی فروشی و اجاره 
طلا می کنند و یا به شکل های دیگر نسبت 
به انجام تعهدات خود به خریداران کوتاهی 
کنند به جرم اخــلال در نظــام اقتصادی 
برخورد قانونی خواهد شــد، گفته است که 
با هماهنگــی و پیگیری های صورت گرفته 
میزان یک تــن و ۲۰۰ کیلوگرم طلای ۱۸ 
عیار بــه ارزش بیش از ۶ همــت متعلق به 
وب گاه های فروش طلای آب شده به منظور 
جلوگیری هر گونه اقــدام مجرمانه در این 

حوزه به بانک های عامل کشور انتقال شد.

به وعده های رنگارنگ اعتماد نکنید!
به گزارش مهــر، در مجموع اگرچــه بازار 
طلای آنلاین مزایایی مانند ذخیره ســازی 
امن و ســهولت مبادلــه را ارائــه می دهد 
اما همانطور کــه ذکر شــد خطراتی مانند 
محدودیت هــای نظارتی و نوســانات بازار 
نیز وجــود دارد.بر همین مبنــا نیز با توجه 
به تجربیات تلخ گذشــته ماننــد کوروش 
کمپانی، کارشناســان و فعــالان بازار طلا 
تاکید دارند که خریــداران ضمن اجتناب 
از ســپرده گذاری در پلتفرم های غیرمجاز، 
به وعده های جــذاب اعتمــاد نکنند و در 
صورت تمایل به ســرمایه گذاری در طلا، از 
روش هــای مطمئن و قانونــی مانند خرید 
از طلافروشــی های معتبــر و دارای مجوز 
یــا ســرمایه گذاری در صندوق هــای طلا 

استفاده کنید.

رئیسعملیاتونظارتبورسکالاعنوانکرد

وش حراج همزمان تاثیری در قیمت سیمان دارد؟ ر

خریدار  رئیس عملیات و نظارت بازار فیزیکی شرکت 
بــورس کالای ایران دربــاره قیمت ســیمان در بورس 
توضیــح داد که بر اســاس داده های تاریخــی در فصل 
زمستان به علت نزدیکی به پایان سال و محدودیت های 
مربوط به انتهای ســال، تقاضا برای ســیمان با افزایش 
روبرو اســت، اما کشــف قیمت متکی به میزان عرضه و 
تقاضا است و روش حراج نقشــی در قیمت تعیین شده 

ندارد.
 ۱۸ دی ماه بود کــه مدل جدید حراج در بــازار فیزیکی 
بــورس کالای ایران بــا نام »حــراج هم زمــان« برای 
نخســتین بار در روند معاملات ســیمان عملیاتی شد 
که در این مدل ســفارش های قیمتی بر اســاس تحلیل 
معامله گــران اعم از میــزان عرضه، تقاضــا و اطلاعات 

هفته های قبل محصول ثبت خواهد شد.
با وجود اینکه عمر کوتاهــی از اجرای این مدل در بورس 
کالا می گذرد، اما در طــی روزهای اخیــر خبرهایی به 
گوش رســید که روش معاملاتی جدید،   قیمت سیمان 
تیپ ۱ و ۵  را در بــورس کالا به بیش از ۱۰ درصد افزایش 
داده و حتی به این مورد نیز اشاره شــد که قطعی برق یا 
گازی در کارخانه های ســیمان نبوده و روش معاملاتی 
مذکور موجب رشــد قیمت ها شده اســت که در همین 
راستا این موضوع را از بورس کالا و انجمن سیمان پیگیر 
شده و در راستای شفاف سازی موضوعات مطرح شده با 

مسوولان مربوطه به گفت وگو پرداختیم.
حمیدرضــا رحمنی - رئیــس عملیات و نظــارت بازار 
فیزیکی شــرکت بورس کالای ایران ، با اشاره به موضوع 
مطرح شــده در رابطه با افزایش قیمت سیمان تیب ۱ و 

۵ در بورس کالا به علت سیســتم جدید حراج در بورس 
کالا گفت: اساسا قیمتی که در بورس کالا کشف می شود، 
متاثر از دو فاکتور عرضه و تقاضا اســت که ماهیت اصلی 
بازار اســت. اگر عرضه افزایش پیدا کند به نسبت قیمت 
تعدیل شــده و کاهش پیدا می کند و اگر تقاضا افزایش 
داشته باشــد، بی شــک اثر آن بر قیمت کالا نیز برجای 
می ماند.وی ضمن تشــریح کمبود برق و گاز و اثر آن بر 
کاهش تولید و عرضه گفت: صنعت سیمان یکی از صنایع 
اســت که ناترازی های اخیر انرژی در کشور، گریبان گیر 
آن بوده و در ماه های اخیر، هم در حوزه گاز و هم در حوزه 
برق، صنعت سیمان دچار مشکل بود به طوری که انجمن 
تولیدکنندگان ســیمان، کف عرضه در بورس کالا را در 
آبان و آذرماه به یک میلیون و ۱۲۴ هزار تن کاهش داده 
که حدود ۱۸ تا ۲۰ درصد به طــور میانگین کاهش کف 

عرضه )هفتگی( را نشان می دهد.

با نزدیکی به پایان سال تقاضا بیشتر می شود
این مقام بورس کالا خاطرنشــان کــرد: از طرفی هر چه 
به پایان ســال نزدیک می شــویم، تقاضا بیشــتر شده 
و متقاضیــان تمایل دارند تا پیش از انتهای ســال خرید 
خود را ســریع تر انجام دهند؛ چراکه با نزدیک شــدن به 
پایان ســال و تعطیلات، مســائل و محدودیت هایی در 
حوزه حمل و نقل ایجاد می شــود که این مهم باعث شده 
تا همانطور که در انتهای ســال تقاضا بــرای همه کالاها 
بیشتر می شود، در صنعت ســیمان نیز این میزان تقاضا 

در پایان سال با افزایش روبرو باشد.
رحمنی گفــت: در هفته های اخیر نیــز، تقاضا افزایش 
داشته است. برای مثال در ســیمان تیپ یک و تیپ پنج، 
تقاضا از ٣۰۲ هزار تن در هفته گذشته به ٣۵۷ هزار تن در 
هفته جاری رسیده اســت. که نشان از افزایش نزدیک به 

۲۰ درصدی دارد.  
وی ادامه داد: عمده دلایل برای افزایش قیمت ریشــه در 
افزایش تقاضا به علت نزدیک شــدن به پایان سال دارد 

و داده هــای تاریخی در بورس کالا نیز نشــان دهنده آن 
اســت که هر چه به ماه های بهمن و اســفند و به عبارتی 
به پایان سال نزدیک تر می شویم، تقاضا با افزایش روبرو 

می شود.  

کمبود برق و گاز عرضه را کاهش داد
رئیس عملیات و نظــارت بورس کالا اظهــار کرد: با این 
حال، در رابطه با کاهش عرضه نیــز، موضوع ناترازی در 
حوزه انرژی مهم ترین دلیل است. بسیاری از شرکت های 
تولیدکننده در ماه های اخیر بــا قطعی گاز و برق و برخی 
دیگر با کمبود گاز و برق روبــرو بودند و در برخی از موارد 
حتی به علــت کمبود انــرژی ظرفیت تولیــدی برخی 
از تولیدکننــدگان به ۵۰ درصد ظرفیت رســید و حتی 
برخی از شرکت ها نیز برای چند روز با قطعی برق به طور 
کامل روبرو بودند. به عبارتی مشــکلات تامین انرژی در 
زمســتانی که در حال گذراندن آن هستیم، گریبان گیر 

صنعت سیمان نیز بوده است.  

اثرگذاری عامل مهم منطقه جغرافیایی
رحمنی افزود: عــلاوه بر این صنعت ســیمان به منطقه 
جغرافیایی نیز وابسته است. گاها اگر در قسمتی از کشور 
قیمت نوعی از ســیمان افزایش پیــدا می کند به معنای 
آن نیســت که قیمت ســیمان در آن منطقه در قیاس با 
مناطق دیگر گران تر اســت، بلکه به این خاطر است که 
هزینه حمل تاثیر بسیاری در قیمت سیمان دارد و امکان 
جایگزین برای خریداران در آن منطقه وجود ندارد. برای 
مثال برای خریدار در شــمال غرب کشــور امکان خرید 
ســیمان از مناطق دیگر مانند مرکز کشــور وجود ندارد 
چراکــه هزینه قیمت بالا اســت و برای خریــدار صرفه 

اقتصادی ندارد.  
وی در پایان خاطرنشان کرد: بنابراین ممکن است قیمت 
سیمان طی یک هفته در یک منطقه افزایش پیدا کند و 
طی هفته دیگر با کاهش روبرو باشــد. با این حال، بیشتر 

میانگین کلی قیمت ســیمان در منطقه لحاظ می شود و 
قیمت ســیمان صرفا متکی به مولفه اصلی بازار و اقتصاد 
یعنی عرضه و تقاضا اســت و روش حراج اثری در کشف 

نرخ آن ندارد.

توقفی در عرضه سیمان نداشتیم  
همچنین در ایــن رابطه، علــی اکبر الوندیــان – دبیر 
انجمن سیمان - به ایســنا گفت: در تابستان سال جاری 
و در اواســط خرداد ماه محدودیت برق صنایع ســیمان 
آغاز شــد که تا ۷۰ درصد از کوره ها متوقف شدند اما در 
اواسط شــهریور ماه شــرایط روبه بهبود رفت و تولید و 
عرضه به مدار قبل بازگشــت. با این حال در اواسط مهر 
ماه محدودیت گاز شروع شــد و متعاقب آن محدودیت 
برق نیز آغاز شــد و در خیلی از مناطق مرکزی، شــرق و 
شمال کشور بخشــی از کوره ها متوقف شدند به طوری 
که بســیاری از کارخانه ها قادر نبودنــد کف عرضه خود 
را رعایت کنند؛ به عنوان مثال طی چنــد هفته و تا حل 
شدن مسئله گاز، کف عرضه سیمان تهران به ۵۰ درصد 

رسید.
وی افزود: در حال حاضر نیز، برخی از مناطق شرق کشور 
و در مرکز منطقه آبیک نیز با محدودیت برق و گاز روبرو 
است و هیچ کدام از کارخانجات در حال حاضر برق و گاز 
۱۰۰ درصد ندارند. بــا این حال در بســیاری از مناطق 
تولیدی و از آنجایی که ذخیره تولید وجود داشت، عرضه 

متوقف نشد.  
دبیر انجمن ســیمان با اشــاره به مســائل مطرح شده 
در رابطه با سیســتم جدید حراج در بــورس کالا گفت: 
نکته ای که به سیســتم حراج مربوط می شود، این است 
که سیســتم جدید »حراج هــم زمــان«، از نظر زمانی 
ســاماندهی مطلوبی ایجاد کرده اســت. علی رغم آن، 
سیســتم جدید حراج تنها در بخش ســیمان آمیخته و 
سیمان سفید اجرا شــده که تنها نزدیک به ۱۰ درصد از 

بازار را شامل می شود.



اصفهان-مریـم مومنـی  بـا هـدف رفـع 
مشـکل ناتـرازی انـرژی و افزایـش پایـداری 
شـبکه های بـرق، همایشـی بـا موضوع تشـریح 
بـازار گواهـی صرفـه جویـی بـرق و آشـنایی بـا 
تجهیـزات و قوانیـن نیروگاه هـای تجدیدپذیـر 

بـا حضـور نماینـدگان سـاتبا، بخـش صنعـت 
اصفهـان و مسـئولین مرتبـط بـا انـرژی در اتاق 

بازرگانـی اصفهـان برگـزار شـد.
علی صفرنورالله ،عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی 
اصفهان در همایش تشریح بازار صرفه جویی برق 

در بورس انرژی و آشــنایی با تجهیزات و قوانین 
نیــروگاه های تجدیــد پذیر از بزرگــی دولت و 
مانعی در مقابل تولید و بخش خصوصی با توجه 
به هزینه های بالای دولــت و کوتاهی در تامین 

زیرساخت های انرژی صحبت کرد.
صفر نورالله، اســتقبال صنعتگران به همت اتاق 
بازرگانی اصفهــان از صندوق ســرمایه گذاری 
انرژی در جهت احداث نیروگاه های خورشیدی 
را فرصــت مطلوبی ارزیابی کــرد و گفت: در این 
برهه باید بخــش خصوصی و دولتی دســت در 
دســت هم به توســعه زیرســاخت ها و احداث 
نیروگاه هــای تجدیدپذیــر بصــورت متمرکز 

بپردازند.
مهنــدس مــرادی، مدیرعامل شــرکت توزیع 
برق اســتان اصفهان، در این همایش با اشاره به 
اهمیت صرفــه جویی در مصرف بــرق، گفت: با 
توجه به کمبود ســوخت نیروگاه ها، متاسفانه 

ناچار بــه اعمال محدودیت های برق شــده ایم. 
برای مقابله با این چالش، بهینه سازی مصرف و 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است.
وی افزود: بورس انرژی ایران بــا راه اندازی بازار 
گواهی صرفه جویی برق، فرصت مناسبی را برای 
صنعتگران فراهم کرده است تا با سرمایه گذاری 
در پروژه های بهینه ســازی مصــرف، علاوه بر 
کاهش هزینه های خود، به حفظ محیط زیست 

نیز کمک کنند."
در ایــن همایش، دکتر آتش پــر، مدیرکل دفتر 
سیاست گذاری و توسعه فضای کسب و کار ساتبا 
به تشریح سازوکار بازار گواهی صرفه جویی برق و 
مزایای آن برای صنعتگران پرداخت. همچنین، 
اطلاعات کاملی در خصوص تجهیزات و قوانین 

مربوط به نیروگاه های تجدیدپذیر ارائه شد.
صافی، رئیس ســندیکای صنعت برق اســتان 

اصفهان، نیز در این همایش بر اهمیت همکاری 
صنعتگران با شــرکت توزیع برق بــرای گذر از 
بحران انرژی تاکیــد کرد و گفــت: صنعتگران 
می توانند با استفاده از فناوری های نوین و بهینه 
سازی فرآیندهای تولید، نقش موثری در کاهش 

مصرف برق داشته باشند.
در پایان این همایــش، صنعتگــران حاضر در 
جلسه از فرصت پیش آمده برای پرسش و پاسخ 
با کارشناســان اســتفاده کردند و ابهامات خود 
را در خصوص بــازار گواهی صرفــه جویی برق 

برطرف نمودند.
با توجه به اهمیت موضوع انــرژی و لزوم کاهش 
مصرف برق، برگــزاری چنیــن همایش هایی 
می توانــد آگاهــی صنعتگــران را نســبت به 
فرصت های موجــود افزایش داده و آنــان را به 
سمت ســرمایه گذاری در حوزه انرژی های پاک 

سوق دهد.

فرصت طلایی برای صنعتگران اصفهانی؛ 

آشنایی با    بازار گواهی صرفه جویی برق

وگاه شهید رجایی  وج واحد شماره 4 بخاری نیر خر
برای انجام تعمیرات سنگین

قزوین-مریم نقدی  در فصل تعمیرات؛واحد شــماره 4 بخاری نیروگاه شــهید 
رجایی، به منظور انجام تعمیرات اساســی از مدار تولید خارج شد. جواد دوستی معاون 
مهندســی و برنامه ریزی با اعلام این خبر گفت: تعمیرات اساسی واحد 250 مگاواتی 
شماره 4 بخاری این نیروگاه طبق جدول زمان بندی اعلام شده و براساس دستوالعمل 
سازندگان تجهیزات واحد آغاز شد. دوستی با بیان جزییات این خبر تصریح کرد: در این 
دوره از فعالیت های تعمیراتی، دمونتاژ توربین، بازدیــد تمام پره های ثابت و متحرک، 
به همراه تعویض ســیل های پره ها، بازدید و در صورت نیاز، تعمیر یاتاقان ها، تعویض 
بخشــی از لوله های ســوپرهیتر و رهیتر، همچنین انجام عملیات ضخامت سنجی و 
تعیین عمر باقیمانده تجهیزات در معرض فشار و دمای بالا،تعویض عایق های معیوب، 
همراه با تعمیر کانال های دود خروجی از بویلر و تعمیر انواع والوها،رفع مشکلات مرتبط 
با برج های خنک کننده،بازدید و تعمیر الکتروپمپ هــا و الکتروفن ها و بازدید و تعمیر 
دیگر تجهیزات الکتریکی، ابزاردقیقی و کنترلی از مهم ترین اقداماتی است که از سوی 
متخصصان تعمیرات مکانیک، الکتریک و ابزاردقیق به انجام خواهد رسید. عضو هیات 
مدیره نیروگاه شهید رجایی بیان داشــت:به منظور هدفمند شدن تعمیرات و استفاده 
 )CM(بهینه از زمان،منابع و انرژی؛پیش از آغاز تعمیرات اساسی،گروه پایش وضعیت
، با استفاده از ابزارهای مخصوص،وضعیت تجهیزات را از قبیل:روانکاری،راندمان،نشت

ی،تلفات حرارتی،لرزش و ....بررســی نموده و براساس نتایج بدست آمده از بررسی ها و 
اندازه گیری ها؛با تمرکز بر نقاط از پیش شناسایی شده، تعمیرات آغاز شده و ادامه خواهد 
یافت. گفتنی است، هرســاله به منظور اطمینان از عملکرد واحدهای 13 گانه نیروگاه 
در تولید انرژی الکتریکی پایدار، واحدهای این نیروگاه متناسب با ساعت کارکرد آنها و 
براساس دستورالعمل های مربوطه تحت تعمیرات اساسی، نیمه اساسی و دوره ای قرار 
می گیرند که در این فصل از تعمیرات هم، 17 فعالیت تعمیراتی برنامه ریزی شده است 

که از اوایل مهرماه ، آغاز شده و تا پایان اردیبهشت سال1404 ادامه خواهد یافت.

پایی سیزدهمین نمایشگاه سراسری   بر
»گل و گیاه« در کرمانشاه 

کرمانشاه-حسنا فخارزاده  سرپرســت سازمان ســیما، منظــر و فضای سبز 
شهری شهرداری کرمانشــاه از آغاز به کار سیزدهمین نمایشگاه سراسری گل و گیاه 
در کرمانشــاه  خبر داد. مهدی هدایت زاده در این باره اظهار کرد: این نمایشــگاه از 7 
تا 12 بهمن ماه در محلی دائمی نمایشــگاه های بین المللی کرمانشاه واقع در انتهای 
پارک شــاهد دایر است. وی افزود: ســیزدهمین نمایشگاه سراســری گل و گیاه به 
مدت شش روز هر روز از ســاعت 15 تا 21 پذیرای بازدیدکنندگان است. سرپرست 
سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شــهرداری کرمانشاه تصریح کرد: همزمان 
با این نمایشگاه، نمایشگاه سوغات، صنایع دســتی و هدایای استان های مختلف نیز 
برپا شده اســت. هدایت زاده با بیان اینکه 70 غرفه در این نمایشــگاه فعالیت دارد، 
ادامه داد: سیزدهمین نمایشــگاه سراسری گل و گیاه در کرمانشــاه در وسعتی بالغ 
بر یک هزار و 700 متر مربع دایر شــده است. وی خاطر نشــان کرد: این نمایشگاه به 
عنوان یکی از مهم ترین رویدادهای سالانه در حوزه گل و گیاه، با حضور برجسته ترین 
تولیدکنندگان این صنعت از اســتان های مختلف کشــور از جمله تهران، مازندران، 
گیلان، مرکزی، همدان و کرمانشــاه دایر است. هدایت زاده با اشــاره به برنامه های 
جانبی این نمایشــگاه، بیان کرد: همه روزه از ســاعت 17:30 تا 1۸:30 به مدت یک 
ساعت آموزش رایگان کاشــت و نگهداری گل و گیاه آپارتمانی توسط مدرس مجرب 
این رشته در غرفه این سازمان به علاقمندان ارائه می شــود. وی شعار این نمایشگاه 
را "حفظ فضای ســبز؛ تداوم حیات" اعــلام کرد و گفت: هدف از برپایی نمایشــگاه 
سراسری گل و گیاه توسعه فضاهای ســبز، ترویج فرهنگ حفظ طبیعت و همچنین 
حمایت از تولیدکنندگان این حوزه است. سرپرست سازمان سیما، منظر و فضای سبز 
شهری شهرداری کرمانشاه در پایان گفت: این نمایشــگاه می تواند فرصتی مناسب 

برای آشنایی با تازه ترین دستاوردهای صنعت گل و گیاه باشد.

با حضورمدیرکل آموزش فنی و حرفه ای گلستان؛

نشست هم اندیشی با جامعه آموزش فنی و حرفه ای 
شهرستان کردکوی برگزار شد

گرگان-معصومه سادین  نشست هم اندیشــی با جامعه آموزش فنی و حرفه ای 
شهرستان کردکوی، با حضور حمزه کرایلو مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای گلستان و 
شهربانو برهانی سرپرست فرمانداری کردکوی برگزار شد. کرایلو در این نشست ضمن 
توجه به توسعه بخش خصوصی، گفت: حمایت از آموزشگاه های فنی و حرفه ای آزاد در 
شهرستان می تواند تاثیر بسیار مثبتی بر رشد اقتصادی، افزایش اشتغالزایی و کاهش 
آسیب های اجتماعی داشته باشد.وی بیان کرد: تمام برنامه ریزی ها و تلاش های اداره 
کل آموزش فنی و حرفه ای  استان در رفع موانع و مشکلات حوزه بخش خصوصی است 
و امیدواریم در سال آینده همانند سال جاری تســهیلات خوبی را جهت به روزرسانی 
و تامین تجهیزات آموزشی در آموزشگاه های آزاد داشته باشیم سرپرست فرمانداری 
کردکوی گفت: دغدغه شهرستان، تولید،اشتغال و معیشت اســت و یکی از راه های 
دستیابی به این موضوع توسعه و گسترش آموزش های مهارتی است.وی افزود: تلاش 
خواهیم کرد با برگزاری نشست های تخصصی با آموزشــگاه های فنی و حرفه ای آزاد 
شهرستان، مشکلات و موانع موجود در حوزه آموزش های فنی و حرفه ای شهرستان را 
مرتفع کنیم.شایان ذکر است در این جلسه نمایندگان آموزشگاه های فنی و حرفه ای 

آزاد و بخش دولتی مطالب و موضوعات خود را مطرح کردند. 

معاون امنیتی و انتظامی استاندار مطرح کرد:

تشدید مقابله با قاچاق انواع مواد مخدر 
وان گردان در اصفهان ر

اصفهان-مریم مومنی  معاون امنیتی و انتظامی اســتاندار اصفهان گفت: مقابله 
با قاچاق انواع مــواد مخدر به خصوص روان گردان در اصفهان به منظور پیشــگیری از 
اعتیاد نوجوانان و جوانان تشدید می شــود. اکبر صالحی در بازدید از دبیرخانه شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان اظهار کرد: اولویت اصلی آینده تشدید برنامه های 
مقابله با قاچاق انواع مواد مخدر و روان گردان و تقویت فعالیت در حوزه پیشــگیری از 
گرایش به اعتیاد در سطح استان است. وی با تأکید به اینکه فعالیت ثمربخش در حوزه 
اعتیاد نیازمند عزم جدی مدیران استان است، تصریح کرد: طرح ملی مبارزه همه جانبه 
با مواد مخدر روان گردان و پیش ســازها در راستای عملیاتی شدن اجرای برنامه هفتم 
توسعه یکی از خواسته های جدی این معاونت است. معاون امنیتی و انتظامی استاندار 
اصفهان یکی از گروه هایی همواره در معرض آسیب جامعه را نوجوانان و جوانان دانست 
و گفت: بر همین اساس تجهیز جامعه به آموزش های پیشگیری از اعتیاد یک امر لازم 
و ضروری است. صالحی با اشاره بر لزوم تقویت فعالیت های حوزه مقابله و پیشگیری از 
گرایش به اعتیاد مواد مخدر روان گردان ها بیان داشت: امروز دشمن از طریق جنگ نرم 
و با گسترش مواد مخدر در جامعه به خصوص در بین نوجوانان و جوانان در پی ضربه به 
کیان مقدس جمهوری اسلامی ایران است که با توجه به ویژگی های دوره نوجوانی و نیاز 
به هیجان طلبی و کنجکاوی، مسئولان استان با هنجارسازی و ایجاد محیطی سالم در 

مدارس می توانند ازورود آسیب ها و مسائل اجتماعی پیشگیری کنند.

خبر

سـاوه- دانیـال کریمـی  معـاون اسـتاندار مرکـزی و 
فرماندار سـاوه گفـت: جایگاه این شـهر بـه دلیـل ظرفیت ها 

و شـرایط ویـژه در کشـور، بالاتـر از وضـع موجود اسـت.
مهنـدس سـید مهـدی حسـینی در نشسـت بـا شـهردار، 
اعضای شـورای اسـلامی شـهر و مدیران شـهری سـاوه، بیان 
داشـت: خداونـد متعال را شـاکریم که پـس از سـالها خدمت 
در شهرسـتان سـاوه توفیـق نصیـب بنـده شـد تـا بتوانـم در 
سـنگر دیگـری خدمـت مـردم عزیـز شهرسـتان باشـم و 
بتوانـم، گامـی در جهـت حل مشـکلات شهرسـتان بـردارم.
وی ادامـه داد: زمـان مسـئولیت بنـده بـه عنـوان شـهردار 
سـاوه در سـال 96 با اجرای برنامه ششـم توسـعه همراه شـد 
و بـا اجـرای قانـون تجمیـع مالیـات بـر ارزش افـزوده بودجه 
شـهرداری بـه حـدود یـک پنجـم کاهـش یافـت و ایـن امـر 
موجـب بحـران بـزرگ مالی در مدیریت شـهری سـاوه شـد.
وی تصریح کـرد: اما در آن شـرایط سـخت و دشـوار بـا اتکال 
بـه خداونـد متعـال، عـزم و توانمنـدی نیروهـای خانـواده 

بـزرگ شـهرداری در آن وضعیـت هـم دسـت از تـلاش 
برنداشـتیم و کارهـای بزرگـی را در شـهر آغـاز کردیـم.

مهندس حسینی اظهار کرد: ما در آن شرایط سخت با وجود 
یکسال شهرداری،  بودجه  برابر  دو  اندازه  به  مالی  بحران 
پروژه های بزرگی مانند شهرک صنوف مزاحم و کمربندی 
های شرق و شمال را در شهر کلنگ زنی کردیم و با یاری 

خداوند اکثر آن پروژه ها هم به ثمر نشست.
وی با بیان اینکه ما توانستیم درسخت ترین شرایط بحرانی 
کشتی طوفان زده شهرداری را به ساحل امن برسانیم، افزود: 
اکنون مردم هم انجام آن های کارهای بزرگ را طلب می کنند 
زیرا پتانسیل برای کارهای بزرگ در ساوه زیاد است و مردم 

منتظرند تا شاهد کارهای بزرگی در شهر باشند.
فرمانـدار سـاوه یـادآور شـد: جایـگاه شـهر سـاوه بـه دلیـل 
شـرایط ویـژه و خـاص بـودن بالاتـر از وضـع موجـود اسـت 
ایـن در حالیسـت کـه هـم اینـک نارسـایی و کمبودهـای 

زیرسـاختی زیـادی را در شـهر شـاهد هسـتیم.

وی گفـت: بطور مثـال ما در حـال حاضر شـاهد پاییـن بودن 
نشـاط اجتماعی در شهرسـاوه هسـتیم که علاوه بـر کارهای 
فرهنگـی، وضعیـت کالبدی شـهر کـه تاثیرگـذار بـر روحیه 

مردم اسـت هـم وضعیـت خوبی نـدارد.
مهندس حسینی ادامه داد: امروزهمانند آن روزها که خط 
شکن انجام پروژه های ساوه بودیم، شما مدیران شهری را 
حمایت خواهم کرد تا در این مسیر حرکت کنید و با توجه به 
اشرافیت بنده به شهر و مشکلات شهر در حوزه های مختلف 

ما در انجام این مهم بسیار جلوتر هستیم .
وی در بخـش دیگـری از سـخنانش اظهـار داشـت: یکـی 
از حلقه هـای مفقـوده در شـهر سـاوه میـز کار و تعامـل بیـن 
مدیـران اسـت چـون میـز کار گروهـی یـک ابـزار قدرتمنـد 
اسـت که می توانـد بهبـود هماهنگـی، افزایـش بهـره وری و 

بهبـود مدیریـت منابـع را بـه ارمغـان بیـاورد.
وی ادامـه داد: بطـور مثـال سـاوه هـم اینـک دارای 700 
واحـد صنعتی اسـت کـه هیـچ یـک از ایـن صنایـع تاکنون 

بـه عنـوان آلاینـده معرفـی نشـده اند و ما سـالانه رقـم قابل 
توجهـی را از عـوارض آلایندگـی برای شهرسـتان از دسـت 
می دهیـم و دلیـل اصلـی آن عـدم هماهنگـی دسـتگاهای 

ذیربـط بـوده اسـت.

استان مرکزی
معاون استاندار مرکزی و فرماندار ساوه:

جایگاه ساوه بالاتر از وضع موجود است

ایلام -محمدرضا فرجی  رئیس آموزش نیروی انســانی 
شرکت پالایش گاز ایلام از برگزاری 21 هزارو 450 نفر ساعت 
دوره آموزشی در 9 ماهه نخست امســال خبر داد و گفت:این 
آموزش ها در حوزه های تخصصی، عمومی، فرهنگی و بهبود 
مدیریت بوده که نقش مهمی در تحقق اهداف سازمان داشته 
است. به گزارش روابط عمومی؛ حســین قمری افزود: از این 
تعداد دوره آموزشی، ۸ هزارو 250 نفر ساعت فنی تخصصی، 
10 هزارو ۸50 نفر ساعت عمومی فرهنگی و 2 هزارو 350 نفر 

ساعت بهبود مدیریت بوده است.
وی اظهار داشــت: دوره ها و کارگاه های آموزشی برگزار شده 
با رعایت الزامات مندرج در اســتاندارد ایزو 10015 ویرایش 
2019 که مدت سه سال از پیاده ســازی آن در واحد آموزش 

نیروی انسانی گذشته بوده است.
رئیس آموزش نیروی انســانی شــرکت پالایش گاز ایلام با 
بیان اینکه تدوین اســتاندارد های شــغلی صلاحیت حرفه 
ای نیروهای پیمانکاری در راســتای تفاهم نامه عقد شــده 
شــرکت ملی گاز با ســازمان فنی حرفه ای از جمله اقدامات 
شاخص واحد آموزش این شــرکت بوده است، گفت:میزبانی 
دو کارگروه تخصصی با عنوان" کارگاه مرکــزی " و " برنامه 
ریزی تعمیــرات " از مجموع 17 کارگروه را بر عهده داشــته 
و با برگزاری منظم 6 جلسه هم اندیشــی در فواصل زمانی 2 
ماهه نسبت به تدوین استاندارد های شغلی صلاحیت حرفه 
ای نیروهای پیمانکاری اقدام و به نحو شایســته ای به انجام 

رسانده است.

قمری تأکید کرد:بیش از 6 هزار 7۸0 نفرساعت دوره آموزشی 
برای خانواده های کارکنان در حوزه هــای افزایش اعتماد به 
نفس و عزت نفس، فن بیان و ســخنوری، مهــارت نه گفتن و 

زبان انگلیسی، برنامه ریزی و اجرا شده است.
وی اظهار داشت:پیشرفت 50 درصدی پروژه آموزشی"طرح 
ریزی آموزش و توســعه منابع انســانی با رویکرد طراحی و 
برگزاری آکادمی توسعه مدیران شرکت پالایش گاز ایلام" با 
همکاری شــرکت مجری )ایلیا( که تاکنون بالغ بر یک هزار و 
۸00 نفر ســاعت آموزش حضوری در داخل و خارج از محل 
شــرکت و یک هزارو 500 نفر ســاعت آموزش آنلاین و غیر 
حضوری شامل جلسات کوچینگ ســازمانی برای تعداد 32 

نفر از مدیران میانی برگزار شده است.

ایلام
در ۹ ماه نخست امسال انجام شد؛

برگزاری بیش از ۲۱ هزار نفر ساعت آموزش در پالایشگاه گاز ایلام 

اردبیل-افســون جبــارزاده  مدیرعامل شــرکت 
شهرک های صنعتی استان اردبیل از افتتاح 4 پروژه عمرانی 
در شهرک ها و نواحی صنعتی اســتان در دهه مبارک فجر با 

اعتبار 900 میلیارد ریال خبر داد.
هاشــم علایی در جمع خبرنگاران ضمن تبریک فرا رسیدن 
چهل و ششمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی 
ایران و دهه مبارک فجر اظهار کرد: امروز شــاهد پیشرفت ها 
و دستاوردهای بســیار خوبی در حوزه های مختلف هستیم 
که حوزه صنعت استان نیز نسبت به ســالیان گذشته از رشد 
چشمگیری برخوردار بوده اســت که همه این پیشرفت ها در 

سایه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران بوده است.
وی در ادامه ضمن تشــریح برنامه های دهه  فجر، اظهار کرد: 
در این دهه، 4 پروژه عمرانی با اعتبــار 900 میلیارد ریال در 

سطح شــهرک ها و نواحی صنعتی اســتان مورد افتتاح قرار 
می گیرد که با بهره برداری از ایــن طرح های عمرانی، ضمن 
ارتقاء زیرســاخت های ســرمایه گذاری، زمینه های تولید 
و اشتغال در سطح شهرک های صنعتی اســتان نیز افزایش 

خواهد یافت.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی اســتان اردبیل، 
افزود: پروژه های آبرســانی به ناحیه صنعتی پــارس آباد با 
اعتباری بالغ بر 400 میلیارد ریال، آســفالت جاده دسترسی 
و برخی از معابر شــهرک صنعتی اردبیل1 با اعتباری بالغ بر 
150 میلیارد ریال، آســفالت برخی از معابر شهرک صنعتی 
اردبیل2 با اعتبــاری بالغ بر 300 میلیارد ریال و روشــنایی 
معابر ناحیه صنعتی نیر با اعتباری بالغ بــر 40 میلیارد ریال 
از جمله پروژه هایی خواهد بود که در دهه فجر مورد افتتاح و 

بهره برداری قرار می گیرد.
وی اظهار کرد: ایجاد زیرساخت ها و فراهم کردن زمینه های 
حضور سرمایه گذاران در اســتان، یکی از دغدغه های مهم و 
جدی این شرکت است که خوشبختانه با حمایت مسئولان، 
در ســال جاری شــاهد اجرای بیش از 20 پــروژه عمرانی با 
اعتباری بالغ بر 3500 میلیارد ریال در ســطح شــهرک های 

صنعتی استان هستیم.
علایی یادآور شــد: 20 شــهرک  و ناحیه صنعتی با مجموع 
مساحت 1400 هکتار به عنوان مراکز تولید و اشتغال استان 
اردبیل محسوب می شوند که 1600  قرارداد حق بهره برداری 

زمین در این شهرک ها با سرمایه گذاران منعقد شده است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اردبیل، تصریح 
کرد: شــرکت شــهرک های صنعتی به عنوان یک ســازمان 

توسعه ای، نقش مهمی در جذب سرمایه گذاران و حمایت از 
واحدهای تولیدی دارد که از تمامی ظرفیت های ممکن برای 

تامین زیرساخت های مورد نیاز آنان استفاده خواهد شد.

اردبیل
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان خبر داد:

وژه عمرانی در نواحی صنعتی اردبیل در دهه مبارک فجر افتتاح ۴ پر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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شهردار :

ج سامان گرفت خیابان های شهر کر
کرج-ترنم مظفری  شــهردار کرج از تولیــد و توزیع 200 
هزار تن آســفالت در 10 ماه گذشته از ســال جاری خبر داد و 
این کار را نتیجه عملکرد مطلوب کارخانه آسفالت شهرداری و 

سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری عنوان کرد.
مهرداد کیانی ضمن اعلام این خبر اظهار کرد: این میزان تولید 
در حالی انجام گرفته اســت که ما در ســال جاری با مشکلات 
متعددی از جمله کمبود قیر به عنوان یکی از اساسی ترین مواد 
اولیه تولید آسفالت، دست به گریبان بودیم. ضمن اینکه قیمت 
این ماده در ســال جاری به دو برابر افزایش پیــدا کرد و باعث 
تحمیل هزینه های مضاعف به شهرداری شد.کیانی، با اذعان بر 
اینکه این مشکلات با حمایت شورا و همکاری همه بخش های 

مرتبط در مجموعه شهرداری رفع شــد، بیان کرد: تیم اجرایی 
شهرداری با توجه به اهمیت موضوع آســفالت معابر به اجرای 

عملیات در سطح مناطق 10 گانه کرج می پردازد.
به گفتــه وی، این مجموعه تــلاش می کند با انجــام عملیات 
تراش و روکش مکانیزه آســفالت، معابر شــهری را برای تردد 
شهروندان در شرایط مساعد و مناسبی قرار دهند.این مسئول، 
از برنامه ریزی برای اجرای عملیات مکانیزه آســفالت بویژه در 
مناطق کمتربرخوردار خبر داد و بیان کرد: علاوه بر این تاکنون 
عملیات آسفالت  در بسیاری از معابر اصلی و فرعی شهر به اجرا 

درآمده است.
شــهردار کرج، با اشاره به اینکه در ســال های گذشته اقدامات 

مرتبط با عملیات تراش و روکش مکانیزه آســفالت به صورت 
انحصاری توســط ســازمان عمران انجام می گرفته اســت، 
خاطرنشــان کرد: برای نخستین بار در ســال جاری این اقدام 
علاوه بر سازمان مذکور توسط مناطق تابعه شهرداری کرج نیز 
به اجرا در می آید.کیانی، تصریح کرد: لازم است در سال آینده 
مناطق با برنامه ریــزی دقیق تر، قراردادهــای تراش و روکش 
مکانیزه با پیمانکاران را در فصول گرم سال منعقد کنند تا اکیپ 
های اجرایی بتوانند از ظرفیت کار در شــب نیز بهره مند شوند.
به گفته کیانی، با این اقدام شــاهد حضور پیمانکاران در فصول 
سرد سال که شرایط جوی برای تولید و اجرای آسفالت مناسب 

نیست، نخواهیم بود. 

 طی دهه فجر انجام می شود؛

افتتاح و بهره برداری از ۱۸۵ عمرانی و اقتصادی در گرگان
گرگان-معصومه سادین   فرماندار گرگان از افتتاح و بهره 
برداری 1۸5 پروژه عمرانی و اقتصادی و اشــتغال با اعتبار دو 
هزار و 714میلیارد تومان طی دهه فجر در این شــهر خبر داد. 
علی نصیبی در قرارگاه ســتاد خبری دهه فجر استان گلستان 
اظهار کرد: در دهه فجر امســال 1۸5 پروژه عمرانی، اقتصادی 
و اشــتغالزایی با اعتبار دو هزار و 714 میلیــارد تومان افتتاح و 
آغاز عملیات اجرایی می شــود که از لحاظ اعتبار پروژه، نسبت 
به سال گذشته 9/91 درصد افزایش یافته استفرماندار گرگان 
افزود: در ایام دهه فجر ۸5 برنامه فرهنگی در نظر گرفته شــده 
که در شهر ها و 95 روستای شهرســتان و دهستانها برگزار می 

شــود.وی بااشــاره به اینکه از 1۸5 پروژه عمرانی 167 پروژه 
افتتاح و 1۸ پروژه آغاز عملیات اجرایی اســت، گفت: در بخش 
افتتاح، بیشــترین پروژه ها مربوط به راهداری، شــهرداری و 
شرکت توزیع نیروی برق و در بخش کلنگ زنی از لحاظ اعتبار 
راه و شهرســازی، راهداری و شهرداری بیشــترین پروژه ها را 
دارند.نصیبی تصریح کــرد: مهم ترین پــروژه های اقتصادی 
در حوزه عمرانی، پروژه 450 واحدی مجتمع های مســکونی 
آفتاب یک گرگان با اعتبار یک هزار و 796 میلیارد تومان است.
وی با اشاره به اینکه 1۸4 پروژه عمرانی، اقتصادی، قابل افتتاح 
با ســه هزار و 169 میلیارد تومان اعتبار داریــم، بیان کرد: در 

ایام دهه فجــر تمام تمرکز ما بر تکمیل پــروژه های نیمه تمام 
اقتصادی اســت.وی در خصوص معضــلات موجود در گرکان 
گفت: بزرگترین چالش گرگان، مشکل آب شرب است بطوری 
که 95 درصد آب شرب شهرستان گرگان متوصل به منابع زیر 
زمینی است.فرماندار گرگان ادامه داد: ترافیک گرگان، تاخیر 
در تکمیل کمربندی، وســعت زیاد حاشیه نشینی، مشکل در 
تامین برق، فرسودگی بیمارستان های موجود در شهر، فقدان 
اراضی دولتی برای اجــرای پروژه های عمرانی زیر ســاختی، 
کمبود مدرسه در جنوب شهر را از دیگر معضلات شهر گرگان 

اعلام کرد و گفت باید تدابیری برای آن اندیشیده شود



سناریوهای مسیر حرکت سرمایه پس از حذف گواهی ۳۰ درصدی

بانک و بیمه
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رشد ۳6 درصدی سود خالص بانک تجارت
بانک تجارت یکــی از موفق تریــن بانک های 
ایران در شــاخص بهره وری ســرآمد شد و در 
۹ ماهه نخســت ۱۴۰٣ موفق شد سود خالص 
خود را ٣۶.۲ درصد رشــد دهد و به حدود ۷۵ 
هزار و ۸۷۹ میلیارد ریال برســاند و به ازای هر 
سهم ۲۵۴ ریال سود شناسایی کند. سرآمدی 
این بانک در بهــره وری منابع و فاصله گرفتن از 
بانکداری سنتی ریشه در یک پوســت اندازی و تحول دست کم ٣ ساله 
دارد که باعث شــده بانک تجارت به گزینه نخست بســیاری از فعالان 

اقتصادی و مردم تبدیل شود.
 به گزارش خریدار، پیش بینی می شــود با نهایی شدن افزایش سرمایه 
تا پایان ســال، بانک تجارت با فاصله زیاد نســبت به دیگــر بانک ها به 
بزرگترین بانک بورسی ایران تبدیل شود و نسبت کفایت سرمایه اش را 

از حد استاندارد تعیین شده بالاتر ببرد.
بانک تجارت، موفق شده با تغییر الگوی کسب وکار مبتنی بر بهره وری 
منابع و ارائه خدمات متناسب با نیاز مشتریان، به بالاترین میزان درآمد 
از محل کارمزد دســت یابد. این موفقیت بیانگر این واقعیت اســت که 
مســیر درآمدزایی و رســیدن به ســود پایدار در یکــی از موفق ترین 

بانک های ایران، متمایز با شیوه بانکداری سنتی تعریف شده است.
بانک تجارت در ۹ ماهه نخست امسال بر اساس گزارش فعالیت ماهانه 
منتشر شده ۱٣ بانک بورسی، ۲۶.۵ درصد از سپرده های قرض الحسنه 
جاری، ۱۲.۷ درصد ســپرده های قرض الحسنه پس انداز، ۱۱.۸ درصد 
ســپرده های کوتاه مدت و ۱٣.۷ درصد ســپرده های ســرمایه گذاری 
بلندمدت را به خــود اختصاص داده و ۱۶.٣ درصد از کل ســپرده های 
ریالی بانک های منتخب و ۱۱.۸ درصد از سپرده های ارزی در این بانک 

جریان دارد.
قرار گرفتــن بانک تجــارت در جایگاه نخســت درآمدهــای کارمزد 
بانک های منتخب با ســهم ۲۴.۴ درصدی مهر تاییدی اســت بر اینکه 
این بانک در تلاش است تا وابســتگی خود را به درآمدهای مشاع کمتر 
کند و به مدیریت بهینه تجهیز و تخصیــص منابع، در جاده درآمدهای 
پایدار گام بردارد. تغییری رهبردی در بانک داری که باعث شده خالص 
درآمد کارمزدهای بانک تجارت در ۹ ماهه نخست سال گذشته با رشد 
۵۱ درصدی به رقم ۱۲۰ هزار و ۶۴۰ میلیون ریال برسد و دست کم یک 
چهارم از کل درآمد غیرمشــاع بانک های منتخب را به خود اختصاص 

دهد و صدر جدول را در دست بگیرد.

»سپینو« بانک صادرات ایران یک میلیونی شد
»ســپینو« پلتفرم بانکــداری دیجیتال بانک 
صادرات ایران با گذشت بیش از ۷ ماه از آغاز به 
کار و با اســتقبال عمومی، از یک میلیون نصب 

فراتر رفت.
به گزارش خریدار به نقل از روابط عمومی بانک 
صادرات ایران، تعداد نصب اپلیکیشــن سپینو 
از یک میلیــون نصب فراتر رفت و اســتفاده از 
خدمات بانکی متنوع این پلتفرم، کارنامه موفقی از اســتفاده کاربران 
و مشــتریان طی بیش از ۷ ماه از رونمایی این نرم افزار برجای گذاشته 

است.
در این مدت، بیش از شش میلیون و ۴۲۹ هزار تراکنش به مبلغ بیش از 
۴٣٣هزار میلیارد ریال از طریق سپینو انجام شده و عملکرد قابل قبولی 
در بین متقاضیان خدمات بانکــداری غیرحضوری بانک صادرات ایران 

به وجود آورده است.
افتتاح حساب جدید غیرحضوری، انتقال به حساب، پایا، ساتنا، کارت 
به کارت، پل، درخواســت صدور کارت، خرید شــارژ، پرداخت قبض، 
بسته اینترنتی، فعال ســازی پیامک و ســایر خدمات متنوع بانکی، از 
جمله خدمات قابل ارائــه در محصول راهبردی نویــن بانک صادرات 

ایران است.

کسب رتبه C4 بانک سپه در ارزیابی مدل تعالی 
۳4۰۰۰ منابع انسانی

 بانک سپه با شرکت در ارزیابی مدل تعالی منابع انسانی ٣۴۰۰۰ با یک 
سطح پیشرفت نسبت به سال گذشته، موفق به کسب رتبه C۴ شد.

به گزارش  خریــدار به نقل ازپایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه ،جایزه 
تعالــی ٣۴۰۰۰ در پایان هشــتمین کنفرانس ملی منابع انســانی که 
دوم و ســوم بهمن ماه در دانشکده مدیریت دانشــگاه تهران با حضور 
اساتید،خبرگان منابع انسانی کشور، ســازمانها و شرکت های دولتی و 

خصوصی برگزار شد، به بانک سپه تعلق گرفت.
  مدل تعالی ٣۴۰۰۰ با بررســی و ارزیابی فرآیندهای منابع انســانی و 
حوزه های مرتبط به آن مانند استراتژی ها و ساختار سازمانی، ریسک 
منابع انسانی و … نسبت به تعیین ســطح بلوغ سازمان در حوزه منابع 

انسانی و ارایه راهکار برای بهبود و تعالی عمل می کند.
  در کســب این رتبه، مدیران و کارشناســان ادارات کل ذیربط ، نقش 
فعال و موثری داشــتند و اداره کل توســعه مدیریت و انتصابات متولی 

ارزیابی و شرکت در جایزه بود.

سخنگویشرکتملیگازایرانخبرداد
 مصرف ۷۳ درصد گاز در بخش خانگی

 با تداوم سرما
 سخنگوی شرکت ملی گاز ایران گفت: ۷٣ درصد از کل گاز تحویلی به 
شبکه سراسری به بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء تخصیص یافته 

است.

به گزارش شرکت ملی گاز ایران، سیدحسن موسوی با بیان اینکه ۸۷٣ 
میلیون مترمکعب گاز طبیعی به شبکه سراســری تحویل شده است، 
افزود: ۶٣۹ میلیون مترمکعب آن در بخش خانگــی، تجاری و صنایع 

جزء مصرف شده است.
سخنگوی شــرکت ملی گاز ایران اظهارداشــت: حجم مصرف گاز در 
بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء دیروز نسبت به روز مشابه پارسال ۴ 

درصد افزایش داشته است.
گفتنی اســت؛ پس از برودت هــوا و پیش بینی کاهش دما، مســعود 
پزشــکیان، رئیس جمهوری، محســن پاک نژاد، وزیــر نفت و جمعی 
از مسئولان کشــور با هدف مصرف بهینه و تأمین سوخت زمستانی با 
انتشار پیام های تصویری یا مکتوب از مردم برای مشارکت در پویش »۲ 

درجه کمتر« دعوت کردند.

شعبه

و نیر

خریدار  تغییر ریل در سیاست های پولی 
می تواند تأثیرات مختلفــی بر اقتصاد ایران 
داشته باشــد و ســرمایه ها را به مسیرهای 

جدید سوق دهد.
 بانــک مرکــزی از یازدهم بهمن مــاه و با 
پایان یافتن دوره یکســاله گواهی ســپرده 
٣۰ درصدی سیاســت های جدیدی را در 
پیش خواهد گرفت کــه می تواند نقدینگی 
۲۸۰ هزار میلیارد تومانی این گواهی ها را به 
سمت بخش های مولد و طرح های تولیدی 
جذب کند یا اینکه بازارهای مالی را با نوسان 
های شدید مواجه کرده و حتی رشد تورم را 

تشدید کند.
گواهی های ســپرده ٣۰ درصدی که سال 
گذشــته به میزان ۲۸۰ هزار میلیارد تومان 
منتشر شــدند، نقشــی کلیدی در جذب 
نقدینگــی از بازارهــای مــوازی و تقویت 
ســپرده های بانکــی ایفــا کردند. بــا این 
حال، بانــک مرکزی تصمیم بــه تغییر این 
سیاســت ها گرفته تا نقدینگی موجود را به 
بخش های مولد اقتصاد بــا نرخ متغیر ۲۵ تا 
٣۰ درصدی هدایت کند. تصمیم انتشــار 
گواهی های سپرده جدید با نرخ سود متغیر، 
فرصتی برای سرمایه گذاران فراهم می کند 
تا در طرح های تولیدی و پیشران مشارکت 

کنند.
در سیاســت جدیــد بانــک مرکــزی، 
گواهی های سپرده با نرخ سود متغیر معرفی 
خواهند شد. این نرخ سود براساس بازدهی 
داخلی )IRR( هر پروژه تعیین می شــود و 

در بازه ۲۵ تا ٣۰ درصد قرار دارد. 
این تغییر در مقایســه با مدل قبلی که نرخ 
سود ثابت داشت، انعطاف پذیری بیشتری به 
بانک ها می دهد تا بــه تأمین مالی طرح های 
تولیــدی و ســرمایه گذاری های اقتصادی 
کمک کنند. هدف اصلی این سیاست، جذب 
نقدینگی ســرگردان و هدایت آن به سمت 
بخش های مولد و اســتراتژیک اســت تا از 

ایجاد رکود و بی تعادلی در بازارهای مختلف 
جلوگیری شود.

همتی: قرارشد بانک مرکزی به 
درخواست بانکها نرخ سود را تعیین 

کند
عبدالناصر همتــی وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی روز چهارشــنبه و در حاشیه جلسه 
هیات دولت در این رابطه گفت: این گواهی 
سپرده، عام نیست و نرخ آن با توجه به پروژه 
تعیین می شــود. قرار شــد بانک  مرکزی 
براساس درخواست بانک ها و تعیین پروژه، 

نرخ سود آن را تعیین کند.
با این حال تغییر ریل در سیاست های پولی 
می تواند تأثیرات مختلفــی بر اقتصاد ایران 
داشــته باشــد. با توجه به بازدهی جذاب و 
بدون ریســک این گواهی ها، این سیاست 
ممکن اســت به جذب نقدینگــی و تقویت 

بخــش تولید کمــک کند. این سیاســت 
می تواند از رکود در سایر بازارها جلوگیری 

کرده و ثبات مالی ایجاد کند.
با این حال، کارشناســان اقتصادی نگران 
تأثیرات منفی این سیاست  بر سایر بخش ها 
هســتند. نرخ های بهره بالا می تواند موجب 
افزایش هزینه های تولید در اقتصاد شــود. 
همچنین، در شرایطی که نقدینگی زیادی 
به سمت گواهی های جدید هدایت می شود، 
احتمال بازگشت بخشــی از این نقدینگی 
به بازار ســرمایه وجود دارد که ممکن است 
موجب نوسانات و افزایش ریسک در بورس 
و سایر بازارها شود.یکی از مسائل اصلی که 
بانک مرکزی باید به آن توجــه کند، نحوه 
هدایت نقدینگی اســت. با توجه به شرایط 
اقتصادی کشور، تحریم ها، ریسک سیاسی 
و رشــد در بازارهای مختلف، نقدینگی این 
اوراق به احتمال زیاد به چند گزینه محدود 

»صندوق های بورســی و بانکی؛ بازارهای 
طلا، ارز و رمزارز و یــا تامین مالی جمعی« 

هدایت خواهند شد.

صندوق های بورسی و بانکی
 با ریسک پذیری پایین

این صندوق هــا می توانند به عنــوان اولین 
مقصد نقدینگی موجود در گواهی سپرده ها 
عمل کنند. در شــرایط کنونی، بسیاری از 
سرمایه گذاران تمایل دارند که سرمایه های 
خــود را در صندوق های با ریســک پایین 
نگهــداری کننــد. ایــن صندوق هــا بــا 
ســرمایه گذاری در دارایی های کم ریسک 
و کم نوســان، می توانند یــک راه حل امن 
برای حفظ ارزش نقدینگی باشــند. با این 
حال از آنجایــی که نرخ ســود حال حاضر 
این صندوق ها پایین تر از ٣۰ درصد اســت 
)این صندوق ها معمولا نرخ ســود موثر ٣۰ 

درصدی را پرداخت می کنند( از هم اکنون 
برخی از آنهــا نرخ های ســود بالاتری را به 

سپرده گذاران اعلام می کنند.

بازارهای ارز، طلا و رمزارز
در شرایط تورمی و بی ثباتی بازارهای مالی، 
ســرمایه گذاران معمولاً به بازارهایی چون 
ارز، طلا و رمزارز روی می آورند. این بازارها 
به دلیل قابلیت حفــظ ارزش دارایی ها برابر 
کاهش قــدرت خرید پول ملــی، جذابیت  
دارند.  از سوی دیگر ظرف چند ماه گذشته 
نرخ ارز و طلا به شــدت افزایش یافته و این 
موضوع می تواند بــه طمع افراد برای حضور 

در این بازارها منجر شود.

کرادفاندینگ و تأمین مالی جمعی
بخش دیگــری از نقدینگی ممکن اســت 
بــه ســمت پروژه هــای کرادفاندینگ یا 
تأمین مالــی جمعی حرکت کنــد. با توجه 
بــه رشــد اســتارتاپ ها و نیاز بــه تأمین 
مالی بــرای پروژه های نوآورانــه، این بازار 
می تواند به عنوان یک مقصــد جدید برای 
نقدینگی های ســرگردان عمــل کند. این 
بازار، به ویژه برای سرمایه گذاران کوچک و 
متوسط که به دنبال بازدهی بالاتر هستند، 
جذابیت  دارد.اجرای موفق سیاســت های 
جدید بانــک مرکــزی نیازمنــد نظارت 
دقیق و شــفاف از ســوی نهاد ناظر است. 
اگر این سیاست ها به درســتی و با شفافیت 
اجرا نشــوند، ممکن اســت اثرات منفی  به 
همراه داشته باشند. نظارت بر نحوه انتشار 
گواهی هــای جدید و اطمینــان از هدایت 
صحیح نقدینگی بــه پروژه های مولد، یکی 
از چالش هایی اســت که بانک مرکزی با آن 
مواجه خواهد بود. اگر ایــن نظارت به طور 
مؤثر انجام نشــود، ممکن اســت بازارهای 
مالی با نوســان مواجه شــوند و حتی رشد 

تورم را تشدید کنند.

خریدار  یک مقام مســئول گفت:بســته 
تامین مالی ارزی و نحــوه تامین ارز مصوب 
شده توسط بانک مرکزی با همکاری وزارت 
نیرو و صندوق توسعه ملی برای بازپرداخت 
بدهی واردکننــدگان تجهیزات نیروگاهی 

تجدیدپذیر عملیاتی شد.
 به نقــل از ســاتبا، امیــر دودابــی نژاد، 
معاون ســرمایه گذاری و تنظیم مقررات 
و  تجدیدپذیــر  انرژی هــای  ســازمان 

بهره وری بــرق ایران با بیــان اینکه یکی 
از موانع و مشــکلات پیش روی توســعه 
تجدیدپذیرهــا موضــوع تأمیــن مالی 
اســت، درباره راهکارهای اندیشیده شده 
برای رفع این چالش اظهــار کرد: هیئت 
وزیران در اواخر آبان مــاه، مصوبه ای را با 
عنوان اصلاح آئین نامه رفــع موانع تولید 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر ابــلاغ کرد که 
طبق مــاده ۸ این تصویب نامــه، قرار بود 

بانک مرکزی به همراه وزارت نیرو، بســته 
تأمین مالی ارزی و ریالی، تســهیل توثیق 
وثایق و نحوه تأمیــن ارز برای بازپرداخت 
بدهی واردکنندگان تجهیزات نیروگاهی 

تجدیدپذیر را ابلاغ کند.
وی ادامه داد: هــم اکنون ایــن امر محقق 
شــده، به امضای بانک مرکزی، وزارت نیرو 
و صندوق توسعه ملی رسیده و توسط بانک 
مرکزی به شــبکه بانکی کشــور ابلاغ شده 

است.
معاون ســرمایه گذاری ســاتبا افــزود: در 
نخســتین بخش، بانک مرکزی مکلف شده 
است مسیر معرفی ســرمایه گذاران علاقه 
مند بــه بهره منــدی از خطــوط اعتباری 
فاینانس را تسهیل کند و ســرمایه گذاران 
برای این منظور باید مصوبه شورای اقتصاد 
را داشته باشند که ساتبا در این چهارچوب 
آمادگی دارد ســرمایه گذاران را به این سو 

هدایت و راهنمایی کند.
دودابی نژاد، یکــی از منابع مهــم و اصلی 
تأمین مالــی پروژه های بخش انــرژی و از 
جمله انرژی تجدیدپذیر را صندوق توسعه 
ملی معرفی و خاطرنشان کرد: بر اساس این 
مصوبه، معادل ۵ میلیارد دلار برای موضوع 

ســرمایه گذاری در حوزه تجدیدپذیرها از 
طریق قراردادهای اعطای عاملیت پرداخت 
تسهیلات و یا ســپرده گذاری نزد سیستم 
بانکی و یا ســایر شــیوه های تأمین مالی و 
اهرمی کردن منابع از طریق تلفیق با منابع 
بانک و یا پذیرش تعهد رکــن پذیره نویس 
جهت انتشار اوراق ارزی در نظر گرفته شده 

است.
به گفته این مقام مســئول، مســیر دیگری 
نیز برای سرمایه گذاران دارای منابع کافی 
ارزی و ریالی باز شــده است؛ به این گونه که 
سرمایه گذاران دارای منابع ریالی می توانند 
از طریق بانک مرکزی، منابع را تبدیل به ارز 
کرده و از این طریق برای ســرمایه گذاری 
اســتفاده کنند. علاوه بــر آن، این ظرفیت 
ایجاد شده که در چارچوب ماده ۸ آئین نامه 
بازگشت ارز، ســرمایه گذاران دارای درآمد 
ارزی بتواننــد از منابع ارزی برای ســرمایه 
گذاری در حــوزه تجدیدپذیرها اســتفاده 

کنند.
وی خاطرنشــان کرد: ســرمایه گذارانی 
که درآمد ارزی داشته باشــند، بر اساس 
مقررات مربوطه باید درآمد ارزی خود را 
برگردانند و حال بر اســاس این توافقنامه 

ســرمایه گذار می توانــد از درآمد ارزی 
را در حــوزه تجدیدپذیرهــا صرف کند و 
به این ترتیب بــه رفع تعهــد ارزی خود 

بپردازند.
معاون ســرمایه گذاری ساتبا از تسهیلگری 
بانک مرکزی برای سرمایه گذاران با درآمد 
ناکافی ارزی برای بازپرداخت اقســاط خبر 
داد و عنوان کرد: سرمایه گذارانی که منابع 
ارزی دریافت می کنند باید به صورت ارزی، 
اقســاط را بازپرداخت کنند اما پیش بینی 
شده در صورتیکه تأیید شود که نتوانسته اند 
درآمد ارزی کســب کنند، ریال را با نرخ روز 
مرکز مبادلات، تبدیل بــه ارز کنند و به این 
گونه تعهدات خود را نســبت به بازپرداخت 

بپردازند.
دودابی نژاد با اشاره به تســهیل دریافت 
وثایق از ســرمایه گذاران، عنــوان کرد: 
طبق ایــن مصوبه ســرمایه گــذار حوزه 
تجدیدپذیــر می توانــد دارایی های طرح 
ماننــد زمیــن و تجهیزات و یــا مجموعه 
دارایی های مالی دیگری همچون ســهام 
یا گواهی تولیــد بــرق تجدیدپذیر و نیز 
اســناد خزانه اســلامی را عنوان وثیقه به 

بانک معرفی کند.

 سهم نیروگاه های زیســت توده )زباله سوز( در حالی 
در ســبد انرژی های تجدیدپذیر کشورمان به ۲ درصد 
رســیده که تا ســال ۲۰۲۱ میلادی در سطح جهان ۲ 

هزار نیروگاه زباله سوز احداث شده بود.
 نیروگاه های زیســت توده)زباله ســوز( یکی از انواع 
انرژی های تجدیدپذیــر و پاک به شــمار می رود که 
در کشورهای پیشرفته به ســرعت در حال رشد است 
تا سهم بیشــتری در پاک ســازی محیط زندگی برای 
ساکنان ایفا کنند.بر اســاس پیش بینی بانک جهانی 
میزان تولید پسماند در ســال ۲۰۵۰ میلادی )۱۴۲۹ 
خورشیدی( نسبت به ســال ۲۰۱۶ میلادی )۱٣۹۵ 
خورشیدی( با افزایشــی ۶۸ درصدی همراه بوده و از 
۲.۰۲ میلیارد تــن به میزان ٣.۴ میلیارد تن در ســال 
خواهد رســید که در همیــن بازه میزان پســماند در 

مناطق شهری دو برابر خواهد شد.
گرچه در گذشــته متداول ترین روش دفع پسماندها 
دفن در زمین بوده است، اما با رشد فناوری های مربوط 
و ضرورت بازیابی انرژی بســیاری از کشورها به روش 

های نوین تر مدیریت پسماند روی آورده اند.
مقایسه نحوه مدیریت پسماند در اتحادیه اروپا در سال 
۲۰۲۲ با سال ۱۹۹۵ نشــانگر یک چرخش سیاستی 
از دفن در زمین به ســمت فرایندهــای تبدیلی نظیر 
بازیافــت مواد تولید کمپوســت و تبدیل پســماند به 
انرژی است.بر اساس یک بررسی که مرکز پژوهش های 
مجلس انجام داده است، دفن زباله در زمین در اتحادیه 
اروپا طی بازه زمانی یاد شده از ۶۱ به ۲٣ درصد کاهش 

یافته در حالی که بازیافت مواد کمپوســت و 
پســماند به انرژی به ترتیب از ۱۲ درصد، ۷ 
درصد و ۱۵ درصد بــه ٣۰ درصد، ۱۹ درصد 
و ۲۶ درصــد افزایــش پیدا کرده که ســهم 
بازیافت مواد ۲.۵ برابر تولید کمپوســت ۲.۷ 
برابر و تبدیل پسماند به انرژی ۱.۷ برابر شده 
اســت.واضح اســت که مدیریت پسماند در 

اتحادیه اروپا، سیاست انحراف از دفن را در پیش گرفته 
و به ترتیب تولید کمپوست ارتقای بازیافت و در نهایت 
تبدیل پسماند به انرژی را در دستور کار خود قرار داده 
است.مطالعات مختلف نشــانگر آن است که در سطح 
جهان تا ســال ۲۰۲۱ بیش از ۲۰۰۰ زباله سوز احداث 
شده است که به ترتیب کشورهای ژاپن، چین، فرانسه 
و آلمان با ۱۱۶۲، ۲۹۹، ۱۲۶ و ۱۲۱ نیروگاه زباله سوز 

در صدر قرار دارند
بررســی روند شهر نشــینی بر مبنای سرشماری های 
عمومی نفوس و مســکن ۱٣۹۵ - ۱٣٣۵ بیانگر رشد 
شتابان شهر نشــینی در کشور اســت، به گونه ای که 
سهم جمعیت شهرنشین کشــور در روندی مستمر از 
٣۱.۴ درصد در سال ۱٣٣۵ به ۷۴ د رصدکل جمعیت 

کشور در سال ۱٣۹۵ رسیده است.
آمار ارائه شده از ســوی مدیریت اجرایی پسماندهای 
عادی نشــانگر آن اســت که با وجود اقدام های انجام 
شده در طی ســال های اخیر روزانه حدود ۵۴ هزار تن 
پسماند عادی در کشور تولید می شود که شهرنشینان 
با ســهمی نزدیک به ۸٣ درصد از پســماند تولیدی، 

تولید کننده اصلی پســماند عادی به شمار 
می روند.از آنجا که سرنوشــت ۷۵ درصد از 
پسماندهای عادی تولیدی در کشور دفن در 
زمین است با صرف نظر کردن از هزینه های 
درمان ناشــی از بروز انواع بیماری ها سالانه 
بالغ بر ۴۴۸ هــزار میلیارد ریال خســارت 
زیست محیطی به واسطه اشغال زمین برای 
دفن، آلودگی آب های زیرزمینی ناشی از نفوذ شیرابه، 
تولید گازهای گلخانه ای و عدم اســتفاده از منابع قابل 
بازیافت به اقتصاد کشور تحمیل می شود.تولید روزانه 
۵۸ هزار تن و ســالانه ۲۰ میلیون تن پسماند شهری 
و روســتایی معضلی است که دامن کشــور را گرفته، 
همچنین سالانه ۱۰ تا ۱۱ میلیون تن پسماند صنعتی 
ویژه تولید می شــود که ســوءمدیریت آنها باعث وارد 

شدن آسیب به منابع آب، خاک و هوا می شود.
آمارها نشان می دهد پســماند سالانه ۸۷ هزار میلیارد 
تومان به محیط زیســت آســیب وارد می کند، چون 
روش هایی که ما اســتفاده می کنیم قدیمی است و ۸۰ 
درصد این پســماندها که می توان از آنها به روش های 

مختلف استفاده کرد به روش تلمباری دفن می شوند.
در حال حاضر دو مجتمــع نیروگاهی زباله ســوز در 
شهرهای تهران و نوشهر هر یک به ظرفیت ۲۰۰ تن در 

روز با فناوری کاملًا مشابه در حال کار است.
زباله ســوز تهران در بهمن ماه سال ۱٣۹٣ افتتاح شد. 
اگر چه زباله سوز نوشــهر در آذرماه سال ۱٣۹۹ افتتاح 
شد اما گزارش ها نشــان می دهد تزریق برق تولیدی 

توســط این نیروگاه به شبکه برق کشــور از ماه های 
انتهایی سال ۱۴۰۰ انجام گرفته است.

یک مجتمع نیروگاهی دیگر بــه ظرفیت ۴۵۰ تن در 
روز نیز در شهر ســاری در مرحله نصب است و آخرین 
زباله سوز کشــور با ظرفیت ۶۰۰ تن در روز در مرحله 

اتمام ابنیه در شهر رشت درحال ساخت است.
بر اســاس داده های موجود در طی چند سال گذشته 
به واســطه تولید برق در دو نیروگاه زباله سوز تهران و 
نوشهر و تزریق آن به شــبکه توزیع و انتقال در مجموع 
۲۰.۵ میلیون کیلووات ساعت برق تولید شده و رقمی 
قریب به ۷۱۷ میلیارد ریال در طی سه سال برای خرید 

آن نیز پرداخت شده است.
ظرفیت اسمی هر دو نیروگاه فعال در کشور ٣ مگاوات 
است، اما با توجه به اینکه ســوخت نیروگاه های زباله 
ســوز به دلیل ترکیب ناهمگون دارای نوســان ارزش 
حرارتی اســت در حالت ایده آل می تــوان برای زباله 
ســوزهای فعال در کشــور ظرفیتی بیــن ۲.۴ تا۲.۶ 

مگاوات متصور بود.
به تازگی شــهر اصفهان قرار اســت به نیــروگاه زباله 
سوز مجهز شــود؛ بر همین اســاس معاون وزیر نیرو 
در آیین مبادله موافقنامه تبدیل پســماند شــهری به 
انــرژی الکتریکی میان ســاتبا و شــهرداری اصفهان 
ابراز امیدواری کرد، ســاخت نخســتین نیروگاه زباله 
ســوز از محل ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید کشــور 
در حوزه زیســت توده در اصفهان به الگویی برای سایر 

کلان شهرهای کشور تبدیل شود.

وگاه نیر

وگاه های زباله سوز خسارت ۸۷ همتی با غفلت از نیر

بانک مرکزی سرمایه گذاری در توسعه تجدیدپذیرها را تسهیل کرد
انرژی



ازغیبتهنرمندانتالغونشستخبری

 ۱۰ سال و ۱۰ فیلم افتتاحیه با حواشی همیشگی
 در یک دهه اخیر هر آنچه فکر کنید بر ســر فیلم های افتتاحیه آمده؛ از 
لغو نشســت خبری تا غیبت بازیگران و طعم تلخ و شــیرین فیلم ها که 

همگی حال و هوای ۱۰ روز آتی جشنواره را دچار فراز و نشیب کرده اند.
 روز نخست جشــنواره فیلم فجر علاوه بر تب و تاب آغاز رویدادی مهم، 
سمت و سوی جشــنواره را نیز مشــخص می کند. فارغ از آنچه در روند 
اجرایی جشــنواره وجود دارد و امــری طبیعی اســت، فیلم های روز 
نخست جشنواره از اهمیت مضاعفی نسبت به باقی روزها برخوردارند. 
فیلم های روز نخســت هم می توانند در تنور شــور و هیجان جشنواره 
بدمند و آن را در نظر مخاطبان خارج از خانه جشــنواره، پرشورتر جلوه 
دهند و هم می توانند خاکســتری بر آتش جشــنواره ریخته و آن را از 
رمق بیندازند.از این رو و با توجه به اینکه چند ســالی اســت فیلم ها با 
قرعه کشی انتخاب می شوند و سلیقه شــخصی و محتوایی در انتخاب 
فیلم های روز اول دخیل نیســت، حال و هوای فیلم های اکران شده در 
روز نخســت و خصوصا فیلم افتتاحیه، اهمیت زیادی برای جشنواره و 
مخاطبانش دارد. از گونه تا بازیگران و کارگردان فیلم نخســت در نگاه 
مخاطب مهم جلوه می کنــد و می تواند انگیزه او را بــرای دنبال کردن 
جشنواره بیشتر کند.امسال چهل و سومین جشــنواره فیلم با فیلمی 
دفاع مقدسی افتتاح می شود. »صیاد« به کارگردانی جواد افشار که علی 
سرابی در نقش شهید صیاد شیرازی و همسرش مارال بنی آدم در نقش 
همسر شــهید در این فیلم ایفای نقش می کنند. افتتاح جشنواره با یک 
فیلم از این گونه می تواند واکنش های متفاوتی به همراه داشــته باشد. 
فیلمی که کارگردان آن دو فصل از ســریال »گاندو« را در کارنامه دارد 
و از ســال ۸۷ و پس از فیلم »کلبه«، فیلم دیگری در کارنامه نداشته و 

بیشتر با تلویزیون همکاری داشته است.
در کنار او محمدرضا شــفیعی در قامت تهیه کننده قرار دارد که او نیز 
آخرین بار سه سال پیش با »ضد« در جشــنواره حضور داشت. ترکیب 
شفیعی و افشار پیشتر به »مادرانه« و »کیمیا« منجر شد و حالا سومین 
همکاری آنها قرار اســت آغازگر چهل و سومین جشــنواره فیلم فجر 
باشد. نقطه پایانی بر دوری ۱۶ ساله افشــار از سینما و نقطه شروعی بر 

چهل و سومین دوره جشنواره فیلم فجر در دولت وفاق ملی.

فیلم رنگارنگی که به روز نخست رنگ نداد
جشنواره سال گذشته با محصول مشــترک ایران و بنگلادش آغاز شد. 
»دروغ هــای زیبا« فیلمی بــه کارگردانی مرتضی آتــش زمزم بود که 
بازیگران بنگلادشی داشت و آنچنان که باید و شاید نتوانست نظر اهالی 
رسانه و منتقدان را در روز نخست جشــنواره جلب کند. با آنکه به نظر 
می رسید حضور بازیگران بنگلادشی در نشست خبری و جریان پرسش 
و پاسخ اهالی رسانه می تواند تنور جشــنواره با اکران این فیلم گرم کند 
اما این اتفاق نیفتاد و روز نخست جشنواره چهل و دوم با فیلمی متوسط 

در قصه، کارگردانی و محتوا آغاز شد.

دوره ای که با هیچ فیلمی افتتاح نشد
دوره چهل و یکم به سبب شرایط سیاســی و اجتماعی کشور با حواشی 
همراه بود. از عدم همراهی برخی هنرمندان تا فیلم هایی که از حضور در 
جشنواره منصرف شــدند. این اتفاق در روز نخست نیز خود را نشان داد 
و جشنواره در نخستین ســانس عملا با هیچ فیلمی افتتاح نشد. سانس 
اول که ساعت ۱۶ ترتیب داده شــده بود، خالی بود و جشنواره رسما از 
ساعت ۱۹ آغاز به کار کرد. فیلم سانس دوم در این دوره، »شماره ۱۰« 
به کارگردانی حمیدزرگرنژاد بود. زرگرنژاد امســال با »شمال از جنوب 

غربی« به جشنواره آمده است.

جشنواره ای که با توجیه شروع شد
جشــنواره با یک فیلم بیوگرافی و در گونه ورزشــی در سال ۱۴۰۰ آغاز 
شد. »بیرو« به کارگردانی مرتضی عباس میرزایی درباره زندگی علیرضا 
بیرانوند دروازه بان تیم ملی فوتبال بود که با اســتقبال نســبتا کمی در 
همان روز افتتاحیه مواجه شد. شــرایط کرونایی آن روزها نیز بر حضور 
عوامل در نشست خبری اثر گذاشــت و عوامل نیز با ابراز اینکه این فیلم 
جزو معدود فیلم ها در ژانر ورزشی اســت و طبیعی است که با بی مهری 

مواجه شود، رویه توجیه را از همان روز نخست در جشنواره بنانهادند.

خلوت ترین افتتاحیه!
نخســتین روز جشــنوراه ســی و نهم، حول محور غیبت مرحوم علی 
انصاریان گذشــت. عدم حضور او بــه دلیل بیماری کرونا در نشســت 
خبری فیلم افتتاحیه یعنی »رمانتیســم عباد و طوبی«، به چشم اهالی 
رسانه آمد و مدام میان صحبت ها به جای خالی او اشاره شد.»رمانتیسم 
عباد و طوبی« دومین فیلم کاوه صباغ زاده بود و بسیاری از اهالی رسانه 
را با ذهنیت فیلم پیشــین خود یعنی »ایتالیا ایتالیا« به سالن رسانه ها 
کشــانده بود. البته که فیلم افتتاحیه نظر منتقدان را تاحدودی جلب 
کرد اما ۲ نامزدی بدون جایزه داشت. نخستین روز جشنواره سی و نهم 

خلوت ترین روز در میان افتتاحیه های جشنواره را تجربه کرد.

طعم تلخ فیلم افتتاحیه جشنواره سی و هشتم
سامان سالور که پس از »گردن زنی« نامش بیشتر بر سر زبان ها افتاد، در 
جشنواره سی و هشتم اولین کارگردانی بود که در خانه رسانه ها حضور 
یافت. »ســه کام حبس« فیلمی تلخ بود که تب و تــاب خاصی را پس از 
اکران به خانه رسانه اضافه نکرد.نشست خبری آن با تمجید سالور از دو 
بازیگر اصلی فیلم یعنی پریناز ایزدیار و محسن تنابنده ادامه یافت. فیلم 

افتتاحیه این دوره ۴ نامزدی بدون دریافت جایزه داشت.

آخرین دوره ای که یک مستند آغازگر جشنواره بود
در این دوره هنوز فیلم های کوتاه و مستند در کنار فیلم های داستانی بلند 
جشنواره قرعه کشی می شــدند. در دوره ســی و هفتم قرعه به »خانه ای 
برای تو« افتاد؛ این دوره به همراه دوره ســی و چهارم، تنها ادواری در ۱۰ 
سال اخیر هستند که جشنواره با یک فیلم مستند شروع می شود.حواشی 
اما پس از اکران این مســتند آغاز شــد؛ چراکه فیلم »تختی« به سانس 
دوم روز اول نرسید و فیلم »معکوس« ســاخته پولاد کیمیایی جایگزین 
آن شــد. جابه جایی زمان فیلم ها موجب معطلی اصحاب رســانه شد که 

حواشی آن دامن حال و هوای کلی روز نخست جشنواره را گرفت.

روز نخستی که با »فیلشاه« رنگ گرفت
به نظر می رســد ناف اکــران درام هــای اجتماعی در روز نخســت، با 
جشــنواره فیلم فجر گره خورده باشــد. »کامیون« نخســتین فیلم 
جشنواره سی و ششــم بود که دیرتر از زمان مقرر شــده اکران شد اما 
حاشــیه خاصی نداشــت. آنچه به روز نخســت این دوره رنگ و بویی 
بخشیده بود، انیمیشــن »فیلشــاه« بود که عوامل آن با تصویر ماکت 
فیلشــاه در خانه رســانه حضور پیدا کردند و حال و هوایی ویژه به روز 

نخست بخشیدند.

 جایگاه سخنرانی امام خمینی )ره( 
در بهشت زهرا گلباران شد

جایگاه ســخنرانی امام خمینی )ره( در ســخنرانی۱۲ بهمن ســال 
۱٣۵۷ در بهشت زهرا )س( همزمان با فرا رسیدن سالروز ورود تاریخی 
بنیانگذار کبیر انقلاب اســلامی به میهن و آغاز جشــن های دهه فجر، 

گلباران شد.
 همزمان با فرا رســیدن ســالروز ورود تاریخی بنیانگذار کبیر انقلاب 
اسلامی به میهن و آغاز جشن های دهه فجر جایگاه جلوس و سخنرانی 
امام خمینی )ره( در سخنرانی ۱۲ بهمن ســال ۱٣۵۷ در بهشت زهرا 

)س(، با حضور مردم گلباران شد.
در این مراسم باشکوه که روز جمعه با حضور خانواده های معظم شهدا، 
ایثارگران، آزادگان، جانبازان و جمعی از مســئولان و اقشــار مختلف 
مردم برگزار شد ضمن گلباران قطعه ۱۷ بهشــت زهرا )س( به عنوان 
جایگاه جلوس امــام راحل، آغاز چهل و ششــمین ســالگرد پیروزی 

شکوهمند انقلاب اسلامی ایران گرامی داشته شد.
شرکت کنندگان در این مراسم معنوی با ســر دادن بانگ »الله اکبر« و 
گلباران محل جلوس و ســخنرانی بنیانگذار جمهوری اسلامی ضمن 
تجدید بیعت بــا آرمان های والای امــام راحل، شــهدا و رهبر معظم 
انقلاب، یاد و خاطره ورود تاریخی معمار کبیر انقلاب به میهن را گرامی 

داشتند.
همچنین از ســاعت ۷ صبح روز جمعه ۱۲ بهمن ۱۴۰٣، دعای ندبه در 

حرم امام خمینی )ره( و در گلزار شهدای بهشت زهرا )س( برگزار شد.

درراستایحفاظتازمحیطزیست
 دولت چه مسئولیت های قانونی و اخلاقی 

در قبال آلودگی هوا دارد؟
یک حقوقدان درباره مســئولیت های قانونــی و اخلاقی دولت در قبال 

موضوع آلودگی هوا و حفاظت از محیط زیست توضیحاتی را ارائه کرد.
مجید قاســم کردی یک حقوقدان و فعال مدنی درباره موضوع آلودگی 
هوا و پیگیری های حقوقی در این راســتا بیان کرد: آلودگی مکرر هوای 
کلان شــهرهای ایران در هفته های اخیر، یک بار دیگــر توجه فعالان 
حقوق بشر و حقوقدانان را به موضوع مســئولیت مدنی دولت در قبال 
محیط زیســت جلب کرده اســت. با توجه به اهمیت روزافزون حفظ 
محیط زیســت به عنوان یک حق بنیادین بشــری، این موضوع به یک 

چالش جدی در حوزه حقوق مدنی و محیط زیست تبدیل شده است.
وی ادامه داد: امروزه، حق داشــتن محیط زیست سالم از جمله حقوق 
بشر شــناخته می شــود که نه تنها در کنار حقوقی چون حق حیات و 
آزادی بیان، بلکــه به عنوان یک حــق جمعی در ســطح بین المللی، 
ملی و منطقه ای به رســمیت شناخته شده اســت. این تغییر نگرش به 
محیط زیست سالم به عنوان یک حق بشری، نتیجه تلاش های مستمر 
ســازمان های غیردولتی، جامعه علمی و نهادهای بین المللی اســت. 
اعلامیه های جهانی از جمله اعلامیه اســتکهلم )۱۹۷۲( و اعلامیه ریو 
)۱۹۹۲( نمونه هایی از این تلاش ها هستند که به دنبال تثبیت این حق 

در سطح جهانی بوده اند.

مسئولیت دولت در قبال حفظ محیط زیست
این حقوقدان در خصوص مســئولیت دولت در قبال محیط زیســت 
گفت: بر اســاس قوانین و مقررات موجود، دولت به عنوان متولی اصلی 
حفاظت از محیط زیســت و سلامت شهروندان شــناخته می شود. در 
قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران و همچنین در منشور حقوق 
شهروندی، به وضوح به مسئولیت دولت در این زمینه اشاره شده است. 
از این رو، دولت موظف است به جبران خســارات ناشی از آلودگی هوا و 

سایر آلودگی های زیست محیطی بپردازد.
وی ادامه داد: یکی از مشــکلات اساســی در پیگیری مسئولیت مدنی 
دولت در زمینــه آلودگی هوا، نبــود یک مبنای دقیق و شــفاف برای 
اثبات مســئولیت آن اســت. در اغلب موارد، بــرای محکومیت دولت، 
اثبات تقصیر ضروری است، اما در زمینه آلودگی هوا، پیدا کردن رابطه 
ســببیت میان آلودگی و منشــأ ضرر به ویژه با توجه به پیچیدگی های 
ســازمان های دولتی، کار را برای جبران خســارت دشوار می کند. این 
مشــکل به ویژه در مواردی که دولت به عنوان مســئول در نظر گرفته 

می شود، نمایان تر می شود.
قاسم کردی افزود: به عنوان مثال، در صورت اثبات تقصیر، ممکن است 
که مسئولیت مدنی دولت در قبال آلودگی هوا قابل پیگیری باشد، اما در 
عمل، پیچیدگی های قانونی و اجرایی می تواند مانع از رسیدگی مؤثر به 

این مسئولیت شود.

جبران خسارات و مسئولیت کیفری
این فعال مدنی اظهار کرد: همچنین از منظر مسئولیت کیفری، قانون 
مجازات اســلامی اقدامات تهدیدآمیز علیه بهداشــت عمومی مانند 
آلوده کردن هــوا و آب را ممنوع اعلام کرده اســت و بــرای متخلفان، 
مجازات هایــی نظیر حبس پیش بینی کرده اســت. ایــن اقدامات در 
راســتای ایجاد حساســیت های اجتماعی در قبال اهمیت ســلامت 
عمومی و محیط زیست صورت گرفته اســت. مسئولیت دولتی در این 
زمینه، علاوه بر جبران خسارت به افراد، باید در جهت پیشگیری از بروز 
چنین آسیب هایی در آینده باشد.قاسم کردی گفت: اما در عمل، وقتی 
که نهادهای دولتی خود در معرض اتهام قرار دارند، تعیین مرجع صالح 
برای رسیدگی به این مســائل نیازمند یک رویکرد مستقل و بی طرف 
است. سازمان های حفاظت محیط زیســت، که به طور معمول در این 
موارد دخالت دارند، باید در برابر هرگونه اتهــام خود را در مرجع صالح 
قانونی معرفی کنند تا در این صورت عدالت و شــفافیت در رسیدگی به 

مسائل زیست محیطی حفظ شود.

چشم انداز قانونی و اجرایی
این حقوقدان بیــان کرد: در نهایت، رســیدگی به مســئولیت مدنی 
دولت در قبال آلودگی هوا، باید از ســوی نهادهــای قضائی و حقوقی، 
با توجه به اصول حقوق بشــری و تعهدات بین المللــی دولت، پیگیری 
شود. در صورتی که دعوی علیه دولت مطرح شــود، باید به طور دقیق 
و اصولی از طریق دیوان عدالــت اداری و در نهایت دادگاه های عمومی، 
احقاق حقوق شــهروندان در این زمینه دنبال شــود. این مسیر قانونی 
و اجرایی به عنوان تنها راه حل مؤثر برای تضمین پاســخگویی دولت و 
جبران خسارات به شمار می رود.قاســم کردی در پایان گفت: آلودگی 
هوا، بــه عنوان یک بحــران زیســت محیطی، نیازمند توجــه فوری و 
مسئولیت پذیری دولت است. از آنجا که دولت به عنوان حافظ سلامت 
عمومی و محیط زیست شناخته می شــود، اجرای دقیق و مؤثر قوانین 
برای جبران خسارات زیست محیطی و حفظ کرامت انسانی از اهمیت 
ویژه ای برخــوردار اســت. حقوق بشــر و عدالت ایجــاب می کند که 

هیچ گونه زیانی، چه مادی و چه معنوی، بدون جبران باقی نماند. 
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مدیرکلآموزشقوهقضاییه:

  ویژگی بارز دادگاه صلح رسیدگی 
در ایام تعطیل است

خریدار  مدیرکل آموزش قــوه قضاییه با بیان 
اینکه تشــکیلات سیســتم قضایــی در دادگاه 
صلح هم وجود دارد، گفت: ایجــاد وحدت رویه و 
جلوگیری از تشتت آرا در دادگاه های صلح انجام 

می گیرد.
دوره تربیــت مدرس دادگاه هــای صلح با حضور 
حجت الاسلام والمسلمین هادی صادقی رئیس 
شورای حل اختلاف کشور، مهدی جوهری مدیر 
کل آموزش معاونت منابع انسانی و امور فرهنگی 
قوه قضائیه و محمدرضا مرادی حقگو سرپرســت 
معاونت قضائــی مرکز حل اختــلاف و جمعی از 

قضات سراسر کشور برگزار شد.
مهدی جوهری مدیرکل آموزش قــوه قضائیه با 
اشاره به لازم الاجرا بودن قانون جدید شورای حل 
اختلاف و دادگاه صلح، گفت: در راســتای تشریح 
سیاســت های آموزشــی معاونت منابع انسانی 
قوه قضائیه و در اجرای قانون جدید شــورای حل 
اختلاف و دادگاه صلح، ســرفصل های آموزشی 
برای تولید محتوا با همکاری و مشــارکت مرکز 
توسعه حل اختلاف استخراج شــد، تا با آموزش 
بیــش از ۵۰۰ قاضی در دادســراهای سراســر 
اســتان ها امکان توزیع نیرو به دادگاه های صلح 

فراهم شود.
وی اذعان کرد: برنامه هایی با عناوین نحوه ارجاع 
پرونده به شــورای حل اختــلاف و نوآوری های 
قانون جدید، صلاحیت هــای دادگاه صلح، قلمرو 
نظــارت دادگاه صلح بر تصمیمات شــورای حل 
اختــلاف، آئیــن رســیدگی در دادگاه صلــح و 
ظرفیت ها و نقش شورای حل اختلاف نتیجه هم 

اندیشی شورای راهبری دادگاه صلح بود.
مدیرکل آموزش قوه قضائیه افزود: در فراخوانی از 
قضات مجرب دادگستری استان ها دعوت شد تا 
با شرکت در دوره های تربیت مدرس دادگاه های 
صلح به هم اندیشــی و ایجاد وحدت رویه واحدی 
در آرا برسیم و از تشــتت آرا در دادگاه های صلح 
جلوگیری کنیم، بنابراین این نشست در راستای 
احقاق حقوق عامه مردم فعال شد تا اهداف مورد 

نظر به جامعه هدف که متشــکل از قضات دادگاه 
صلح است، منتقل شود.

جوهــری افــزود: آموزش های ضمــن خدمت 
قضات دادگاه های صلح اســتمرار دارد و دریافت 
بازخوردها و بازرســی و نظارت جدی حین انجام 

کار با تمام قوت جریان دارد.
وی تصریح کــرد: در قانون جدیــد، دادگاه صلح 
دادگاهی اســت که تعامل بیشتری با شورای حل 
اختــلاف دارد و نتایج آن به طور قطع شــفاف تر 
خواهد بودف بنابرایــن بایــد اراده قانونگذار به 
صورت مطلوب اجرا شــود تا از انباشت پرونده ها 

در نوبت رسیدگی جلوگیری شود.
مدیرکل آمــوزش قوه قضائیــه همچنین گفت: 
دادگاه صلح دادگاهی است که تشکیلات سیستم 
قضائی داشته باشد و تفاوتی از حیث مزایا با سایر 
قضات نــدارد، بلکه در قانون دیده شــده به ازای 
صلح و ســازش پاداش برای قضات لحاظ شود و 
همچنیــن مواعید فعالیــت دادگاه های صلح در 
خارج از وقت اداری و ایام تعطیل و مناســبت ها 

انعطاف پذیر است و پشتوانه قانونی نیز دارد.
حجت الاســلام والمســلمین هــادی صادقی 
رئیس شــورای حل اختلاف کشــور نیز با اشاره 
به مســائل ریز و فنــی موجود در قانــون جدید 
شــورای حل اختلاف و آئین نامه های موجود به 
زوایــا، ظرفیت ها و حدود صلاحیــت موجود در 

دادگاه های صلح پرداخت.
وی عنوان کرد: دادگاه صلح مثل ســایر دادگاه ها 
است با این تفاوت که نقش اول آن صلح و سازش 
و تعامل بیشتری با شــورای حل اختلاف دارد در 
واقع در کنار هــر دادگاه صلح یک شــورای حل 
اختلاف برای تســهیل در رفع مســائل حقوقی 

مردم مستقر است.
رئیس شــورای حل اختلاف کشــور افــزود: در 
مصالحه همه نــوع مصالحه وجــود دارد گاهی 
به گذشــت و گاهی شیوه رســیدن به حق بیان 

می شود و بسته به رضایت طرفین دارد.
علــی مهاجری از اســاتید مجــرب دادگاه صلح 

قضات هم در این نشســت عنوان کــرد: دادگاه 
صلح به عنوان یک نهاد نوپا، مقررات خاصی دارد 
و لازم است، آئین رســیدگی و روش اجرای آن در 
دادگاه صلح مورد بحــث و تبادل نظر قرار بگیرد و 

دیدگاه های کاربردی قضات نزدیک به هم شود.
وی اظهــار کــرد: دادگاه هــای صلــح در کنار 
دادگاه هــای دادگســتری قــرار دارنــد و بــا 
صلاحیت هــای مشــخص، همان اختیــارات و 

نظاماتی را دارند که سایر دادگاه ها دارد.
مهاجری افزود: اســاتیدی که از سراسر استان ها 
به این دوره ها در نشســت هم اندیشــی دعوت 
شده اند، راه حل های واحدی را در فرایند رسیدی 
به پرونده هــا به قضات دادگاه صلح اســتان خود 

منتقل می کنند.
وی با اشــاره ویژگی هــای بارز قضــات دادگاه 
صلح، تصریح کرد: قضــات دادگاه صلح باید آئین 
دادرســی مدنی را بخوبی بداند، مضاف بر اینکه 
اطلاعات بیشــتری نیز باید نســبت بــه قضات 
حقوقی و عمومی داشته باشند و با مسائل حادث 
و مبتلا به دادگاه های صلح آشنا باشند، تا فرایند 
رســیدگی به پرونده ها با ســهولت و سرعت لازم 

انجام شود.
مهاجــری افزود: بجــا بود تــا قبل از تشــکیل 
دادگاه های صلــح دوره ها برگزار شــود تا در اثر 
ســطح توانمندی علمی خاص این نوع دادگاه ها 
حقوق مردم تحت شــعاع قرار نگیــرد که البته 
ســرعت عمل در اجــرا و برگــزاری دوره تربیت 
مدرس سراسر استان های کشــور تا حدود قابل 

توجهی اثرگذار است.
دادگاه صلح نهاد جدیدی اســت کــه به موجب 
قانون شــورای حل اختلاف ســال ۱۴۰۲ پیش 
بینی شــده اســت و ماهیت وجودی ایــن نهاد 
متفــاوت از دادگاه هــای عمومی اســت. طبق 
قانون جدیــد، دادگاه صلح تمامی صلاحیت های 
شورای حل اختلاف بر اساس قانون سابق، مضاف 
بر صلاحیت های جدیدی کــه قانونگذار برای آن 

پیش بینی کرده است را داراست.

شهر

رئیس ســازمان پیشــگیری و 
مدیریــت بحران شــهر تهران از 
اختصاص بودجه اعتباری جهت 
اتصال بیمارســتان های پایتخت 

به خطوط مترو خبر داد.
علی نصیــری، رئیس ســازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران،در پاســخ به این سوال که 
آیا تهران ایمن خواهد شد؟ گفت: 
با وجود این رشــد قابل توجه در 
بودجــه و اقدامات انجام شــده، 
هنــوز نمی توان گفت که شــهر 
تهران کاملًا ایمن خواهد شــد. 
ایمن ســازی کامل یک شــهر، 
به ســرمایه گذاری های بســیار 

بیشتری نیاز دارد.
نصیری بیان داشت: با این حال، 
روندی که در ســال های اخیر در 
پیش گرفته شــده، رشــد بسیار 
خوبی داشــته اســت. اگــر این 

سیاســت گذاری ها در 
آینده متوقف نشــود و 
توجه به ایمن ســازی 
در  همچنــان  شــهر 
اولویــت باقــی بماند، 
داشت  انتظار  می توان 
کــه تهران به شــهری 

ایمن تر و آماده تر برای مواجهه با 
بحران ها تبدیل شود. در صورت 
ادامه این رونــد، کیفیت زندگی 
شــهروندان ارتقا خواهد یافت و 
خطرات ناشی از حوادث شهری 
بــه میــزان قابل توجهی کاهش 

خواهد یافت.
وی دربــاره چگونــه پیوســت 
پدافند غیرعامــل در پروژه های 
شــهری، به ویژه در حوزه ایمنی 
و امنیت مطــرح کــرد: امروزه، 
مسائل مربوط به پیوست پدافند 
غیرعامل تنهــا محدود به امنیت 

مباحث  بلکه  نیستند، 
ایمنــی را نیــز به طور 
جدی در بر می گیرند. 
در پروژه های شــهری، 
تعییــن اینکــه کدام 
نیازمنــد  پروژه هــا 
پدافنــد  پیوســت 
غیرعامل هســتند، مورد بررسی 
دقیق قــرار می گیــرد. به عنوان 
مثال، در ســال گذشــته ۷۰۰ 
پروژه ارزیابی شــدند تا مشخص 
شود کدام یک به این پیوست نیاز 

دارند.
نصیری افــزود: پروژه های مهم 
شهری اکنون به طور کامل دارای 
پیوست ایمنی و پدافند غیرعامل 
هســتند. برای نمونه، خطوط ۸، 
۹ و ۱۰ متــرو و همچنیــن خط 
۱۱، که در صورت انعقاد قرارداد 
اجرایــی خواهد شــد، از همان 

مراحل ابتدایی طراحی، با در نظر 
گرفتن پیوست پدافند غیرعامل 
پیــش می رونــد. شــرکت های 
مشــاوره ای کــه در ایــن حوزه 
فعالیت می کنند، به این مســائل 

توجه دارند.
رئیس ســازمان پیشــگیری و 
مدیریت بحــران شــهر تهران 
ادامــه داد: یکــی از جنبه های 
مهــم ایــن موضــوع، اتصــال 
بیمارســتان های شهر به خطوط 
مترو است. در حال حاضر، برخی 
بیمارســتان های مهم بــه مترو 
متصل نیســتند. در راستای رفع 
این مشــکل، یک پروژه جداگانه 
تعریف شده اســت که در آن دو 
بیمارســتان، میلاد و بعثت، در 
اولویت قــرار گرفته اند. برای این 
پروژه، بودجه مشخص و در سال 

جاری در نظر گرفته شده است. 

و متصل می شود بیمارستان های تهران به خطوط متر
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 معــاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت در پیامی ضمن تبریک فرارسیدن 
دهه فجر و طلوع انقلاب اســلامی به مردم شریف 
ایران تصریح کرد، با وفــاق و اراده ملی می توان به 
اهداف انقلاب اســلامی دســت یافت.بــه گزارش 
پایگاه اطلاع رســانی دولت، در پیام شــینا انصاری 
که پنجشنبه شــب ۱۱ بهمن ۱۴۰٣ انتشار یافته، 
آمده اســت: دهه مبارک فجر، ایام به ثمر رسیدن 

مجاهدت ها و جان  فشــانی های مردان و زنان آزاده 
ایران ســرافراز و کلید گشــاینده درهای پیروزی 
به روی ملت بزرگ ایران اســت که بــا رهبری امام 
خمینی)ره( شــعار »اســتقلال،آزادی، جمهوری 
اســلامی« را به ارمغان آورد.وی افزود: امیدواریم 
با رویکرد گفتمــان وفاق ملی که حاصل اندیشــه 
دولت چهاردهم اســت، شــاهد برقــراری ارتباط 
محکم نسل های گذشــته با نسل جدید و آشنایی با 

رشــادت های ملت بزرگ ایران در آن برهه تاریخی 
برای رســیدن به دســتاوردهای انقلاب اسلامی 
باشیم. اینجانب ضمن تبریک فرارسیدن دهه فجر 
به رهبر معظم انقلاب )مدظله العالی( و ملت شریف 
ایران، یقین دارم با وفاق ملی و داشتن اراده ملی، می 
توان به همه اهداف انقلاب اســلامی دست یافت و 
روزهای درخشان، سرشار از امید، همدلی و عشق به 

این خاک را با مردم عزیز سرزمین مان رقم زد.

انصاری: اهداف انقلاب اسلامی با وفاق و اراده ملی دست یافتنی است


